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13. června se uskutečnil již XII. ročník Běhu Emericha Ratha - tradičního 
běžeckého závodu pro nadšence i sportovce. Na snímku start závodu 
dospělých. 
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Sportovní areál Emericha 
Ratha v Broumově 

byl slavnostně otevřen
Broumov má nový sportovní areál! Multifunkční hřiště v pátek 

19. června slavnostně pokřtili zástupci vedení města. Starosta Ja-
roslav Bitnar s místostarostou Kamilem Slezákem na akci přivítali  
i hosty z Police nad Metují a Nové Rudy. Po oficiálním úvodním slovu 
představitelů Broumova společně s Ing. Jaroslavem Bublou, majite-
lem dodavatelské firmy, přestřihli stužku a pokřtili nové hřiště šam-
paňským.

Následovalo přátelské sportovní klání mezi městy ve fotbale, 
nohejbale a volejbale. Všechny disciplíny ovládlo broumovské druž-
stvo, druhé místo obsadili protihráči z Police nad Metují, pomyslné 
poslední místo patřilo novorudskému týmu. „Všichni si sportovní den 
moc užili, odnesli jsme si spoustu skvělých zážitků a utužili vztahy  
s našimi partnery. Věřím, že tak, jak hezky jsme odstartovali sezónu 
na sportovním areálu, tak se bude hřišti dařit i v budoucnu a že bude 
náležitě využíváno broumovskými občany,“ uvedl po akci Kamil Sle-
zák, místostarosta Broumova.

Generálním dodavatelem stavby byla společnost ProStavby a. s.  
z Otnic. Stavební práce byly zahájeny 3. září 2014, k předání došlo 27. 
května 2015. Kolaudační rozhodnutí bylo vydáno v úterý 16. června 
2015. 

Na novém sportovním areálu Emericha Ratha, jehož název vy-
brala Rada města, si můžete zahrát již zmiňovaný fotbal, nohejbal, 
basketbal, volejbal, plážový volejbal nebo využít atletické dráhy. Na 
internetové adrese města www.broumov-mesto.cz v sekci Volný čas 
je již nyní k dispozici rezervační systém, ceník a provozní řád hřiště. 

Lucie Lesáková                                  foto Petr Kuchta a Karel Franze
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Zprávy z radnice

Vážení spoluobčané,

i v uplynulých týdnech jsme se zabývali řadou majetkových, inves-
tičních a občanských záležitostí v našem městě. O některých z nich se 
dočtete na stránkách tohoto vydání Broumovských novin, další infor-
mace naleznete na našich webových stránkách.

Maximální úsilí trvale věnujeme prevenci kriminality a zvyšování 
bezpečnosti v Broumově, a to všemi dostupnými prostředky. Od červ-
na přebralo město kontrolu nad činností centra pro rodiny s dětmi 
ze sociálně vyloučených lokalit, které bylo dosud provozováno o.p.s. 
Romodrom. V našich ulicích angažujeme asistenty prevence krimina-
lity, kteří doplňují hlídky městské policie. Byla sepsána Koordinační 
dohoda mezi Městskou policií Broumov a Obvodním oddělením Po-
lice ČR o vzájemné spolupráci a zajišťování pořádku v našem městě. 
I nadále intenzivně jednáme s ubytovateli nepřizpůsobivých spoluob-
čanů o společném postupu k nezvyšování počtu těchto obyvatel v na-
šem městě a hledáme cesty k získání kontroly nad nejproblémovějšími 
lokalitami. Některé konkrétní kroky jsou již činěny, jakmile přinesou 
první pozitivní výsledky, určitě se s vámi o ně podělíme. O již vydaném 
zákazu hazardu v našem městě jsme vás informovali minule…

Dalším palčivým tématem, které jsme v těchto dnech otevřeli, je 
neutěšený a nevyhovující stav autobusového nádraží. Od dob, kdy 
jsem odsud jezdíval autobusem nebo vlakem do školy, uplynulo již ne-
uvěřitelných 27 let… Řada věcí se za ten čas v našich životech změnila, 
podoba broumovského autobusového nádraží však nikoliv, snad jen 
ten tank z dob komunismu zmizel z parčíku. 

I dnes musí spousta z nás jezdit denně za prací či do škol a využí-
vat k tomu autobusové přepravy. Autobusové nádraží je také středo-
bodem spojení s okolními obcemi a mnohdy je i první místo, které vidí 
turista přijíždějící do Broumova. Rádi bychom tedy upravili prostor 
tak, abychom se za něj nemuseli stydět a poskytoval všem cestujícím 
odpovídající zázemí a komfort – pěkné a zastřešené zastávky výško-
vě upravené tak, aby usnadnily nástup i pro starší či méně pohyblivé 
osoby atd. 

Má to však jeden „háček“ - současné autobusové nádraží není 
naše. Patří soukromé dopravní firmě ČSAD Ústí nad Orlicí. Již na 
konci loňského roku jsme proto tuto společnost oslovili a navrhli, že 
by město Broumov odkoupilo celý tento pozemek. Bohužel jsme neu-
spěli, společnost nádraží odprodat nechce, stejně tak do něj nechce in-
vestovat a zvelebit jej. Situace se dále komplikuje i tím, že od 1. 1. 2017 
nebude možné provozovat žádné autobusové linky na ta autobusová 
nádraží, která budou po tomto termínu v soukromých rukou.

Místo pěkného nádraží budeme tedy prozatím muset vydržet sou-
časný stav a hledat provizorní řešení až doby, kdy ČSAD dostane ro-
zum. Snad to nebude trvat příliš dlouho.

Ing. Jaroslav Bitnar, starosta

Více informací o naší činnosti se dočtete na stránkách tohoto vy-
dání Broumovských novin nebo na webových stránkách města (www.
broumov-mesto.cz).

Víte, že
-  i přes nepříznivé počasí se ve dnech 23. a 24. 6. 2015 natáčely  

v  kostele sv. Petra a Pavla a v jeho bezprostředním okolí části historic-
kého filmu režisérky Agnieszky Holland?

-  Technické služby dokončily v červnu další kontejnerová stání,  
a to v Rožmitále a v Žižkově ulici? Obě mají rozměry 2 x 6 m. Měly by 
zde být umístěny 3 kontejnery (na papír, sklo a plasty).

-  město má v plánu budování dalších stanovišť na tříděný odpad? 
Měla by tak zmizet místa, která působila spíš jako černé skládky.

-  deštivé počasí od poloviny června působí značné problémy v se-
čení rychle rostoucí trávy? K veřejné zeleni tak lze očekávat kritické 
připomínky, a to hned první den bez deště.

-  na Mírovém náměstí pracovníci Technických služeb vyspravili 
spáry v bazénu s vodotryskem? Odstranili také rez na celém zábradlí 
okolo vodotrysku a nakonec toto zábradlí i nově natřeli.

-  se u hotelu Praha směrem k Lípové ulici propadla dlažba v trase 

Co nového v Broumově?
Místostarostovi panu Kamilu Slezákovi jsem - jako obvykle-položil 

otázku týkající se investičních akcí a oprav, které se v Broumově za po-
slední měsíc podařilo dokončit, nebo případně jak pokračují. 

K.Slezák: V průběhu května-června byla na Dětském hřišti pro-
vedena výměna elektroinstalace a posílen příkon pro jeviště i zázemí.  
V areálu byly dále provedeny opravy sloupů veřejného osvětlení a jejich 
základů. Děkuji tímto firmě ELMON za kvalitní práce a dodržení ter-
mínu neboť- také jejich zásluhou-nebylo ohroženo konání významné 
kulturní akce, kterou je Broumovská kytara. Při této příležitosti také 
děkuji pracovníkům TSMB za provedení výkopových prací pro polo-
žení kabelů a také za terénní úpravy. Organizátoři Broumovské kytary 
provedení úprav ocenili, neboť mohli areál nasvítit podle potřeb.

Dne 19.6. proběhlo slavnostní otevření sportovního areálu Eme-
richa Ratha. Město při této příležitosti uspořádalo sportovní den  
s partnerským městem Nová Ruda a také s městem Police nad Metují. 
Od 1.7.2015 areál slouží veřejnosti a je možno si zamluvit jednotlivá 
sportoviště v rezervačním systému zveřejněném na webových strán-
kách města.

A.Obst:  Slyšel jsem chválu na nové zábradlí nad Penny marketem. 
Jak to vidíte Vy?

K.Slezák: Ano, i já jsem již vyslechl kladné hodnocení od občanů. 
Novou podezdívkou a novým zábradlím v části nad Penny marketem 
byla dokončena oprava narušené části Máchovy ulice.

Pokračují práce na opravách Malého náměstí (ul. Obránců míru). 
Dodavatelská firma po dohodě s firmou VaK Náchod přerušila práce 
(aby jí nepřekážela při opravách vodovodních přípojek a kanalizace). 
Po dokončení bude dodavatelská firma dál pokračovat v úpravách  
a dláždění.

Ve městě probíhají i další a významné akce, ale k nim se dostane-
me příště. Rád bych využil této příležitosti a jménem cyklistů i jménem 
svým požádal vlastníky pozemků sousedících s cyklostezkou, aby při 
sečení trávy, případně dalších hospodářských činnostech neznečisťo-
vali cyklostezku. Je třeba, aby také využívali sjezdů určených pro ze-
mědělskou techniku. Chceme tak zamezit případnému poškozování 
či znečisťování nedávno dokončeného díla a také zabránit zbytečným 
stížnostem a šetřením. Děkuji za pochopení.

A.Obst :  A já děkuji za informace
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  Tisková konference k projektu 
„Rozvoj sociálních služeb 

pro město Broumov“
 
27. května se v Centru sociálních služeb v Broumově – Velké Vsi 

uskutečnila tisková konference k projektu „Rozvoj sociálních služeb 
pro město Broumov“.

Tiskové besedy se jako host zúčastnil starosta města, Ing. Jaroslav 
Bitnar, zástupci místního tisku i regionálních médií, vedoucí DDM 
Ulita pan Bc. Miroslav Frömmel a další hosté.

Zeptal jsem se řídícího této tiskové konference – Ing. Miloše An-
drše, vedoucího sociálního odboru MÚ Broumov, ale také manažera 
projektu na několik otázek, které by mohly naše čtenáře zajímat:

 
Pane inženýre, můžete nám ve stručnosti říci, jak vlastně vznikl 

záměr uskutečnit tento projekt a co bylo cílem projektu?

Záměr projektu vznikl jako jeden z výstupů spolupráce města 
Broumov a Agentury pro sociální začleňování Úřadu vlády ČR, která 
probíhala v letech 2008 – 2011. V rámci této spolupráce byly zmapo-
vány sociálně vyloučené lokality (SVL) v Broumově a sociální situace 
jejich obyvatel. V návaznosti na to byly v rámci speciálního týmu, tzv. 
lokálního partnerství Broumov, vydefinovány strategie a aktivity měs-
ta na podporu a aktivizaci obyvatel SVL ke snížení jejich sociálního 
vyloučení, podporu jejich zaměstnanosti a zlepšení jejich sociálních 
poměrů. Na základě toho vznikl záměr projektu, jehož základním cí-
lem bylo zajistit ve městě dostupné a kvalitní služby pro rodiny a oby-
vatele ze SVL, které budou směřovat ke zlepšení přístupu na trh práce  
a zmenšení izolace těchto osob zavedením sociálně aktivizační služby 
pro rodiny s dětmi, odborného sociálního poradenství a doprovodné 
služby pro rodiče s malými dětmi. Mimoto projekt pomohl finančně 
zajistit nové personální kapacity města pro oblast koordinace a pláno-
vání sociální strategie a politiky města Broumova.   

Jaké byly klíčové aktivity projektu. A jaká byla doba realizace 
projektu?

Projekt sestával z pěti klíčových aktivit. První dvě aktivity sou-
visely se zavedením dvou typů sociálních služeb zaměřené na osoby 

ze SVL – 1/ Sociálně aktivizační služba pro rodiny s dětmi a 2/ Od-
borné sociální poradenství. Uvedené dvě služby pro město Broumov 
zajišťovala dodavatelsky nezisková organizace Romodrom, o. p. s., 
Praha. Ta zajišťovala i třetí klíčovou aktivitu - Klub pro rodiče s dět-
mi, což byla doplňková aktivita  k sociálně aktivizační službě, zamě-
řená na aktivizaci a vzdělávání rodičů na rodičovské dovolené s dětmi 
do 4 let. Fyzicky realizaci této služby zajišťoval Dům dětí a mládeže 
ULITA Broumov jako její subdodavatel. Čtvrtá klíčová aktivita byla 
označena jako „Koordinace inkluzívních nástrojů“ a byla určena  
k vytvoření pozice koordinátora, který po celou dobu trvání projektu 
zajišťoval koordinaci aktivit, služeb i místních organizací a subjektů 
v oblasti řešení a podpory sociálního začleňování obyvatel SVL. Mi-
moto ze své pozice prováděl i kontroly realizace služeb v rámci pro-
jektu a tzv. evaluaci, tedy hodnocení úspěšnosti  a efektivity realizace 
projektu. Poslední aktivitou bylo „Vedení a koordinace projektu“, 
což je, zjednodušeně řečeno, pozice manažera projektu, který zodpo-
vídá za jeho administraci a řádné naplňování všech klíčových aktivit  
v souladu s požadovanými kritérii a monitorovacími indikátory projek-
tu.

Celková doba realizace projektu byla původně stanovena na  
4 roky (48 měsíců), a to od 1.6.2011 do 31.5.2015, z čehož realizace 
služeb, tedy prvních tří klíčových aktivit, byla stanovena na 44 měsí-
ců od 1.9.2011 do 30.4.2015. Z objektivních důvodů však toto období 
muselo být o jeden měsíc posunuto, takže uvedené služby byly finálně 
realizovány od 1.10.2011 do 31.5.2015. V návaznosti na to pak došlo 
po dohodě s poskytovatelem dotace k posunu data celkového ukonče-
ní projektu o jeden měsíc, tedy do 30.6.2015, aby měl projektový tým 
čas na řádné uzavření, závěrečné vyhodnocení a konečné vyúčtování 
projektu. 

A teď to hlavní – jaké bylo finanční zajištění projektu?

Veškeré uznatelné náklady na realizaci projektu v celkové částce 
přes 17 milionů korun jsou v plné výši financovány z Evropského so-
ciálního fondu prostřednictvím Operačního programu „Lidské zdroje  
a zaměstnanost“. Samotná dotace na realizaci projektu je městu Brou-
mov poskytována na základě rozhodnutí Ministerstva práce a sociál-
ních věcí ČR za přísně stanovených podmínek.     

Část dotace do výše zhruba 12,5 milionů korun byla určena na 
finanční zajištění realizace služeb od dodavatele. Zbývajících při-
bližně 4,5 milionů bylo určeno na financování dalších dvou klíčo-
vých aktivit, mzdových nákladů na řízení a administraci projektu  
a dalších provozních nákladů. 

A nyní k hodnocení úspěšnosti realizace projektu? 

Úspěšnost realizace projektu lze posuzovat z různých hledisek  
a parametrů. Ty měřitelné se nazývají monitorovací indikátory projek-
tu, jejichž pomocí se vyčíslují konkrétní požadované parametry. Pro-
jekt úspěšně naplňoval realizaci všech pěti klíčových aktivit projektu. 
V Broumově byly zavedeny dvě nové sociální služby a jedna služba ná-
vazná, které byly poskytovány zejména obyvatelům ze SVL po celých 
44 měsíců, a to jak ambulantní formou v prostorách budovy Centra pro 
rodinu v Broumově, tak i prostřednictvím terénních pracovníků v při-
rozeném prostředí klientů. V souladu s požadavky projektu byl napl-
ňován i rozsah poskytovaných služeb, včetně pracovní doby a provozní 
doby ambulantních služeb. Velmi důležitým monitorovacím indikáto-
rem jsou počty uživatelů služeb, neboli unikátních klientů, kteří proka-
zatelně využili některé ze služeb Centra pro rodinu. Původní požada-
vek projektu podpořit v rámci služeb nejméně 350 klientů byl výrazně 
překročen, kdy za celou dobu projektu bylo prokazatelně podpořeno 
celkem 598 unikátních klientů starších 15 let, kteří využili služeb Cent-
ra pro rodinu ať v ambulantní či terénní formě. Samozřejmě lze obecně 
velmi těžko hodnotit, k jak výraznému posunu a zlepšení sociální situ-
ace došlo celkově u obyvatel SVL, toto lze hodnotit pouze individuálně  
u jednotlivých klientů či jejich rodin. Sociální služby fungují na zákla-
dě dobrovolné spolupráce  a dle sdělení poskytovatelů služeb či soci-
álních pracovníků města u řady z těch, kteří je využili, spolupracovali 

kanalizace, a částečně také kanál? Komunikace musela být uzavřena 
a pracovníci Technických služeb prakticky ve dvou dnech vybrali pro-
padlý materiál, provedli terénní úpravy, vybudovali nové podloží a celé 
místo nově vydláždili. Zaslouží si naše poděkování.

-  od června nastoupilo 20 lidí na veřejně prospěšné práce? V rámci 
pracovní náplně se budou podílet na likvidaci černých skládek, čer-
ných staveb a na vyklízení půd a sklepů v domech, které patří městu.

-  někteří podnikatelé ve městě stále nemají sepsánu smlouvu na 
likvidaci komunálního odpadu?  Mnozí ani nemají zakoupenou po-
pelnici! Odpad raději nosí nebo vozí v taškách a pytlích a odkládají  
u nádob. Kočky a psi se v tom pak pohrabou a pořádkumilovní obča-
né nebo zaměstnanci Technických služeb mají co uklízet. Tato již delší 
dobu trvající praxe vede k otázce jak a zda vůbec je prováděna kontrola.

-  se připravuje vybudování chodníku  z ulice Zahradní k ulici Na 
Kamenici (úvoz)? Stávající schody budou odstraněny, takže nový 
chodník budou moci využívat i maminky s kočárky. Chodník bude 
opatřen novým zábradlím.

-  cesta od mostku přes Liščí potok (pod Alejkou) do kopečku až  
k hlavní ulici se bude dláždit? Zároveň bude instalováno i nové veřejné 
osvětlení.  Akce zajistí Technické služby.

 A. O.
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Jednání komise pro 
zahraniční spolupráci se 

uskutečnilo v klášteře

26. května se mimořádně jednání Komise pro zahraniční spolu-
práci konalo v Růžovém dvoře broumovského kláštera.

Součástí jednání komise byla také prohlídka revitalizované části 
broumovského kláštera, kterou pro členy komise zorganizoval Pře-
mek Sochor.

Pro všechny členy komise bylo zajímavé poprvé se seznámit s tím, 
co vše bylo během revitalizace kláštera uděláno. Navštívili jsme část 
kláštera, kde z bývalých cel vniklo pěkné ubytovací zařízení. Toto 
ubytování jistě hojně budou využívat účastníci různých školicích akcí, 
které se uskuteční v klášteře. Jistě takovým pěkným a poměrně laci-
ným ubytováním nepohrdnou mladí turisté a ti, kteří nemají zájem 
ubytovávat se v hotelích. Skutečně pěkné ubytování a na úrovni.

Byli jsme také seznámeni i s dalšími objekty, které zde nově vznik-
ly. Určitě nás zaujalo i nahrávací studio, ale i zrcadlový sál pro nacvi-
čování baletu.  Velmi jsme obdivovali i další sály, kde byly odkryty 
nástěnné malby, které byly mnoho let skryty pod vápenným nátěrem. 
Potěšily nás i další opravené části kláštera. Členové komise konsta-
tovali, že na další části kláštera bude do budoucna třeba ještě hodně 
finančních prostředků. Asi se to do budoucna neobejde bez dotační 
pomoci z prostředků evropských fondů.

S panem Přemkem Sochorem jsme prohlídce určitě věnovali nej-
méně jednu hodinu, ale jistě jsme úplně vše neviděli. Prohlídka sku-
tečně stála za to. Jednání komise poté pokračovali v jídelně Růžového 
dvora, kde bylo připraveno i malé občerstvení.

Komise se poté zabývala informacemi  o plánovaném zájezdu do 
polského příhraničí, informacemi o chystané audiovizuální přednáš-
ce o Novém Broumovu v Chile, kterou připravuje ing. Jan Neumann. 
Slečna Lesáková informovala o chystaných kulturních a společen-
ských akcích ve městě v letních měsících. Seznámila také členy ko-
mise s nově vydanými propagačními upomínkovými předměty, které 
nyní Infocentrum Broumovska nabízí návštěvníkům našeho města. 
Zajímavá byla i informace o vzrůstajícím počtu návštěvníků našeho 
města.

Přemek Sochor také informoval členy komise o návrhu uspořá-
dat zájezd do Břevnovského kláštera, který by se mohl uskutečnit  
v příštím roce. Uskutečnění tohoto zájezdu je také nakloněn pan pře-
vor břevnovského kláštera – P. Prokop Siostrzonek, OSB.

Pana převoz již nyní přislíbil, že by účastníky tohoto zájezdu  
z Broumova po klášteře v Břevnově osobně provedl. Požádali jsme 
pana Sochora, aby za to panu převorovi jménem komise poděkoval.  

Členové komise by chtěli touto cestou vyjádřit poděkování panu 
Sochorovi, že nám umožnil prohlídku revitalizovaného kláštera a že 
nám nabídl své pohostinství.                     Petr Cirkl, předseda komise   

a měli zájem zlepšit svou situaci, zpravidla došlo k posunu k lepšímu. 
Mnozí získali potřebné pracovní návyky, pochopili, že základem lepší 
sociální situace je nutnost pracovat a díky tomu se jim dařilo i získat 
zaměstnání a posléze třeba i lepší bydlení. Obecně lze říci, že u větši-
ny obyvatel SVL v Broumově aktuálně neevidujeme takovou míru so-
ciálního vyloučení a s ním spojených problémů, jako v mnoha jiných 
městech a oblastech ČR. I z tohoto pohledu lze říci, že aktivity projektu 
plnily svůj účel, postupně oslovily převážnou část obyvatel SVL, ale   
i další osoby v nepříznivé životní situaci a dle možností jim pomáhaly 
tuto situaci zvládat,  a předcházet tak dalšímu prohlubování jejich so-
ciálního vyloučení.         

Vedle uvedených služeb byly v rámci projektu vytvořeny a po celou 
dobu jeho realizace zajišťovány i pozice koordinátora inkluzívních ná-
strojů a pozice manažera projektu, kteří  v souladu se svými povinnost-
mi a pravomocemi napomáhali jeho úspěšné realizaci.  

A na závěr bych se rád od Vás dozvěděl, komu patří poděkování 
za spolupráci v rámci projektu?

Poděkování patří obecně všem aktérům, kteří se jakýmkoliv způ-
sobem podíleli na úspěšné realizaci projektu, ať přímo či formou ex-
terní spolupráce. Především bych chtěl ale poděkovat členům projek-
tového týmu města Broumov, se kterými byla vynikající spolupráce po 
celou dobu projektu. Velký dík patří i dodavateli služeb Romodrom, 
o. p. s.,  i subdodavatelům služeb, zejména DDM ULITA Broumov,  
a všem jejich pracovníkům za úspěšně a kvalitně zajišťované služby po 
celou dobu jejich realizace. Za nepostradatelnou  a aktivní spolupráci 
bych rád poděkoval i Úřadu práce ČR, pracoviště v Broumově, který 
byl dozajista jedním z nejdůležitějších partnerů, na kterého byly vázá-
ny nejrůznější aktivity projektu. Z dalších aktérů, kterým rovněž patří 
náš dík, rád zmíním i místní základní školy  a neziskové organizace, 
jejichž spolupráce byla rovněž vítána. Závěrem bych chtěl poděkovat 
za vstřícnost, podporu a spolupráci při realizaci projektu i zástupcům 
vedení města Broumova, a to nejenom současného, ale  i vedením  
z předchozích volebních období,  v rámci kterých byl projekt připravo-
ván a realizován.   

Děkuji Vám, že jste věnoval svůj čas na zodpovězení těchto otá-
zek, které nás zajímaly. Přeji celému realizačnímu týmu, aby se Vám 
i v budoucnu dařilo podobně projekty uskutečňovat, a tím přispívat  
k zlepšování životních podmínek těm, kteří to skutečně potřebují.

S Ing. Milošem Andršem rozmlouval 
Petr Cirkl

 

Změna  územního plánu Broumova  
Zastupitelstvo dne 24.6.2015 rozhodlo o pořízení Změny č. 5 Územního plánu Broumova. Změna se bude týkat  nemovitosti,  jejíž 

vlastník  projednání  změny navrhl. 
V této souvislosti  vyzýváme občany města  a vlastníky nemovitostí na území všech částí města  k podání dalších námětů nebo návrhů 

na projednání dalších změn  územního plánu,  pokud  lze takové návrhy  věcně odůvodnit.
Se svými dotazy se obraťte  na Ing. D. Kubalíka, který je pořizovatelem Změny č. 5 ÚP Broumova a poradí  Vám, jak ve věci postupo-

vat.   Termín k přijetí  návrhů a podnětů - do  24. července  2015. Návrhy se podávají Městu Broumov, třída Masarykova 239, 550 01 Brou-
mov. Formulář k podání návrhu na změnu územního plánu  je ke stažení na webu města.

Kontakty :  tel. 491 504 226, e-mail: kubalik@broumov-mesto.cz.
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Milí občané Broumova a okolí. Dovolte, 
abychom vás seznámili s některými změna-
mi, kterými prošlo v měsíci červnu Centrum 
sociálních služeb Naděje Broumov (CSSNB). 
Do května letošního roku Centrum zajišťova-
lo dvě sociální služby. Jedná se o pobytovou 
službu – Domov pro seniory a službu terénní 
– Pečovatelskou službu. Na základě snahy 
o komplexní řešení sociální problematiky 
Broumovska a budoucího směřování kon-
cepce pomoci lidem v nouzi se zástupci Měs-
ta Broumova rozhodli rozšířit poskytované 
služby CSSNB o Sociálně aktivizační služ-
bu pro rodiny s dětmi (SAS) a o Odborné 
sociální poradenství (OSP). Tyto dvě služby 
jsou součástí Centra pro Rodinu (CPR), se 
sídlem Lidická 174, Broumov (budova býva-
lé základní školy ve Velké vsi). Od 1. 6. 2015 
zastřešuje CSSNB tedy čtyři registrované so-
ciální služby.

Rádi bychom vám alespoň krátce před-
stavili 2 služby, které jsou nově naší součástí. 

Sociálně aktivizační služba 
pro rodiny s dětmi

Cílem je poskytovat výchovné, vzdělá-
vací a aktivizační činnosti, preventivní ak-
tivity, práce se skupinou, praktický nácvik 
dovedností, volnočasové aktivity, podpora 
vlastních aktivit, pomoc s přípravou do školy, 
doučování dětí v jejich přirozeném prostředí, 
popř. v Centru pro rodinu, vedení rodičů i dětí 
k přípravě do školy a systematické školní do-
cházce, motivování a podpora rodičů v tom, 
aby pro své děti v domácnosti vytvořili klid-
né prostředí pro školní přípravu, realizace 
a motivování rodičů k aktivnímu trávení 
volného času se svými dětmi, práce s rodiči 
v oblasti hodnoty vzdělání jako cesty k lepší 
budoucnosti jejich dětí.

Mezi další a významné aktivity patří pod-
pora při uplatnění na trhu práce.

Úlohou pracovníků SAS je především 
porozumět situaci celé rodiny a současně 
poznat jejich potenciál, tedy schopnosti  
a dovednosti jednotlivých členů rodiny.  
V okamžiku, kdy jsou obě strany schopny 
pojmenovat problém, který uživateli služby 
komplikuje život, dohodne se pracovník s uži-
vatelem na postupu, kdo, co a do kdy udělá. 
Pracovníci neplní úkoly ani cíle za uživatele 
služby, ale podporují ho, provází, společně 
hledají řešení dané situace.

Nejčastěji společně řeší zakázky, které 
se týkají předluženosti, bydlení, rodinných a 
partnerských vztahů. Pracovník poskytuje 
služby tak, aby dlouhodobá spolupráce s ro-
dinou vedla ke zvýšení dovedností a samo-
statnosti rodiny.

Ambulantní forma služby: Konzul-
tační hodiny pondělí až čtvrtek od 10.00 do 
17.00 hodin, pátek od 11.00 do 17.00 hodin.   
V rámci ambulantní služby provozujeme také 
od pondělí do pátku od 12.00 do 17.00 hodin 
klub, který mohou využívat rodiče s dětmi. 
Aktivizační činnost v klubu probíhá formou 
skupinových prací pod vedením pracovníků 
SAS.

Terénní forma služby: Přímá práce v te-
rénu pondělí až čtvrtek od 10.00 do 15.00 ho-
din, (pátek dle dohody) je zajišťována 3 pra-
covníky. Služby jsou poskytovány bezplatně!

Odborné sociální 
poradenství

Cílem je poskytování informací a indivi-
duálních konzultací klientům, kteří aktuálně 
řeší nové, tíživé a pro klienty komplikované 
životní situace. Poradenství je poskytováno 
v oblastech pracovně právní problematiky, 
dluhové problematiky, sociální oblasti, po-
radenství ohledně trhu práce a dalších. Mezi 
další cíle řadíme prosazování práv a dalších 
oprávněných zájmů klienta, zprostředkování 
kontaktu se společenským prostředím, po-
moc k lepší orientaci v běžném životě.

Konzultační hodiny OSP jsou pondělí  
a středa od 10.00 hodin do 15.00 hodin na 
výše uvedené adrese.                    Kolektiv CSSNB

Ze života Domova pro 
seniory v Broumově

Život našich obyvatel - seniorů v našem 
zařízení ubíhá stále stejným tempem a kaž-
dé, i to sebemenší vytržení z každodenního 
stereotypu, je pro většinu z nich příjemnou 
záležitostí. 

V měsíci květnu nás navštívili žáci míst-
ní Základní umělecké školy a svým krásným 
hudebním vystoupením potěšili mnohé  
z posluchačů. Vystoupení mělo velký úspěch. 
Všichni bychom si přáli, aby se podařilo  
v blízké budoucnosti podobnou akci zrealizo-
vat znova. 

Kulturní zážitky jsme také doplnili v prv-
ních teplých červnových dnech o výpravu zá-
jemců z řad našich obyvatel do broumovské 
Klášterní zahrady. Mohli se tak potěšit nejen 
krásnou úpravou zahrady, ale radost byla i ze 
samotné možnosti „vyrazit“ mimo zdi domo-
va. 

Ne všichni naši obyvatelé se však mohou 
radovat z podobných akcí. Pro takové jsou 
zde další možnosti, kterak si zpříjemnit pobyt 
v našem zařízení. Jednou z nich je i např. pra-
videlná návštěva psíka Šnečka paní doktorky 
Zavadilové, který obveseluje obyvatele, kteří 

se nemohou pohybovat. Každý z nich se na 
psí návštěvu pokaždé pečlivě připraví a Šneč-
ka tak vždy čekají nějaké ty dobroty za odmě-
nu za jeho trpělivost.

Z dalších aktivit lze ještě zmínit pravi-
delné návštěvy dobrovolnice paní Hýskové, 
která s našimi seniory zpívá a realizuje různé 
aktivizační činnosti, za což jí patří vřelý dík. 
Ve spolupráci s úřadem práce se nám také 
podařilo získat novou pracovní sílu, která 
zajišťuje vyplnění volných chvil a především 
pitný režim našim obyvatelům. Pitný režim 
u seniorů je velice důležitý pro udržení dobré 
kondice, a to nejen v těchto teplejších dnech.  
    Kolektiv CSSNB

Předávání certifikátu řízení 
kvality Pečovatelské službě 

Broumov
Vážení občané Broumova, ráda bych Vás 

informovala o úspěších Vaší Pečovatelské 
služby.  V roce 2011 jsme dostali nabídku 
od Královéhradeckého kraje, zapojit se do 
dvouletého projektu – zavádění řízení kvality  
v sociálních službách. Organizace provozují-
cí sociální služby jsou obecně považovány za 
organizace, kde probíhá řízení a plánování 
spíše nahodile a instinktivně. Výsledkem pro-
jektu měly být sociální služby, které dokážou 
systematicky řídit a zvyšovat kvalitu posky-
tované služby svým klientům. Do projektu 
byly zapojeny organizace ze tří krajů. Za pe-
čovatelské služby byl v projektu zastoupen 
pouze Broumov. Na počátku projektu jsme 
čelili pochybovačným úsměvům, jak taková 
malá služba odněkud z pohraničí může obstát 
v tak náročném projektu. To nás vedlo k od-
hodlání, že jim ukážeme. A ukázali jsme. Na 
jaře 2013 u nás proběhl první externí audit, 
který prověřoval zavedení systému řízení ve 
dvaceti třech cílových stavech. Auditem jsme 
úspěšně prošli a v Hradci Králové nám byl 
slavnostně předán certifikát kvality I. stupně.  
Podmínky pro pokračující projekt splnilo už 
jen šest služeb, které mohly požádat o externí 
audit II. stupně a Broumov byl mezi nimi. Po 
náročné roční přípravě jsme na konci letošní-
ho dubna úspěšně prošli i auditem II. stupně, 
který prověřoval, zda a jak jsme schopni zave-
dený systém kvality používat v praxi. Certifi-
kát o úspěšném absolvování externího auditu 
II. stupně nám bude slavnostně předáván 16. 
7. 2015 v Broumově, v Pečovatelské službě. 
Díky našim dobrým výsledkům jsme byli 
osloveni Krajským úřadem Královéhradec-
kého kraje k účasti v pracovní skupině, která 
měla za úkol připravit metodiku pro kontroly 
kraje v sociálních službách ve vztahu k přidě-
lovaným dotacím.  Zkušební kontrola, která 
u nás proběhla v lednu letošního roku a pro-

Centrum sociálních služeb Naděje Broumov
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věřovala účetnictví, personalistiku a kvalitu 
poskytované služby, nenašla žádné pochybe-
ní ani v jedné z uvedených oblastí. Pro krajský 
úřad jsme se stali důvěryhodným a spolehli-
vým partnerem v oblasti sociálních služeb. 

V současné době působíme v pracovní 
skupině Ministerstva práce a sociálních věcí 
ČR (MPSV), která připravuje rozsáhlou no-
velu zákona o sociálních službách. Na konci 
června nás čeká návštěva odborníků z MPSV, 
kteří budou hodnotit, na kolik jsme připrave-
ni na chystanou novelu zákona. Věříme, že  
i tady uděláme Broumovu dobré jméno. Naší 
motivací pro zmíněné aktivity zdaleka není 
jen pochvala úředníků z krajského úřadu či 
z MPSV, ale především spokojenost součas-
ných i budoucích uživatelů pečovatelské služ-
by, tedy Vás, občanů Broumova. Částečně 
to ale děláme i pro sebe, a to pro dobrý pocit  
z naší práce. A až přijde čas, kdy i my bude-
me potřebovat využívat pomoci sociálních 
služeb, očekáváme, že se o nás naši nástup-
ci stejně dobře postarají. Velký díl našeho 

úspěchu připisujeme i městu Broumovu.  
V Pečovatelské službě pracuji již 13let, po 
celou tu dobu se setkávám s velkou vstřícnos-
tí, pochopením a podporou nejen od vedení 
města, ale i od všech úředníků městského 
úřadu. Za to jim patří velké poděkování od 
celé pečovatelské služby. Dobře si uvědomu-
jeme, jak velký objem peněz město Broumov 

vyplácí ze svého rozpočtu na sociální služby, 
a proto je naší povinností odvádět co nejlepší 
práci ve prospěch občanů města.  

 Za Pečovatelskou službu 
Beata Hovorková
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Chválím 
dobré služby 
obchodníků 

 
S opravami drobných elektrospotřebičů 

to není vždy lehké. Většinou vám obchodník 
doporučí, abyste si koupili nový výrobek, ne-
boť ten, který chcete opravit, je většinou už 
pěkně starý.

Před několika týdny mne mile překvapili 
v prodejně Servis Černý na Mírovém náměs-
tí. Když jsem přišel s požadavkem opravit již 
starší sporák – Zanussi (máme ho již přes 13 
let). Během několika minut jsme se dohodli 
na termínu návštěvy opraváře, který by mi vy-
hovoval. Zároveň mi v prodejně ukázali, který 
sporák by nám doporučovali, abychom si kou-
pili, kdyby ten náš starý nešel spravit.

V určený den a hodinu k nám dorazil jejich 
opravář. Prohlédl sporák a sdělil nám, že by 
mohl mít na skladě poškozenou topnou spirá-
lu trouby. Odskočil si a během chvíle skuteč-
ně náhradní spirálu donesl. Poté to již běželo 
jako na drátku – spirálu vyměnil, odzkoušel 
(dokonce rozmontoval i dvířka trouby, aby 
si manželka mohla po několika letech vyčis-
tit vnitřní stranu skla (sami jsme to nezvlá-
dali, šrouby byly pěkně za ta léta zapečené).   
K naší velké spokojenosti sporák opět fungu-
je, jak má. Vypadá to, že nám ještě bude něja-
kou dobu opět sloužit.

Tím šikovným opravářem byl pan Tomáš 
Hlavizna, kterému bychom chtěli ještě jednou 
poděkovat.

Ale dobrých příkladů dobré práce obchod-
níků mám za poslední dobu ještě několik:

Například v lékárně v Meziměstí jsem 
potřeboval odebrat 6 druhů  léků, jeden bo-
hužel neměli, ale chtěli mi ho ihned odebrat, 
abych si ho mohl  vyzvednou příští den. Když 
jsem odcházel, vedoucí této lékárny za mnou 
vyběhl, nesl mi navštívenku jejich lékárny  
a řekl mi, abych si příště předem zavolal, zda 
skutečně všechny druhy léků, které potřebuji, 
mají skladem. Bylo to milé upozornění – dě-
kuji.

V prodejně Servis Černý na Malém ná-
městí jsem se také setkal s velkou pozorností 
při nákupu nové pračky. Mnou požadovanou 
pračku zrovna neměli skladem, ale pan Tomáš 
Mrština mi ji zajistil a do druhého dne skuteč-
ně byla na prodejně a mohl jsem si ji u nich 
koupit.

V prodejně ing. Josefa Jansy v ul. Generála 
Svobody mi zase doporučili,  jaký si mám kou-
pit dobíjecí akumulátor pro naše rádio, které 
máme zahrádce, abychom nemuseli stále 
kupovat drahé baterie. Akumulátorek jsem si 
tedy koupil a skvěle nám slouží.

Takových případů bych mohl jmenovat 
ještě několik, ale asi to nemá smysl. Chtěl 
jsem jen upozornit na to, že většina obchod-
níků svoji práci dělá skutečně dobře. Určitě to 

Konference  
o přeshraniční 

spolupráci 
v příhraniční 

oblasti 
Broumovska

se konala ve čtvrtek 18.6.2015 ve volno-
časovém středisku WALZEL v Meziměstí.. 
Za účasti hejtmana Královéhradeckého kraje  
a senátora pana Lubomíra France, Bc. On-
dřeje Knotka z Královéhradeckého kraje, 
Jaroslava Štefka z EUROREGIONU GLA-
CENSIS, Karla Rejchrta, člena rady MAS, 
předsedy DSA  Broumovsko a starosty  Bo-
žanova, Vladimíra Kučery z ministerstva pro 
místní rozvoj, Czeslawa Kretichvosta, staros-
ty Kudowy Zdroje, Zygmunda Nowaczyka, 
Marcina Raczynskiego, Serguzsa Najara  
a samozřejmě představitelů Meziměstí paní 
starostky Evy Mückové a místostarosty Pav-
la Hečka se více jak čtyři hodiny přednášelo  
a diskutovalo na téma přeshranicní spo-
lupráce regionů na hranici mezi Českem  
a Polskem. Co bylo, co se podařilo splnit, co 
se plánuje, na co peníze jsou, na co ne, do-
tační politika EU a mnoho dalších informací. 
Každý z řečníků měl pro názornost připra-
vený obrazový doprovod své přednášky pro-
mítaný na velké plátno. Informací bylo tolik, 
že dosti posluchačů snad ani nestačilo tyto 
cenné poznatky si utřídit a uchovat v hlavě. 
Mne přitom napadlo, že snad by bylo lepší 
tyto materiály před konferencí ode všech za-
interesovaných stáhnout a vytisknout ve for-
mě brožury, aby se s nimi dalo dále pracovat. 
Protože i ta celá spolupráce je hlavně o dobré 
komunikaci mezi zainteresovanými osobami 
a je jen dobře, kdyby tyto informace mohly 
zůstat mezi zainteresovanou veřejností. Pře-
psat takovouto konferenci do článků míst-
ního tisku není pro její rozsah v možnostech 
dopisovatele, ale ani v možnostech místního 
tisku její obsah uveřejnit. Ale bylo jen dobře, 
že se podařilo takovou konferenci uskutečnit.                

Antonín Kohl

S podporou 
města bude 

obchvat dříve
Problematika chybějícího obchvatu je  

v Broumově i jeho přilehlém okolí jednou  
z nejožehavějších. Jako občan i městský za-
stupitel cítím potřebu jejího urychleného ře-
šení a jako hejtman Královéhradeckého kraje 
a senátor za Náchodsko vidím reálné možnos-
ti, jak dospět k uspokojivému řešení. Hlavně 
však k řešení, jehož realizace bude možná  
v horizontu let, nikoliv dlouhých desetiletí. 

Tato představa není nijak přehnaná, když 
si uvědomíme, že o výstavbě obchvatu se  
v Broumově hovořilo již za mých dětských let. 
Pokud se chceme dočkat zlepšení současné 
dopravní situace v centru města, je potřeba 
jednat. 

Investorem této stavby bude prostřednic-
tvím Správy a údržby silnic Královéhradecký 
kraj. Na jeho území se však chystá obdobných 
staveb celá řada a ze zkušenosti vím, že dříve 
se dostane na ty, které mají podporu místní 
samosprávy a nejsou jim do cesty kladeny 
zbytečné překážky. Záměrně tím narážím na 
občasné snahy některých lidí vyvolávat neko-
nečné diskuse o vhodnosti krajem prosazova-
né varianty. 

Z tohoto důvodu jsem v únoru letošní-
ho roku svolal seminář, na němž odpovědné  
a zainteresované osoby ochotně odpovídaly 
na všechny vznesené dotazy. Závěr seminá-
ře byl jednoznačný – proti variantě, která je  
v souladu s platnými územními plány dotče-
ných obcí, se nikdo neohradil. 

Také v následujících měsících krajská sa-
mospráva jednala. V současnosti tak probíhá 
výběrové řízení na vypracování „Oznámení 
záměru na stavbu II/303 Broumov – ob-
chvat“, které navazuje na již vypracovanou 
studii proveditelnosti. Na základě těchto 
podkladů bude Krajským úřadem provedeno 
zjišťovací řízení. V případě požadavku na dal-
ší posuzování bude zpracována takzvaná EIA, 
tedy posuzování vlivů na životní prostředí. 
Teprve pak bude možné vypsat výběrové říze-
ní na zpracovatele dokumentace pro územní 
rozhodnutí. Nezúčastněnému se toto všechno 
může jevit jako nekonečný byrokratický pro-
ces, nicméně takový postup je dán platnou 
legislativou. 

Věřím, že všechny nezbytné kroky se po-
daří uskutečnit v nejkratších možných ter-
mínech, a to i díky aktivní podpoře ze strany 
samosprávy i občanů města. Zlepšení bezpeč-
nosti, životního prostředí i plynulosti dopra-
vy ve městě je přece společným zájmem nás 
všech. 

LUBOMÍR FRANC, 
hejtman Královéhradeckého kraje

převažuje nad neochotou některých, kteří se  
k vám vždy tak nechovají.

Ale těch je naštěstí menšina. A to je dobře. 
Díky všem obchodníkům, kteří svoji práci dě-
lají skutečně profesionálně.

Petr Cirkl 
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DDM ULITA informuje a zve:
 
V DDM Ulita Broumov byly v polovině června zakončeny pravidelné volnočasové zájmové 

činnosti a začaly přípravy na PRÁZDNINOVÉ KLUBY A PŘÍMĚSTSKÉ TÁBORY, na které 
se těšíme a srdečně zveme školní děti mezi nás do Klubu ROK.  Naši nabídku prázdninových 
aktivit si můžete přečíst v těchto BN, dále na našich www.ulita.org nebo ve vývěskách Ulity či 
Infocentra. Přihlášky můžete přinést do klubu ROK vždy v pracovních dnech mezi 7.00 – 15.00 
hodin, případně zaslat na email: ulita.prihlasky@seznam.cz 

DŮLEŽITOU INFORMACÍ JE, ŽE VEŠKERÝ PROVOZ KANCELÁŘE ULITY I LET-
NÍ ČINNOSTI JSOU AŽ DO KONCE SRPNA PŘESTĚHOVÁNY z důvodu poslední fáze re-
konstrukce DO KLUBU ROK NA MASARYKOVĚ TŘÍDĚ 249. TEL. SPOJENÍ 491 521 381 
NEBO 608 412 604 ZŮSTÁVÁ.

Děkujeme za pochopení 

Zprávičky z Klubu pro rodiče s dětmi  
v Centru pro rodinu v Broumově

 
Koncem května jsme v Klubu pro rodiče s dětmi oslavili dětský den. Sešlo se kolem třiceti 

lidí, užily si to hlavně děti, pro které byla celá akce připravena. Opičí dráhu, bublifuk, sladké 
odměny a podobně.

I o prázdninách v Klubu pro rodiče s dětmi chystáme program, mimo jiné i každoroční výlet 
do Ameriky v Křinicích. Jde se vždy od Centra pro rodinu v Lidické ulici, dále kolem nemocnice 
a Hvězdeckou ulicí do Křinic. Cestou nás čekají hry a soutěže. Na konci cesty si vždy u restaura-
ce Amerika opečeme buřty a posedíme u kafíčka. Výlet je určen pro rodiny s malými dětmi, letos 
se na Vás těšíme 21. července v 9 hodin dopoledne.

 Pracovnice Klubu pro rodiče s dětmi DDM Ulita Broumov

Z činnosti 
Policie ČR
• Začneme krádežemi:  Prošetřuje se 

případ ukradení pneumatik v autoservisu  
v Broumově Soukenické ulici. Škoda činí de-
set tisíc korun.

 • V Meziměstí byl ukraden pes v hodnotě 
29.000 Kč. Pachatel byl zjištěn a šťastný pes 
se vrátil ke svému pánovi.

• V Provaznické ul. v Broumově byly ukra-
deny obrazy v hodnotě dvaceti tisíc korun.

• V Meziměstí na nádraží se ztratilo jízdní 
kolo za deset tisíc.

• Opět bylo ukradeno na různých místech 
několik mobilních telefonů. Jeden z nich měl 
hodnotu čtyři tisíce.

• V PENNY MARKETU byl ochrankou 
přistižen zloděj, který po rvačce utekl. Přivo-
laný policista ho po dvou kilometrech dohonil  
a zajistil.

• V Luční ulici v Broumově došlo k vnik-
nutí do bytu, který nebyl pravděpodobně 
uzamčen. Byla odcizena peněženka s finanční 
hotovostí, doklady a platební kartou.

• Opět bylo několik řidičů chyceno při ří-
zení pod vlivem návykových látek. Testy uká-
zaly požití drog.

• Zadržen byl muž, který nenastoupil  
k výkonu trestu. Polici ho dopravila do vězení. 

• Byla ukradena peněženka se šesti tisíci  
a doklady.

• Neuspokojený hráč rozbil v jedné z he-
ren hrací automat a způsobil škodu ve výši 
sedmi tisíc korun.

• Ke rvačce došlo na hřišti ve Velké Vsi. 
Napadený skončil v nemocnici s natrženým 
obočím, zlomenou čelistí a nalomeným žeb-
rem. Přečin bude posuzován jako vážné ublí-
žení na zdraví.

• Znovu se objevilo několik podvodů při 
nákupu  na internetu, kdy objednavatelé za-
platili, ale žádné zboží nedostali.

• V Hvězdecké ulici byl úmyslně zapálen 
plastový kontejner. Škoda činí deset tisíc. 

• V Otovicích se provinil muž, který spa-
loval plasty, a tím škodil životnímu prostředí.

• Jedenkrát nebylo zaplaceno výživné na 
děti.

• Policie opět vyjížděla k domácím hád-
kám, rozbrojům mezi sousedy, a dokonce  
i k fyzickému napadení mezi žáky jedné školy  
v Broumově.

• Prošetřuje se podezření z podvodu, po-
dezřelý nechce vrátit vypůjčených sedmdesát 
tisíc korun.

 V současné době bude policie přibí-
rat další členy. Zájemci se mohou hlásit 
o informace na místním oddělení nebo na 
ředitelství v Náchodě.

 Děkujeme za informace komisaři 
Ing. Bc. Šumpíkovi

Zprávy z broumovského útulku
V současné době je v útulku 15 pejsků, z toho je připraveno odejít do nových domovů 7 

pejsků. Ostatní se musí ještě socializovat. Dále máme v útulku jednoho starouška, který zůsta-
ne u nás na dožití. Útulek nabízí možnost virtuální adopce. Ta se týká pejsků, kteří si prošli pek-
lem života a na odchod do nových domovů nejsou připraveni. Tiskárna Broumov v čele s Da-
videm Ticháčkem si virtuálně adoptovala Darsy, Konstanc a Zrzka. Ti si prošli peklem zvaným 
Požďátky, kde žili Konstanc a Darsy společně s ostatními 80 psy. Obě si zvykli na útulek tak, 
že ho berou jako svůj domov a žijí si tady svůj život. Zrzek se toulal po Broumově, kde do něho 
občas někdo kopnul a tak zcela zanevřel na lidi. V útulku je spokojený. Jana Bitvarová s Janem 
Scharfem si virtuálně adoptovali starouška Rexe, který žil v nevhodných podmínkách a až na 
stará kolena se dočkal toho, že konečně není přivázán na řetězu a leží si na měkkých matracích 
a ne na studené zemi, jak tomu bylo po celý jeho život. Možnost virtuální adopce mají všichni, 
kteří by chtěli měsíčně přispívat na konkrétního jimi vybraného pejska. DĚKUJEME! Vypukla 
horka a to mě motivovalo k tomu, že jsem koupila pejskům do útulku malé koupaliště. Všichni 
pejskové, kteří mají rádi vodu si ho užívají a mají z něj radost. Dále mají pejskové nový sprchový 
kout, takže koupání už neprobíhá ve vaničce, ale ve sprše. Všem, kteří pomáhají útulku, jak 
finančně, nákupem granulí či Pribináčků (psi je mají nejraději) moc děkujeme. Zpříjemňujete 
a zkvalitňujete tak pobyt pejsků v útulku.                                                                              Jana Slováková
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Letos se uskuteční jubilejní X. 
ročník Malého letního divadlení 
Slunné prázdninové dny lákají k návštěvě divadelních představení pod širým nebem, letošní 

již 10. ročník se uskuteční ve dnech 21. – 25. 7. 2015 na nádvoří broumovského kláštera.
První den festivalu se můžete těšit na divadelní hru s názvem „Příběh jednoho hradu“. Zcela 

srozumitelná divadelní komedie, která potěší oko i duši diváka, který představení zhlédne třeba 
jen koutkem oka. Děj se odehrává na jednom hradě. Vrtochy pána hradu přivádí jeho samého 
do komických situací při touze po výměně ženy, kterou si přivedl v nedávné době na sídlo. Hrají: 
Ernesto Čekan, Jarmil Škvrna, Lukáš Langmajer, Eva Kodešová, Anna Kulovaná a Karel Sou-
kup. 

Středeční tragický příběh se odehraje v Městském divadle. Divadlo Aloise Jiráska Úpice – 
jednota divadelních ochotníků se představí v divadelním představení „Konec dětí“. Bez dechu 
budou diváci sledovat průběh soudního procesu, ve kterém se mladá matka zpovídá z toho, že 
nechala trvale uspat své těžce postižené novorozeně.

Samozřejmostí je účast broumovských ochotníků. Tentokráte s francouzskou komedií 
„Mátový nebo citron“. Skupina herců zkouší vaudeville. Je pár dní před premiérou a nic není 
hotové. Technika je flegmatická, kostymérka vaří, režisérka nezvládá krizové situace. Mezi her-
ci vzrůstá napětí. První dáma souboru je zoufalá z mladého milovníka, nesmělého, neohraba-
ného začátečníka, nicméně synáčka producenta představení. Nadchází večer premiéry. Vše se 
mění v nezvládnutelné delirium…Na to, jak to všechno dopadne, se přijďte podívat 24. 7. 2015.

Žonglování, provazochodectví a párová akrobacie bude k vidění při představení Plovárna, 
které bylo inspirováno novelou Rozmarného léta Vladislava Vančury.

Poslední divadelní večer vás pobaví skvělá komedie „Svaté neřesti“ v podání divadla Artur. 
Dokážete si představit život bez neřestí jako je čokoláda, cigarety, alkohol, facebook? Komický 
příběh o tom, co se stane, když se lidé budou chtít stát lepšími. Hrají: Bořek Slezáček, Jindra 
Kriegel, Braňo Polák a další.

Nezapomněli jsme ani na naše nejmenší. Hned první odpoledne festivalu pobaví nejen naše 
děti znovuobnovený divadelní spolek Skály Teplice nad Metují se souborem tří pohádek pod 
názvem „Pohádky z Krakonošovy zahrádky“ a v sobotu odpoledne za námi přijede nerozluč-
ná čtveřice kamarádů – dobrosrdečná hospodyňka Fifinka, roztržitý profesor Myšpulín, často 
ustrašený, ale oddaný kamarád a vtipálek Pinďa a nemotorný silák Bobík, prostě legendární 
Čtyřlístek.

 
Více na www.broumov-mesto.cz nebo www.facebook.com/broumov. V případě nepřízni-

vého počasí se představení uskuteční v Městském divadle v Broumově.

Jitka Exnerová, DiS.
Org. složka Kultura a infocentrum

Zpráva  
o činnosti 

Městské policie
Hlídka MP zajistila zapomenuté věci z lin-

kového autobusu a předala je majiteli.
Z prostor Úřadu práce byla vykázána oso-

ba, která zde obtěžovala klienty.
Ve spolupráci s Policií ČR a finančním 

odborem byl zajištěn přívěsný vozík, který byl 
exekučně zabaven.  

Ve spolupráci s Rychlou záchrannou služ-
bou MP zajistila ošetření a převoz opilé osoby 
do místa bydliště.

V prodejně Lidl byl zajištěn muž v podna-
pilém stavu, který na místě konzumoval alko-
hol. Muž byl eskortován na služebnu, kde byl 
následně vyřešen v blokovém řízení.

MP asistovala pracovnicím sociálního od-
boru při převozu klienta do Fakultní nemocni-
ce v Hradci Králové.

Ve Smetanově ulici byla nalezena peně-
ženka s finanční hotovostí a poctivým nález-
cem a předána hlídce MP, která zajistila její 
předání majiteli.

Na základě telefonické žádosti pracov-
níků nemocnice Broumov byl zjištěn majitel 
psa, který pokousal ženu.  

Za MP Havelka R. 

„Kouzlo štěstí nespočívá v bohatství ani 
v kráse, ale v harmonii dvou srdcí, která pa-
tří k sobě.“

Na společnou cestu životem 
vykročili snoubenci:
Jaroslav Matěka 
a Lenka Novotná
Karel Pohl 
a Hana Hartmannová

Rozloučili jsme se s:
Bohumilem Hofmanem
Amalií Sekeľskou
Janou Slovákovou
Zdeňkou Mádrovou
Pavlem Křivkou
Františkem Lancem
Františkem Novotným
Dragutinem Vernerem

Za SPOZ Petra Chejnová, matrikářka

Společenská 
kronika
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 Několikrát jsem tě v posledních měsících 
žádal o rozhovor a pokaždé jsi mne odmítl. 
Můžeš mně (nám) vysvětlit proč?

Těch důvodů bylo a je široké spektrum. 
Nejzásadnější bylo se zařadit a soustředit na 
staronovou profesi – to znamená se vrátit 
myšlením o osm let zpět, uvědomit si, co mně  
z té doby v hlavě zůstalo, co musím neprodle-
ně dohnat. Osm let ve vývoji úspěšné firmy je 
obrovský časový a informační rozdíl, v lidech, 
strojním vybavení, technologiích, komunika-
ci. Mám co dohánět, ale věřím, že s pomocí 
spolupracovníků na všech úrovních časový 
handicap zvládnu – zvládneme.

Na konci minulého roku bylo ve hře i tvé 
působení v odborech

Samozřejmě, ale k tomu se nerad vracím. 
Výsledek je, že jsem vystoupil (nejspíš byl  
i vyloučen). Odbory ve firmě už není moje 
starost a vzhledem k tomu, že z minulosti vím 
dost o hospodaření odborů, doporučil bych 
současným členům, aby se zajímali například  
o hospodaření a personální výdaje organiza-
ce, která hospodaří s jejich členskými příspěv-
ky. Neříkám, že chybí finance, ale chybí prů-
hledné informace – to bohužel budí dojem, že   
v   obráceném pořadí to je rovnítko mezi poj-
my.

Já jsem to odmítl sponzorovat a jsem pře-
svědčen, že ne každý zaměstnanec chce být 
zastupován současným vedením odborů. Pak 
je otázka, zda by neměli zastupovat zaměst-
nance nejlepší lidé z profesí – profíci, ne  „po-
litici“. To už je na lidech, to za ně nikdo neu-
dělá. Původní myšlenka odborů byla starat se  
o druhé, a ne především o sebe.

Jak hodnotíš komunální politiku, nejen  
v našem městě?

Nikdy jsem nebyl zapřisáhlý kritik toho, 
co udělali nebo dělají druzí. Jsou věci, které 
respektuji a do kterých se umím vcítit – v mi-
nulém období se mně také ledasco nepodařilo 
dotáhnout do konce. Nemám potřebu to kri-
tizovat v současné době, ale mohu mít svůj 
názor na to, co vidím.

 Spíše mne jako občana uráží předvolební 
sliby a výlevy, obzvláště od dlouholetých poli-
tiků. A je mi smutno, s jakou elegancí jim to 
většina lidí opakovaně slupne. Úplně směšné 
mně připadá to, že  v regionu bylo vždy první 
jedno město, které první vystěhovalo nepři-
způsobivé, první zakázalo herny atd. Nevím, 
zda běžný občan našeho města dokáže rozlišit 
četnost zmíněné sociální skupiny v kritizo-
vaných lokalitách Broumova a toho jednoho 
města, ale asi by se divil, že mimo mediální 
kulturistiky ta změna není až tak vidět – pouze 
zmizeli z viditelného místa. Stejný paradox je 

s hernou na hlavní třídě nejmenovaného měs-
ta – před časem „jsme je vyprášili z centra“ a v 
současné době je to možná jediná herna, kte-
rá má reklamu na regionálním rádiu. To jsou 
pouze mé postřehy a dávám je pouze k zamyš-
lení pro budoucnost.

Na dubnovém zastupitelstvu jsi hlasoval 
proti vyhlášce, která omezuje herny ve městě. 
Jaký jsi měl k tomu důvod?

Z principu jsem proti! Pokusím se od-
povědět otázkou. Jak milujeme a nesnášíme 
různé vyhlášky a nařízení? Chceme, aby vše, 
co se odehrává ve veřejném sektoru, bylo na-
dekretováno těmito nástroji? Potřebujeme, 
aby nám rovnou páteř přidržoval krunýř pa-
ragrafů, nikoli vědomí nepsaných hranic mezi 
„správným“ a „nesprávným“? 

Když půjdeš na fotbal, zjistíš, že každý fa-
noušek se dožaduje dodržování pravidel, ale 
ne vždy ve stejné době – jednou je chtějí do-
držet domácí, jindy hosté a málokdy se časově 

Rozhovor se zastupitelem města   
Milanem Kotrncem

Děkujeme všem přátelům  
a známým za projevenou soustrast nad odchodem našeho tatínka  
Pavla Křivky. 

Janina Křivková, manželka 

Kdo chodíte středem města, těžko jste si 
nemohli nevšimnout zvláštního úkazu: ko-
čičky, která s neuvěřitelnou vytrvalosti vyse-
dává v Lipové ulici před vchodem ruiny č.p. 
57. Sedí zde tak, pospává a různě krátce po-

shodnou. Stejné to je i s hernami – najdou si 
skulinu mezi paragrafy a důvod proč zdůvod-
nit jejich existenci. Možná jde jen o přesměro-
vání finančních toků - nevím. Nikdy jsem do 
výherního automatu nevhodil ani pětikačku 
a jsem si vědom toho, že to může rozvracet 
rodiny a vadit nejbližšímu okolí. Nedělejme 
si iluze, dnes o své finance přijdeš podpisem 
smlouvy u uhlazeného, v kravatě se usmíva-
jícího zaměstnance společnosti, která se v te-
levizní reklamě tváří, že priorita je spokojený 
zákazník.  

Čím víc nesmyslných nařízení, vyhlášek  
a zákonů vyprodukujeme, tím méně se budou 
dodržovat ty potřebné a lidi naučíme jimi opo-
vrhovat - obcházet. Lidé nejsou hloupí, přená-
šením odpovědnosti na někoho, kdo to za ně 
vyřeší (městská policie?), se nebudou chovat 
zodpovědněji, než kdyby za své jednání nesli 
zodpovědnost. Ve Velké Británii je společen-
sky nemyslitelné, aby na veřejnosti běhali 
volně psi a majitel nesebral „hovínko“. Na to 
máme také vyhlášku. Problém je nejspíše ně-
kde jinde.

Děkuji, někdy příště… 
S Milanem Kotrncem 
rozmlouval Petr Cirkl

pochází již po několik 
měsíců, pokud se ne-
pletu, od časného jara. 
Nenechá se odradit ani 
chodci, ani rušným 
provozem, ani před 
deštěm si nikam neza-
leze, pouze se schoulí 
blíže ke zdi pod okraj 
střechy. Mizí jen občas 
na krátkou chvilku. 
Jedná se o stereotypní 
jednání vyvolané snad 
nějakým prodělaným 
stresem? 

Pokud je to kocou-
rek, pak by se ale moh-
lo jednat i o převtělení 
bývalého majitele 

domu Augusta Wittmanna, který zde takto se-
trvává v němém, leč sveřepém protestu: Mein 
Gott, kty uš nékto kónešně óprafit ten muj 
Haus?, dyť to uš pšece takofy óstuda!              

K. Franze
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Femi Temowo Trio: 
Guláš, knedlíky  

a jazz v posledním 
předprázdninovém 

ArtCafé 
Vzácného zahraničního hosta přivítalo 

poslední předprázdninové ArtCafé broumov-
ského kláštera. Ve středu 10. června vystoupil 
v koncertní Kreslírně britský jazzman s nige-
rijskými kořeny Femi Temowo se svým Triem. 
Talentovaného hudebníka při koncertu do-
provodili bubeník Kamil Slezák a kontrabasi-
sta Petr Dvorský.

„Broumov je naše dvacátá zastávka z cel-
kem čtyřiadvaceti českých koncertů. Za tu 
dobu jsme v Čechách zažili tolik skvělých věcí 
a ochutnali tolik dobrých jídel – skvělý je hlav-
ně český guláš a karlovarský knedlík. Jinak 
broumovský klášter je úžasné místo, už jsem 
slyšel o jeho zajímavé historii. Atmosféra tady 
je skvělá a už se moc těším na vyhlášené víno,“ 
uvedl Femi Temowo a svůj oblíbený guláš pak 
zahrnul nejen do vyprávění mezi jednotlivými 
sety, ale i do jedné z improvizovaných písní.

Trio během dvouhodinového vystoupe-
ní představilo originální i převzaté jazzo-
vé skladby a standardy. „Zazněla převážně 
hudba z mého druhého alba Orin Meta. Jde 
o muziku, inspirovanou mou babičkou. Byla 
to velmi moudrá žena, která mě učila, jak být 
lepším člověkem. Mnoho z toho, co mi řekla, 
se stalo základem pro mé skladby,“ dodal zpě-
vák aktuálně žijící v Londýně. 

Koncert programu Artcafé, podpořeného 
grantem z Islandu, Lichtenštejnska a Norska, 
byl posledním předprázdninovým vystoupe-
ním. V létě přebírá hudební žezlo festival Za 
poklady Broumovska, www.zapoklady.cz.

Ochutnávka vín  
Vinum et Cetera  

přilákala na pět set 
návštěvníků

Téměř pět set lidí dorazilo během soboty 
6. června do areálu kláštera na ochutnávku 
vín Vinum et Cetera. Dvanáctému ročníku 
veřejné degustace přálo skvělé letní počasí 
-  návštěvníci si tak mohli vychutnávat nejen 
prohlídku nových prostor a zahrady, zpří-
stupněné do večerních hodin, ale především 
ochutnávku padesáti vzorků nejlepších čes-
kých a moravských vín z kolekce Salonu vín 
ČR, která do Broumova přivezl sommelier 
Marek Babisz. 

„Salon vín patří do systému národní sou-
těže vín. Ve třech kolech, od srpna do ledna, se 
hodnotí vína a ze zhruba 1650 vzorků se vy-
bere stovka nejlepších, kterou prezentujeme 
během roku na zámku ve Valticích. Mimo Val-
tic pak mohou lidé tato vína ochutnat pouze 
na Vinařství roku v Praze a tady v Broumově,“ 
uvedl Marek Babisz.

Ochutnávku hudebně doprovodilo smyč-
cové duo Anny Novotné a Karolíny Soukupo-
vé spolu s kytarovým duem Tomáše Mrštiny 
a Jiřího Šály. Celý den pak návštěvníci obdi-
vovali hudební um Cimbálové muziky Podlu-
ží, která si zaimprovizovala i se smyčcovým 
duem a předvedla nejen folklor, ale i modernu. 

„Dost nás překvapila úroveň zdejších mu-
zikantů, se kterými jsme si zahráli. Atmosféra 
pěkná, i když méně živelnější, než jsme zvyklí 
– má to takovou vážnost, je to spíš komorněj-
ší, což se tady v klášteře dá chápat, přece jen je 
to svatá půda. Jste tady takový pěkný, kulturní 
kraj, tak nás velmi lákalo sem přijet,“ řekl Petr 
Kostka, primáš Cimbálové muziky Podluží. 
Ve večerních hodinách pak ochutnávka vín 
pokračovala u klášterní kavárny Café Dien-
tzenhofer s příjemným doprovodem jazzové 
diskotéky Ondřeje Kejzlara. 

Aukce 
Dobročinného 

večera pro 
Broumovsko 

vynesla 320 tisíc 
korun  

Nové prostory Vzdělávacího a kulturní-
ho centra Klášter Broumov hostily v pátek 
5. června tradiční společenskou akci Dob-
ročinný večer pro Broumovsko. Na stovku 
návštěvníků čekala řízená i volná degustace 
nejlepších českých a moravských vín za účasti 
hlavního sommeliera Salonu vín ČR Marka 
Babisze, raut, ochutnávka sýrů Petra Marka 
a koncert muzikanta Ondřeje Brzobohatého.

 Hlavním bodem programu byla stejně 
jako v předchozích letech tichá a veřejná auk-
ce uměleckých předmětů, která vynesla téměř 
320 tisíc korun. Peníze poputují do projektů 
Agentury pro rozvoj Broumovska a do gran-
tového programu Máme rádi Broumovsko, 
který se snaží především u dětí podpořit pozi-
tivní vztah k rodnému regionu. 

„Vítězné projekty, které získají podporu z 
tohoto programu, budou známy na podzim. 
Dražitelé pozitivně hodnotili zajímavý výběr 
předmětů v tzv. tiché aukci, v té veřejné byla 
nejvyšší částka vybrána za obraz Les, který vě-
noval do aukce grafik a přítel Broumovska Jiří 
Mědílek,“ uvedla Marcela Školníková z obec-
ně prospěšné společnosti Pro rozvoj Brou-
movska, která večer každoročně organizuje. 
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Klášterní Galerie 
Dům láká na novou 

výstavu Estetika 
svádění 

V sobotu 13. června v 17 hodin se v Galerii 
Dům uskutečnila vernisáž výstavy s názvem 
Petr Dub – Estetika svádění. Výstava, která je 
v klášterní galerii k vidění každý den od 9:30 
do 17:30, až do 2. srpna, představuje poslední 
z autorských cyklů Petra Duba. „Autor zkou-
má vztahy mezi obrazem, architekturou vý-
stavního prostoru a designem produktů denní 
potřeby,“ uvedl kurátor výstavy Petr Vaňous. 

Spolu s Petrem Dubem nyní vystavují pří-
mo v prostorách kláštera také umělci Pavel 
Hošek a Pavel Mrkus v rámci projektu 3x2 
PRO KLÁŠTER. „Pavel Hošek vytvořil insta-
laci ze skleněných linií, se záměrem přimět 
diváka k pocitu bezčasí, vytržení, nadnesení. 
Tématem instalace Pavla Mrkuse je Paměť  
s volným přístupem, ta je situovaná do kláš-
terní knihovny. Kniha je zde představena jako 
datový nosič historické paměti evropské civi-
lizace,“ dodal kurátor Petr Vaňous. Instalace 
je možné vidět v rámci prohlídkového okruhu 
v broumovském klášteře. 

Letošní program Galerie Dům probíhá  
v rámci projektu Klášter Broumov – živé ev-
ropské centrum kultury a vzdělávání, podpo-
řeného grantem z Islandu, Lichtenštejnska  
a Norska. Více informací na www.galerie-
dum.cz.

Vyzkoušejte nové 
hudební prohlídky

Zajímavou novinku chystá broumovský 
klášter na prázdniny - hudební prohlídky  
s varhanními koncerty, které národní kulturní 
památka nabídne čtyřikrát do týdne v červen-
ci a srpnu. Klasický prohlídkový okruh bude 
při těchto prohlídkách doplněn o půlhodino-
vý varhanní koncert, kterého se zhostí mladí 
studenti hudby z Polska. Každý týden se před-
staví jiný umělec - během osmi prázdninových 
týdnů tak budou mít návštěvníci možnost po-
slechnout si osm různých špičkových umělec-
kých přednesů. Více informací na www.klas-
terbroumov.cz.

Chcete zpestřit  
dětem prázdniny? 

Co třeba hravé vzdělávací  
programy v klášteře?

Pro malé i velké děti místních rodin i ná-
vštěvníků na dovolené připravilo Vzdělávací 
a kulturní centrum Klášter Broumov nabídku 
prázdninových programů, které si v klášteře 
užijí opravdu všichni. Na výběr je ze sedmi 
různých programů, ve kterých se děti hravou 
a zábavnou formu dozví zajímavé informace o 
přírodě či historii a vyzkouší si spoustu aktivit. 
Stanou se dobrodruhy, kuchaři či architekty, 
zjistí, jak důležitá je voda pro člověka, jaké 
rostliny rostou na Broumovsku, jak kdysi pro-
bíhaly žně, jak se pracuje s fotopastí a mnoho 
dalších poznatků ze života rostlin i zvířat.

Cílem programů je podpořit děti a ro-
diče, kteří navštíví Broumov, v poznávání 
místního dědictví. Po dobu programu mohou 
rodiče prožít aktivně volný čas poznáváním 
Broumova a okolí. Jeden a půl až tříhodinové 
workshopy jsou lektorovány odborníky a je 
nutné se na ně přihlásit telefonicky nejpozději 
den předem do 15 hodin. Podrobný přehled 
programů a další informace najdete na www.
klasterbroumov.cz.

Skončil další se-
mestr Univerzity 

třetího věku 
  V úterý 16. 6. v odpoledních hodinách 

skončil v broumovském klášteře další semestr 
Univerzity třetího věku. Po poslední přednáš-
ce přebralo na sedm desítek studentů závěreč-
né osvědčení. 

Poslední přednáška letního semestru pro-
běhla netradičně v úterý odpoledne. PhDr. 
Vlastimil Havlík přednášel na téma Architekt 
Dušan Samuel Jurkovič: Projekty, rekon-
strukce a stavby (nejen) na Náchodsku. 

„Jednalo se o náhradní lednovou před-
nášku, kdy pan Havlík nemohl přijet, ale my 
jsme nechtěli, aby posluchači o jeho zajíma-
vou přednášku přišli,“ řekla Dana Černotová 
ze Vzdělávacího a kulturního centra Klášter 
Broumov. Po přednášce následovalo slavnost-
ní předávání závěrečného osvědčení, které 
si nenechali ujít ani studenti, ani doc. Dana 
Musilová a PhDr. Ondřej Tikovský z Univer-
zity Hradec Králové a spolu s nimi Jan Školník 
za Vzdělávací a kulturní centrum, kteří osvěd-
čení předali. 

Již v říjnu se otevře další ročník broumov-
ské univerzity. Přednášky pátého akademic-
kého roku se tematicky zaměří na cestování a 
poznávání dalekých krajin. V zimním a letním 
semestru s názvem „Svět je přece tak blízko“ 
procestují přednášející spolu se svými poslu-
chači celou zeměkouli od Asie po Ameriku. 

Přednášky se konají vždy jednou měsíčně 
ve čtvrtek od 13:00 do 15:00 v areálu bývalého 
klášterního gymnázia, v sále Kreslírna. Uni-
verzitu třetího věku pořádá Vzdělávací a kul-
turní centrum Klášter Broumov ve spolupráci 
s Univerzitou Hradec Králové. 

Zájemci, kteří by se chtěli přihlásit na oba 
nebo i jednotlivé semestry, si mohou vyžádat 
elektronickou přihlášku na adrese univerzi-
ta@broumovsko.cz nebo se mohou přihlásit 
osobně v kanceláři Agentury pro rozvoj Brou-
movska na adrese Klášterní 1. 

Kateřina Ostradecká
Vzdělávací a kulturní centrum 
Klášter Broumov
katerina.ostradecka@broumovsko.cz
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Měsíc červen 
na ZŠ Kladská 
Tento měsíc je velmi veselý . Realizovali 

jsme výlet na dopravní hřiště v Náchodě. Žáci 
si opět prověřili  svoje znalosti dopravních 
značek. Také si vyzkoušeli svoje dovednosti 
v jízdě. Tato akce byla financovaná z daru 
Městského úřadu v Broumově. Žákům  se  
velmi líbila. V rámci projektového dne jsme 
navštívili lom v Rožmitále . Zde si mohli žáci 
prohlédnout chráněné rostliny a živočichy, 
rozšířit si své přírodovědné znalosti. Velmi 
se nám také líbil dětský den na školním hřišti 
a zahradě, který se konal v rámci projektu 
:,,Jsme děti, ale jednou budeme  důchodci. 
Všichni si ale chceme hrát.“ Děti také 
navštívily Domov důchodců v Broumově a 
potěšily seniory svými dárky a písničkami. 
Začali jsme využívat pěkných slunečných 
dní  a  zkoušíme  svoje jízdy na kolečkových 
bruslích. Místní broumovské cyklostezky si 
děti velmi pochvalují pro jejich bezpečnost a 
perfektní sjízdnost.  

 V tomto měsíci naše žáky čeká 
vysvědčení, které zhodnotí práci všech žáků 
za celý školní rok . Potom hurá na prázdniny! 

     Vedení školy 

Zprávičky 
z Masarykovy 

školičky
• V úterý 19. května se někteří žáci 4. A a 4. 

B zúčastnili okresního kola soutěže mladých 
cyklistů, kde obsadili velmi krásné 10. a 12. 
místo.

• Tento den za námi zároveň přijela paní 
doktorka Stříbrná ze záchranné služby. Se-
známila nás s prací záchranářů a s tím, že  
i malý školák může svou rozhodností a ducha-
přítomností zachránit život. Paní doktorka se 
nás snažila naučit základy poskytnutí první 
pomoci, za což moc děkujeme.

• 21. května se na dopravním hřišti v Ná-
chodě podařilo většině čtvrťáků získat průkaz 
mladého cyklisty. Zkouška se skládala nejen  
z testu dopravních předpisů, ale i z praktic-
kých jízd. 

• Děkujeme paní Mgr. Věře Kopecké, kte-
rá opět zprostředkovala setkání s nevidomou 
polskou básnířkou Halinou Kuropatnickou. 
Již poněkolikáté paní Halina navštívila naši 
školu a besedovala s žáky 2. tříd.

• Během tohoto období se uskutečňují 
v jednotlivých třídách školní výlety. Čtvrťá-
ci zajeli až do našeho hlavního města Prahy, 
kde putovali Královskou cestou na Hradčany, 
poznávali a obdivovali znaky gotiky a spojo-
vali nabyté vědomosti s praxí. Páťáci zajeli do 
ZOO ve Dvoře Králové, kde pod odborným 
vedením zoolektora vyslechli zajímavé infor-
mace o africkém deštném pralese. Druháci  
a přípravná třída putovali po Babiččině údolí, 
prvňáci a třeťáci navštívili zámek Potštejn.

• Největší událostí byla celostátní akce 
CELÉ ČESKO ČTE DĚTEM. V rámci této 
akce proběhl nedělní výlet pro rodiče, kteří 
docházeli do školy dětem číst z knížek, které 
měli rádi, když byli malí. Vše vyvrcholilo diva-
delním představením pana Jakuba Hejdánka 
a Michala Gulyáše s názvem „Zelenina s ovo-
cem dají páku nemocem“. Akce pokračovaly 
v naší škole ještě 1. a 2. června. Děkujeme 
všem, kteří se podíleli na této velkolepé akci.

• Přejeme všem dětem krásné prázdniny  
a rodičům úžasnou odpočinkovou dovolenou.

Učitelky 1. stupně Masarykovy ZŠ

Barevný den- 
Cesta kolem světa

Takový měl název dětský den, pořádaný 
na 1. stupni ZŠ Hradební 1. června.

Děti se rozdělily  do dvanácti barev-
ných družstev. V každém družstvu byly dva 
žáci jedné třídy, pod vedením vyučujícího. 
Společně putovali po celém světě. Na kaž-
dém stanovišti, které pro ně připravili žáci  
8. ročníku, plnili úkoly daného kontinentu, či 
země. Putující si procvičili držení rovnováhy, 
svoji přesnou mušku, obratnost, rychlost, po-
střeh a zažili spoustu legrace.

Děkujeme Radě města za finanční pří-
spěvek, žákům 8. tříd za organizační pomoc 
a všem dětem za skvělé výkony.                                                         

Učitelky 1. stupně ZŠ Hradební 



BRUM
Loutkové 
divadlo 
Broumov
hledá nové členy souboru, 
hlavně muže,
obyčejné a přitom nápadité lidičky, 
kteří se chtějí podílet na činnosti 
divadla jako loutkoherci, zvukaři  
a osvětlovači.
Schůzky máme každou středu 
od 17.30 hodin v Klubu ROK.
 Zájemci, přijďte se podívat mezi nás! 
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Odpoledne pro  
rodiče s dětmi - 
poprvé s deštěm 

Odpoledne pro rodiče s dětmi, které po-
řádáme každoročně třetí červnový čtvrtek, 
se v olivětínské škole stalo již hezkou tradicí. 
Jde vlastně o návštěvu rodičů, prarodičů, pří-
buzných  a přátel dětí ve škole, kde je pro ně 
přichystáno občerstvení ve formě kávy, me-
dovníku, koláčů, nápojů, sladkostí a párků k 
opékání, ale hlavně program, který děti dlou-
ho dopředu nacvičují plné očekávání, co na to 
řeknou „jejich diváci“. Letos se toto setkání 
konalo již třináctým rokem.

Žáci  si připravili scénku Jak to bývalo ve 
staré škole, pohádku O Bajajovi a dvě hudební 
pohádky Červenou Karkulku a O Budulínko-
vi. Vystoupení sklidilo bouřlivý potlesk, ačkoli 
některé výkony byly poznamenány trémou 
z velkého publika. Dlužno dodat, že letos 
poprvé po dvanácti ročnících s krásným slu-
nečným počasím přišel déšť. Nejprve nás tato 
skutečnost zaskočila, ale potom děti hrály své 
role v programu s opravdovým profesionál-
ním nasazením, takže rodiče na ně mohli být 
právem hrdi.

Poté ovšem nenásledovalo (jako všechny 
předcházející roky ) zábavné odpoledne, kdy 
si děti mohly hrát v parku, ale úprk domů tak, 
aby se děti co nejdříve usušily a převlékly. 

I když jsme si počasí představovali jinak, 
nakonec jsme to zvládli i v dešti a děti měly 
dobrý pocit, že nepřízeň a nepohodlí dokázaly 
překonat a „své diváky“ potěšit.

Příští rok ve stejnou dobu – tentokrát opět 
se sluníčkem!

(jn)

 Co nás baví v Olivětíně  
Ve čtvrtek 11. června se za účasti zástupců města – starosty Ing. Jaroslava Bitnara    a tajem-

nice Ing. Evy Blažkové, MPA, ředitelky školy Mgr. Vlasty Humlové, její zástupkyně Ing. Renaty 
Veselé, rodičů, prarodičů a dětí konala vernisáž již jedenáctého ročníku výstavy  „Co nás baví 
XI“, kterou pořádá občanské sdružení Rodiče olivětínským dětem spolu s Masarykovou základ-
ní školou.  Ti, kteří si za předchozích deset ročníků zvykli naši výstavu navštěvovat ve výstavní 
síni Staré radnice, možná byli překvapeni, že se letos nekoná. Protože však v letošním roce slaví 
kulaté výročí založení broumovské gymnázium, přenechali jsme svůj každoroční výstavní ter-
mín – květen – právě gymnáziu. 

Vzhledem k tomu, že se nám za finančního přispění grantu podařilo v loňském roce vybu-
dovat ve školním parku krásný altán, který děti pokřtily „Kaštánek“, pojali jsme letos výstavu 
komorněji a právě v tomto altánu ji uspořádali. Je pravdou, že se nám sem ani při nejlepší vůli 
nevešly všechny výtvarné práce a že výstava byla pouze dvoudenní, ale rodičům a prarodičům 
se líbila a děti byly nadšené. Mohly se pochlubit svými nejlepšími „díly“, která vytvářely s nad-
šením a radostí. Na straně rodičů bylo často znát překvapení, zda je vůbec možné, že právě je-
jich potomek je tak šikovný a nápaditý a že obě učitelky i vychovatelka školní družiny s nimi 
mají tu trpělivost, která děti nakonec dovede ke kýženému cíli. K výtvarné práci nebo výrobku, 
které jsou nejen hezké, ale při jejichž vytváření si děti procvičily drobnou motoriku a rozvinuly 
zručnost a výtvarné cítění. Výrobky z papíru, textilu, drátu, keramiky a skla toho byly důkazem.

                   (jn)

Na středu 3. 
června se děti 
z 1. stupně ZŠ 
Hradební moc 
těšily
Na Kostelním náměstí pro ně 
připravily všechny složky IZS 
působící v Broumově ukázku své 
práce a  techniky.
Děti si zopakovaly zásady první 
pomoci a tísňového volání. 
Chceme touto cestou poděkovat 
všem zúčastněným za ochotu, 
profesionální přístup  
a velkou trpělivost, kterou měli  
v teplém počasí po celé dopoledne.

                                                                                           
Učitelky 1. stupně 
ZŠ Hradební



Gymnázium Broumov

Vzácná návštěva z Kanady
 Vždy nás potěší, když se bývalí studenti vrací na „místo činu“. Na fotografii je paní 

Dagmar Škopová ( se svým otcem a dcerou), která se přijela podívat na svoji „Alma mater“ 
až z kanadského Vancouveru. Paní Škopová maturovala na našem gymnáziu v roce 1976. Je 
pozoruhodné, že dcera narozená již v Kanadě, mluví výbornou češtinou, kterou by ji nejeden 
místní mohl závidět.                                                                                                                                                 (mk)

Úspěchy  
v astronomické 

olympiádě
 Výborného úspěchu dosáhli naši studenti 

v Krajském kole Astronomické olympiády. 
Petr Bigas z kvinty se umístil na druhém 
místě a Adéla Leppeltová z tercie na čtvrtém 
místě. Blahopřejeme!                            Jiří Šleis

Petr Hejduk, 
maturant 

broumovského 
gymnázia z roku 

1993, zdolal  
nejvyšší horu 

Bolívie 
Z Petrova emailu:
„Byl jsem teď v Bolívii v Cordillera Real 

na Huayna Potosí (6.088 m) a na nejvyšší 
hoře Bolívie Nevado Sajama (6.542 m).

Bylo nás 6 (5 Čechů + 1 občan USA, 
všichni, co už mají po celým světě za sebou 
pár vrcholů. Sehnali jsme letenky za 25 tisíc. 
z Prahy přes Paříž a Bogotu do La Paz, zpátky 
přes Limu a Paříž. V Limě jsme museli 1 den 
čekat, tak jsme si prohlédli město. Celá Latin-
ská Amerika je pro nás bez víz (na rozdíl od 
Američanů, ty platí přes 100 dolarů dle země)

Centrální Bolívie je náhorní plošina, le-
tiště El Alto v La Paz je v nadmořské výšce 
cca 4.060 m. Ten řídký vzduch tam je oprav-
du cítit, na letišti nebo v ulicích La Paz mů-
žeš vidět lidi ,co právě přiletěli, jak se motají 
nebo zvracejí. Kdo to nezvládne, tak musí 
co nejdřív odletět pryč. Díky tomu se tam, 
ale i rychle aklimatizuješ. Zajeli jsme na vy-
kopávky do Tiahuanaca, k jezeru Titicaca  
a přitom jsme se aklimatizovali. Zašli jsme  
v La Paz na pivo a přitom jsme se aklimatizo-
vali. Jinde bychom ty šestitisícové vrcholy tak 
rychle nestihli.“ 

Připomeňme, že Petr Hejduk již zdolal 
nejvyšší horu Evropy Mont Blanc, nejvyš-
ší horu Afriky Kilimandžáro, nejvyšší horu 
Kavkazu Elbrus a další vrcholy.  

Milan Kulhánek
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Vzácný host na gymnáziu
Literární historička, překladatelka a editorka Olga Hostovská-Castielli (1936) 

besedovala se studenty septimy a 3. ročníku o svém otci, významném českém spisovateli, 
Egonu Hostovském. Ve svém příspěvku nás provedla nejen životem svého otce, ale i minulostí 
naší země v době nedávné. Paní Olgu doprovázela lektorka Židovského muzea v Praze paní 
Jana Sofie Hofmanová.                                                                                                                                       (mk)
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Komenský 
by měl radost
Podle jednoho ze zakladatelů di-

daktiky Jana Ámose Komenského by 
se měly ve školách pro upevnění a zo-
pakování probraného učiva hrát diva-
delní hry.  Tyto hry by se měly konat 
každého čtvrt roku. Všechny třídy by se 
měly účastnit. Divadelní hry mají také 
vzbudit zájem široké veřejnosti o školu. 
Tolik klasik. Nevím, zda kolegyně Eva 
Kroupová četla Velkou didaktiku Ko-
menského, v každém případě však bo-
hatě naplnila její odkaz. Po úspěšném 
Gymplfestu se mohla broumovská ve-
řejnost zúčastnit dalšího projektu, kte-
rý se konal ve stylové chatě Pod Koru-
nou  v Martínkovicích. Ani vzdálenost 
místa konání neodradila návštěvníky, 
obě vystoupení pro veřejnost byla bez-
nadějně vyprodána. Limonádový  Joe  
aneb studentský muzikál  v podání stu-
dentů hudební výchovy broumovské-
ho gymnázia (studenti 1. a 2. ročníku  
a sexty) obsahoval všechno, co správná 
divadelní hra má mít – příběh, napětí, 
zábavu, pointu, to vše okořeněné vý-
bornými hudebními vložkami a hlavně 
– energií mládí a radostí ze hry, potaž-
mo radostí ze života. Osobně jsem si 
odnesl příjemný zážitek a myslím si, 
že nejsem určitě sám. Z toho, jakým 
způsobem umí nadchnout studenty pro 
dobrou věc paní učitelka Eva Kroupo-
vá, by měl Komenský určitě radost.                     

Milan Kulhánek  

Klára sedmá 
v republice

Septimánka Klára Ištoková je sedmá  
v celé České republice - v Bělé pod Bezdězem 
uspěla v Ústředním kole Olympiády v českém 
jazyce. Blahopřejeme ke skvělému výsledku. 
(mk)
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Poděkování
Ráda bych prostřednictvím Brou-

movských novin vyslovila vřelé díky 
panu MUDr. Miroslavu Routkovi. Mé 
zranění obličeje v blízkosti očí mi chi-
rurgicky ošetřil tak dokonaly, že nejsou 
patrné stopy po mé vážné nehodě. Moc 
děkuji za profesionální výkon a za vstříc-
ný vztah k pacientům.

Olga Krulikovská

Informační centrum Broumovska 
je připraveno na hlavní turistickou sezónu

Informační centrum Broumovska je pri-
márně určeno především cestovatelům a ná-
vštěvníkům našeho města. Naši pracovníci 
vám ochotně poskytnou propagační materiály 
a poradí nejen ohledně tipů na výlet, ubytová-
ní a stravovaní. Nabízíme také mnoho jiných 
služeb, a to přímo místním občanům.

Turisty zcela jistě potěší velké množství 
zdarma dostupných propagačních materi-
álů. Mezi bezplatnými letáčky naleznete ty 
o památkách a přírodních krásách ve městě 
včetně celého regionu, brožury z širší turis-
tické oblasti – Kladského pomezí a polského 
příhraničí i noviny LETNÍ BROUMOVSKO, 
které jsou plné prázdninových tipů na výlety 
po Broumově a okolí.

Z broumovského informačního centra 
si návštěvníci města mohou odnést spoustu 
suvenýrů a upomínek. Nejžádanější jsou tu-
ristické vizitky a známky s motivy městských 
památek, Broumovských stěn a Javořích hor, 
nejrůznější druhy magnetů, hrnek s motivem 
benediktinského kláštera, hořká čokoláda, 
keramické zvonečky a píšťalky, štítky na turis-
tické hole, pamětní mince a medaile, fotogra-
fické skládačky, pohlednice. 

Zajišťujeme zde také prodej nejrůznějších 
průvodců, map a publikací s regionální téma-
tikou.

Naše informační centrum je bezbariérové, 
takže maminkám s kočárky a vozíčkářům jsou 
též dveře otevřené. V prostorách informační-
ho centra a jeho nejbližším okolí na náměstí 
je dostupná bezplatná Wi-fi a přímo na in-
formačním centru je bez poplatku k dispozici 
počítač všem turistům i místním obyvatelům. 
Netradiční a velmi užitečnou pomůckou je 
multimediální samoobslužný kiosek. V něm 
si může kdokoliv a kdykoliv vyhledat sám 
snadno a rychle informace o městě, jeho 

pamětihodnostech, tipy na výlety po regio-
nu Broumovska a Noworudska, informace  
o cyklotrasách, dopravě, mapách nebo poča-
sí. Vedle kiosku stejně tak i plazmová televize 
ve výloze Infocentra promítající zajímavosti, 
aktuální kulturní akce města a otevírací doby 
všech zpřístupněných místních památek 
úspěšně posilují základnu bezplatně nabíze-
ných služeb návštěvníkům města a regionu. 

Dlouhodobá spolupráce s turistickou ob-
lastí Kladské pomezí nám umožňuje nabízet 
další atraktivní materiály, jako jsou například 
aktuální cyklobusy, turistické noviny Kladské 
pomezí, nejrůznější turistické i cyklomapy 
regionu, brožurky o ubytování, využití volné-
ho času v celém Kladském pomezí aj., to vše 
bezplatně. 

Kromě výše zmíněných novin se v našem 
IC můžete setkat s dalšími periodiky – Brou-
movské noviny, náchodský SWING, měsíč-
níky Kam po Česku a TIM. Propagace naše-
ho města probíhá nejen v těchto zmíněných 
tiskovinách, ale například i v Náchodském 
deníku, týdeníku 5+2, v přílohách o cestování 
v Mladé frontě Dnes, časopisu TIM. Letošní 
novinkou je propagace města a kulturních 
akcí zde na Hitradiu Magic a webovém portá-
lu www.turistika.cz.

Do naší pestré nabídky služeb patří i pro-
pagace Městského psího útulku Broumov 
včetně prodeje upomínkových předmětů s lo-
gem útulku. Výdělek z těchto materiálů v celé 
své výši putuje přímo do útulku na podporu 
všech psích duší. Doplňkem k naší činnosti je 
kopírování a tisk, laminace a výroba kroužko-
vé vazby.

Kancelář IC Broumovska je zároveň i kul-
turním centrem města. Můžete se zde infor-
movat o aktuálním kulturním dění ve městě 
a okolí či zakoupit vstupenky na většinu míst-

ních kulturních, sportovních i jiných spole-
čenských akcí. Zajišťujeme rezervace a prodej 
vstupenek na kulturní akce v regionu přes 
www.kupvstupenku.cz. V nejbližší době roz-
běhneme spolupráci s www.ticketportal.cz.

Máte ubytovací nebo stravovací zařízení 
či jinou atraktivní nabídku pro spoluobčany 
nebo návštěvníky města? Chcete se zviditel-
nit? Vaše nabídka může být zdarma uvede-
na na webových stránka města Broumova. 
Pokud máte k dispozici propagační materiál 
(nejlépe formát A6), je možné ho u nás bez-
platně umístit. Více informací na info@brou-
mov.net a +420 491 524 168. 

OD ČERVENCE MÁME OTEVŘENO 
KAŽDÝ DEN. 

Otevírací doba IC:
květen, červen, říjen, listopad: PO-PÁ 

08:00 – 17:00, SO 09:00 – 14:00
červenec, srpen září: PO-PÁ 08:00 – 

17:00, SO-NE 09:00 – 14:00 
prosinec – duben: PO-PÁ 08:00 – 16:00

Kamila Slezáková, Lucie Lesáková

Na infocentru 
můžete platit 

prostřednictvím 
platebního 
terminálu

Zažijte komfort při platbě! Za váš nákup 
nyní v našem infocentru můžete zaplatit bez-
hotovostním převodem.

Terminál umožňuje akceptaci čipových 
karet, karet s magnetickým proužkem a karty 
bezkontaktní.

Přijímáme platby prostřednictvím karet 
MasterCard, MasterCard Electronic, Ma-
estroVISA, VISA Electron, V PAY, Diners 
Club, Discover, JCB, American Express.

Lucie Lesáková



foto Lenka Židová
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Dne 18. června 2015 se ve společenské místnosti CSS Naděje sešli tito naši spoluobčané, aby společně 
oslavili svá životní jubilea:
Paní Lokvencová, pan Antoš, pan Šimák, paní Durčanová, paní Machová, paní Pohlová, 
paní MUDr. Soukupová, paní Fulcová,  pan Strnad a pan Novotný.
Všem červnovým oslavencům přejeme hodně zdraví, štěstí a rodinné spokojenosti.

Žáci Literárně dramatického oboru ZUŠ 
se představili etudou K. H. Máchy  „Máj“
 
V úterý 23. června se Městském divadle v Broumově uskutečnila první premiéra  etudy na motivy básně K. H. Máchy – „Máj“. Druhá premi-

éra se uskutečnila ve středu 24.6.20015 od 18 hodin.
Žáci ZUŠ Broumov - Literárně dramatického oboru pod vedením Vlaďky Hajnové perfektně nacvičili tuto náročnou klasickou etudu. Vy-

stoupení se jim skutečně podařilo. Ve hře vystoupili – Martin Přibyl, Adéla Semeráková, Jan Jirman, Martina Dziaková, Regina Přibylová, Lucie 
Martincová a Michael Cirkl. Scénář a režii zajistila Vlaďka Hajnová a techniku a světla – Tomáš Cirkl.

Dík patří také všem ostatním, kteří se na realizaci tohoto vystoupení podíleli.
Výkon účinkujících byl oceněn bouřlivým potleskem zcela naplněného městského divadla. Ocenění patří především Vlaďce Hajnové, která se 

pustila s dětmi do nastudování tak jazykově náročné hry. Je zřejmé, že svoji práci dělá velmi dobře.        Petr Cirkl ,  foto Tomáš Cirkl
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19. ročník 
Broumovské 

kytary je za námi
I přes nepřízeň počasí si festival nene-

chaly ujít stovky příznivců. Festival odstarto-
vala broumovská skupina Imodium, kterou 
se svojí více jak 10 letou existencí není třeba 
více představovat. Mezi soutěžními kapelami 
jsme kromě broumovských hudebních skupin 
Mud from Heaven, kteří získali cenu diváků, 
Primeval cry, Národ sobě a SB mohli slyšet 
energické vystoupení pětičlenné kapely Čí je 
to vina? z Dobrušky, která získala cenu poroty 
a právo účasti na Rockstocku. O jediný bod 
méně získala skupina W.I.T.S.

 Druhou část kytary, která je věnována tra-
dičně hostům, odstartovali Wohnouti, jejichž 
energický koncert rozproudil prochladlé pu-
blikum v zcela zaplněném kotli. Pop-rocková 
kapela Natural s hitem „Já na to mám“ po-
těšila zejména starší generace. V podobném 
duchu se nesl i koncert akustického tria Ivana 
Hlase. Objev roku v anketě Anděl 2014 skupi-
na Jelen vystoupila krátce po 22. hod. Závěr 
večera plynul ve vlnách houpavého reggae 
Michala Šepse & The Tewahedo MoM.

Děkujeme všem, bez kterých by se tento 
festival nemohl konat, tedy hlavnímu partne-
rovi Městu Broumov, generálnímu sponzo-
rovi  Z – Trade a dalším sponzorům (Sněžka 
Náchod, Hotel Praha, Pivovar Broumov, Con-
tinental, Lutoma, Stavby Pagač, Petr Fulka, 
Zemní práce V. Kohl ml., nákladní doprava 
Ježek, Ing. Igor Jirman, stavitelství – Háněl s. 
r. o., KŠK stavebniny, Martin Houba, stavby 
Martin Rezek, Ivan Mikuška, Michal Frode – 
autodoprava) divákům a pomocníkům, kteří 
se na přípravách festivalu podíleli. 

Fotografie Tomáše Cirkla
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  V závěrečné přednášce jednoletého kurzu 
Dějiny umění pro seniory a studenty provedl 
vyučující Petr Staněk shrnutí během školního 
roku  probíraných témat z dějin architektury  
a jejich uplatnění  na  ukázkách konkrétních 
stavebních památek na Broumovsku.

18. června se společným koncertním vy-
stoupením představili letošní absolventi Zá-
kladní umělecké koly v Broumově: 

Anežka Šikutová – zpěv                                  
Michaela Škodová – housle                                                                                                                
Josef Pecko - klavír                                                       
Klára Blümlová – violoncello                        
Adéla Hrubešová – klarinet                         
Eliška Palhounová – EKN                               
Adéla Hrubešová – klasická kytara                  
Damaris Machková – příčná flétna                    
David Umlauf – klarinet                                   
Karolína Zenknerová – hrát              
Petra Svobodová  – trubka     



Výstavu kvartáni 
Gymnázia Broumov 

zvládli se ctí  
Studenti kvarty broumovského gymná-

zia připravili v předmětu mediální výchova 
výstavu k šestistému výročí upálení Mistra 
Jana Husa. Výstava byla otevřena 1. června 
pondělní vernisáží a bude probíhat do pát-
ku 5. června do 16 hodin. Koná se v Husově 
sboru – kostele v Husově ulici v Broumově. 
Tento unikátní prostor s výbornou akustikou 
nebývá běžně otevřen, proto vřele doporuču-
jeme navštívit výstavu a zároveň si prožít jeho 
atmosféru.

Kvartáni se opravdu perfektně připravili 
– nastudovali prameny, připravili materiály, 
vytiskli a roznesli plakáty, rozeslali pozvánky 
místním školám, uklidili a upravili prostor 
kostela, zajistili (Anežka a Karolína dokonce 
vlastnoručně vyrobily) občerstvení pro verni-
sáž, sami se postarali o hudební vystoupení 
(Jitka nádherně zazpívala, Anna krásně do-
provodila). Je samozřejmé, že se také ujmou 
role průvodců.

Výstava se koná každý den v době od úte-
rý 2. června do pátku 5. června v Husově sbo-
ru od 9 do 16 hodin. Zveme širokou veřejnost 
i místní školy.

Děkujeme Karlu Franzemu z Městského 
muzea za zapůjčení výstavních panelů, Dia-
konii Broumov za bezplatné zapůjčení koste-
la, Církvi československé husitské za některé 
materiály, panu školníkovi Jiřímu Hejzlarovi, 
který nám ochotně převezl veškerý materiál 
ze školy do Husovky, všem obyvatelům Hu-
sovy ulice, kteří ochotně darovali květiny ze 
svých zahrad pro okrasu kostela. Děkujeme  
a těšíme se na setkání.

Šárka Rambousková
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Noc kostelů 
2015 a výstava 

Jan Hus - 600 let
Někdejší Husův sbor ve Velké Vsi se k této 

příležitosti opět otevřel veřejnosti, Diakonie 
Broumov zapůjčila klíče a umožnila tak vstup 
několika desítkám lidí. V pátek 29. května už 
během dopoledne připravili studenti kvarty 
broumovského gymnázia v lodi kostela vý-
stavu k jubileu Husova upálení. Na osmi pa-
nelech přiblížili význam Husovy osobnosti, 
na devátém pak záběry z působení a pohřbu 
faráře Oldřicha Doubravy v Husově sboru. 
V následujícím týdnu pak svou každodenní 
přítomností zajišťovali přístupnost výstavy 
široké veřejnosti. Tento počin byl pro studen-

ty dobrou zkušeností – vždyť to, co se snaží-
me zprostředkovat druhým, nás samé vede  
k hlubšímu pochopení.

Vernisáž výstavy proběhla sice až v pon-
dělí po Noci kostelů, ale díky studentům byl 
při přípravě výstavy sbor krásně vyzdoben 
dekoracemi a květinami už pro odpolední 
vystoupení broumovské Základní umělecké 
školy. Prostor sboru má svou atmosféru, zcela 
odlišnou od ostatních broumovských koste-
lů, přitahuje i svou skvělou akustikou, v níž 
zazpívaly dva dětské sborečky, zahráli a za-
zpívali sólisté i dechový soubor. Připravili tak 
krásný zážitek svým posluchačům. 

Poutníci, kteří přicházeli večer po tomto 
programu, se ptali na historii kostela, za zbyt-
ků světla prohlédli výstavu a pohovořili o Hu-
sovi s místní farářkou. Ty pozdější už vedla ke 
sboru světelná cestička: svíčky od vrat parku 
až ke vstupu do kostela.

Letošní Noc sem již počtvrté přilákala 
návštěvníky, kteří se jinak ostýchají vstoupit  
a navštívit bohoslužebné shromáždění. 

Více k vernisáži výstavy na adrese:
http://www.gybroumov.cz/cs/foto/jan-

-hus--vystava--poradatel-kvarta-2015.html
JW
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 Báječné oslavy 
70. výročí českého 

gymnázia
Sobota 27. června patřila v Broumově 

gymnáziu. Lépe řečeno absolventům. Od nej-
staršího maturanta z roku 1950 (nikdo jiný než 
vážená broumovská osobnost, bývalý starosta 
města, pan Zdeněk Streubel) až po současné 
primánky – maturovat budou v roce 2022. 
Sborovna otevřená pro bývalé kantory, ukáz-
ka výuky chemie, prohlídka školních kronik, 
návštěva učeben výpočetní techniky, majále-
sový průvod současných studentů městem, 
průvod všech absolventů, slavnostní zahájení 
na Mírovém náměstí, projevy ředitele školy 
PaedDr. Karla Výravského, starosty města 
Ing. Jaroslava Bitnara, projev hejtmana Krá-
lovéhradeckého kraje a senátora Bc. Lubomí-
ra France, třídní srazy v učebnách, koncerty 
studentských kapel, taneční vystoupení, nový 
almanach, dobré jídlo i pití, tanec na školním 
dvoře, setkávání bývalých absolventů a třeba 
i dávných studentských lásek,  vzpomínka na 
ty, kteří jsou již na „věčných prázdninách“,  
a především – báječná atmosféra a skvělá 
zábava – to všechno byly Oslavy 70. výročí 
českého gymnázia v Broumově aneb Dne ote-
vřených dveří pro absolventy.  Za 70 let exis-
tence gymnázium absolvovalo 2750 studentů. 
Jejich zástup by dosáhl od broumovského vla-
kového nádraží až na křižovatku u polikliniky. 
Většina absolventů se na křižovatce nezastavi-
la a pokračovala dál mnoha zajímavými smě-
ry.  Ať se gymnáziu daří i v dalších letech.

Gymnazistky mají 
výbornou ruštinu
 Naše studentky sexty Barbora Čepelko-

vá, Valentýna Ringelová, Jitka Smolíková se 
zúčastnily celostátní soutěže „Uznaj Rossi-
ju lučše“ na Střední škole při Velvyslanectví 
Ruské federace. V konkurenci 50 škol dosáhly 
velikého úspěchu. Barbora Čepelková a Va-
lentýna Ringelová se umístily na 1. místě a Jit-
ka Smolíková se umístila na 2. místě. Ocenění 
dívky převzaly 5. června 2015 na Ruském vel-
vyslanectví z rukou velvyslance Ruské federa-
ce. Gratulujeme.                 Larisa Petričenko

Gymnazistky si 
zahrály s Českou 

filharmonií
 
Anna Novotná z 2. ročníku a Karolína 

Soukupová  z tercie si zahrály 21. června  
s Českou filharmonií v Dvořákově sále praž-
ského Rudolfina.                                         (mk)

Oslavy 70. výročí českého gymnázia - to jsou především setkání bývalých absolventů. Nej-
starším absolventem byl pan Zdeněk Streubel, výrazná broumovská osobnost, bývalý učitel  
a také v 90. letech starosta Broumova. Zdeněk Streubel maturoval na našem gymnáziu v roce 
1950.      (mk)



Broumov není ve 
světě jen jeden

O cestování po 
stejnojmenných 

městech nám 
vyprávěl 

Jan Neumann
V úterý 16. června 2015 jsme v konferenč-

ním sále broumovského íčka přivítali známou 
broumovskou ikonu - Jana Neumanna. Ten si 
pro nás připravil zajímavé vyprávění o svém 
cestování po světových Broumovech, zejmé-
na o jednom z nich v jihoamerickém Chile. 

V letech 1871 - 1874 odešlo z Broumov-
ska celkem na 400 místních obyvatel, na po-
zvání chilské vlády právě do Chile. K jejich 
odchodu odsud pomohl také příslib, že každá 
rodina dostane darem od chilské vlády kousek 
půdy k obhospodařování. Celkem čtyři skupi-
ny Broumováků se vydalo na tříměsíční stras-
tiplnou cestu na plachetnicích z Hamburku až 
do chilského přístavu Puerto Montt. V blíz-
kosti tohoto přístavu založili osadu, kterou ve 
věrné vzpomínce na svou vlast nazvali Nueva 
Braunau. 

Ing. Jan Neumann navštívil tuto oblast 
celkem třikrát, a to v letech 2002, 2006 a 2014.

Ročně v našem Broumově Honza díky 
svým letitým přátelským kontaktům vítá ko-
lem pěti chilských rodin. Ti sem přijíždějí po-
dívat se, kde žili jejich předci, zkoumají rodo-
kmeny a historii života rodin před odchodem. 
Honza jim je na Broumovsku známým příte-
lem, průvodcem a pomocníkem.

Během přednášky jsme se na chvilku za-
stavili i u historie vzniku brazilského Brou-
mova. Ten vznikl dá se říci skoro jen náhodou. 
V roce 1890 tam utekl jeden mladý kominík 
Adolf Hecht, který pár let vydělával a střádal 
úspory až do té doby, než měl tolik peněz, aby 
mohl založit nové město se stejným názvem 
jako upomínkou na svůj rodný kraj. Město 
se tehdy jmenovalo Braunau. Jelikož se to 
ale místním špatně vyslovovalo, došlo k malé 
úpravě na Braúna.

Během přednášky se s námi pan Neu-
mann podělil o své poznatky a zážitky z cest, 
prezentoval mnoho fotografií, ať svých nebo 
spolucestovatele Pavla Trojana. K nahlédnutí 
byla také připravena prezentace nashromáž-
děných materiálů.

Velké díky Honzovi za jeho práci a udržo-
vání vztahů s broumovskými rodáky za hrani-
cemi Evropy.

Lucie Lesáková                 foto Tomáš Cirkl

V Broumově se 
již poněkolikáté 

uskutečnila 
Noc kostelů

V pátek 29. května 2015 se na území celé 
republiky, ale i v Rakousku, Estonsku, Ně-
mecku, Nizozemí a na Slovensku uskutečnila 
Noc kostelů. V tento den se k ní připojuje jen 
u nás více než 1400 kostelů, které se otevíra-
jí všem zájemcům a zadarmo zde nabídnou 
celou škálu zážitků, především z duchovní  
a hudební oblasti. 

Římsko - katolická farnost Broumov se 
připojuje již řadu let, město Broumov letos 
potřetí. Nabídli jsme tak nejen místním obča-
nům, ale i turistům nevšední kulturní zážitek. 
Zájemci měli možnost zhlédnout a zaposlou-
chat se do líbivých tónů hned na několika mís-
tech. 

Vystoupení žáků základní umělecké ško-
ly odstartovalo Noc kostelů v Husově sboru. 
Žesťový kvintet Scholasticus, který se poprvé 

představil v Broumově při loňském Adventu  
a zaujal posluchače svým netradičním poje-
tím, se opět vrátil do kostela sv. Ducha a získal 
nové příznivce při letošním barvitém a origi-
nálním koncertu, který propojoval všechny 
možné hudební žánry. 

Kostelem sv. Václava se linula klasická 
česká sborová tvorba v podání místního smí-
šeného pěveckého sboru Stěnavan. Srdcem 
farnosti je kostel sv. Petra a Pavla, který se 
stal poslední zastávkou při letošním putování 
Noci kostelů. Komorní vokálně - instrumen-
tální soubor Rebelcantissimo se rozloučil  
s návštěvníky židovskými písněmi. 

Průvodcem večera byl farář P. ThLic. Mar-
tin Lanži, pod jehož patronací je 18 broumov-
ských kostelů. 

Děkujeme za vaši přízeň při letošním 
ročníku této celorepublikové akce a za vaše 
finanční příspěvky na naše broumovské ba-
rokní skvosty. Přispět můžete i kdykoli během 
roku zasláním jakékoli finanční částky na účet 
Římskokatolické farnosti - děkanství Brou-
mov, č. ú. je 1180703399/0800.

Jitka Exnerová      foto: Michal Sedláček
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Václav Šafář,
renesanční 

milovník života
Snad každé město má svou  malířskou le-

gendu. U nás to byl po dlouhá desetiletí aka-
demický malíř pan Václav Šafář, žák slavného 
malíře Otakara Nejedlého.

Měl svobodné povolání, takže nebyl vázán 
pevnou pracovní dobou, a tak jste ho mohli 
potkat v kteroukoliv dobu v ulicích města. Pro 
každého měl úsměv, dobré slovo a hlavně čas. 
Byl to muž obdařený mnoha talenty. Vedle 
své lásky největší - malování, byl milovníkem 
divadla, hudby a literatury - bavit se s ním na 
tato témata bylo vždycky přínosné.

V šedesátých letech se objevoval na prk-
nech broumovského divadla a postupně přijí-
mala role i jeho oddaná manželka, paní Jiřina. 
Hrál s plným nasazením, fortelně a moc rád. 
Jak rád žil, tak rád zpíval, tančil a z plna hr-
dla se smál! Měl rád hezké ženy, výkonná auta  
a dobré polévky. Vždycky říkal: „Co je to do 
ženský, když neumí pořádnou bramboračku!“ 
Na téma žen říkal: „Je to hanba nás, mužů, 
když žena usíná sama!“

Když maloval své krajiny, vystihoval silně 
emotivně náladu okamžiku. K obrazu Západ 
slunce nad Šléglem mi řekl: „Když vidíš ty 
barvy, někdo by řekl, že jsem to zfabuloval, 
že takhle příroda nevypadá. Ale je to přesné! 
Namaloval jsem všechno, co jsem ten večer  
u rybníka viděl očima a srdcem.“

Byl strašně rád ve společnosti mladých 
lidí a jeho krédo znělo: „Se svýma vrstevníka-
ma se nebavím, připadám si tam moc mladej, 
a pro ty mladý, který mám tak rád, jsem zase 
starej“.

Inu - srdce zůstávalo stále mladé, ale tělo 
zrazovalo, to zná každý, kdo dosáhl věku 
Abraháma.

Jak šel čas, i náš energií překypující Václav 
ztrácel na razanci, výbušnosti, zklidňoval se. 
Nečekaně mu odešla milovaná manželka, měl 
starosti s dětmi, peněz nebylo nazbyt. Opra-
voval auta, maloval pro úřady a restaurace 
obrazy Broumova - známé jsou jeho obrazy 
Mírového náměstí, kláštera a mnoha dalších. 
Na výstavě jeho díla v muzeu se budou moci 
broumovští občané potěšit jeho krajinami  
i zdařilými portréty. Na mne vždy působil nej-
silněji portrét jeho milované  ženy, který vy-
tvořil expresivně pod dojmem jejího odchodu 
z tohoto světa.

Naposledy jsem se s Václavem setkala  
v nemocnici, kde šel chodbou za lékařem na 
nějaké vyšetření žaludku. Řekl mi: „Mám hlad 
jako pes a nesmím nic jíst kvůli tomu vyšetře-
ní. Ale já jsem na ně vyzrál! V kapse mám roh-
lík a když se nekoukají, tak ho jím! Odcházel 
chodbou a smál se. V paměti ho nosím jako 
silného, bohémského chlapa s dobrým srd-
cem. Škoda, že už si spolu nezazpíváme!

Dana Jarošová

Dovolujeme si pozvat nejširší broumovskou veřejnost na

VERNISÁŽ  VÝSTAVY OBRAZŮ VÁCLAVA ŠAFÁŘE,
která proběhne ve výstavní síni Muzea Broumovska
v pátek 31. července v 16 hodin.

Zároveň bychom rádi poděkovali všem, kdo pro tuto výstavu zatím vyjádřili ochotu za-
půjčit některé z mistrových děl. A pro ty, kdož stále ještě projevují zájem o výstavu Lidová 
architektura Kladského pomezí s obavou, zda ji ještě pořídí zhlédnout, máme zprávu, že ter-
mín jejího ukončení byl prodloužen do středy 22. července.



Rady bylinkaře 
Másláka aneb 

tradiční čínská 
medicína
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Třetím z okáčů, 
který se na  

Broumovsku  
vyskytuje, je okáč 

luční
Je to nenápadný motýl střední velikosti. 

Samečci jsou černohnědí s jedním okrově  le-
movaným očkem na prvním páru křídel. Na 
zadních křídlech mají náznak  světlejší pás-
ky,která probíhá rovnoběžně s lemem  křídla. 
Na rubu předních křídel převládá  oranžovo-
hnědá, u zadních křídel hnědá.

Samičky jsou světlejší - okrové a jsou  vět-
ší než samci. Vytváří pouze jednu generaci. 
Motýli se začínají líhnout v červnu. I když 
imaga (dospělci)žijí pouze pět až čtrnáct dní, 
můžeme je potkávat od června až do září-a to 
díky tomu,že vývoj jedinců je nerovnoměrný. 
Záleží na výživové hodnotě trav. Často na-
vštěvuje pcháče a chrastavce. Také je vázán 
na  lipnicovité trávy, a proto je rozšířen v růz-
ných  biotopech. Nejen na loukách,ale i v par-
cích, zahradách ,lesích, pasekách, náspech,.

Odpočívá s křídly přiloženými k sobě, jen 
krátce za slunných rán křídla rozevírá -sluní 
se.

Samička klade vajíčka na lipnici luční, vá-
lečku topořivou a kostřavu. 

Zelené housenky s tmavým širokým 
hřbetním  pruhem se líhnou v září  a neopou-
štějí svůj trs trávy. Růst dokončují většinou 
až v květnu příštího roku. Stadium kukly trvá  
jenom měsíc.

Areál dospělého jedince nepřesáhne  100 
metrů. Jako druh je rozšířen od západní Sibi-
ře, přes Ural, Turecko, Evropu až do severo-
západní Afriky.                              K. Kallistová

Pazvonek chloupkatý - 
Codonopsis 

pilosula (tangšen)
Je to víceletá bylina liánovitého vzrůstu z 

čeledi zvonkovitých. Mrkvovitý kořen válco-
vitého nebo protaženě kulovitého tvaru je až 
25 cm dlouhý. V čerstvém stavu je bílý a hlad-
ký. Po usušení je žlutavě hnědý. Svým tvarem 
připomíná kořen ženšenu. Lodyha je až 2-3 m 
dlouhá, větvená, na bázi je chlupatá a fialově 
zbarvená. V horní části je zelená a lysá. Listy 
jsou střídavé, někdy vstřícné s dlouhými řa-
píky. Stopkaté pětičetné květy vyrůstají z jed-
notlivých úžlabí listů. Plod je tobolka v době 
zralosti pukající. Obsahuje velké množství 
velkých hnědých lesklých a hladkých semen. 

Roste především v Číně, kde je považo-
ván za náhražku ženšenu, ale i v Mongolsku, 
Koreji a na jihu Dálného východu. Kořeny 
obsahují především sacharidy, zastoupené 
převážně polyfruktosanem inulinem a volnou 
fruktózu. Z volných aminokyselin byla zjiš-
těna kyselina asparágová. V tradiční medicí-
ně se využívá při chronické únavě, vysokém 
krevním tlaku, ztrátě chuti k jídlu, vyčerpání 
po chirurgickém zákroku nebo porodu, na-
dýmání a diabetu. Droga zvyšuje celkovou 
imunitu, odolnost organismu, snižuje krevní 
tlak, užívá se při chronickém kašli s hojným 
vykašláváním hlenů. Moderní výzkumy po-
tvrdily pozitivní účinek na nervovou sousta-
vu a imunitní systém, hematologické účinky  

Mochyně peruánská-
Physalis peruviana

Pěstujeme ji pro její okrasné a zářivě oran-
žové plody lampiónky. I mochyně peruánská 
má podobně nafouklé kalichy, ale postrádá 
onu zářivou barvu, lampiónky jsou zeleno žlu-
té, nepěstují se totiž pro okrasu, i když bylina 
keříkovitého vzhledu, s velkými srdčitými lis-
ty je pěkná i na pohled. Až 2 cm dlouhé žluté 
bobule uvnitř lampiónků jsou lahodným ovo-
cem. Mají osvěžující chuť a hodí se do letních 
dezertů. Plody schované v lákavém obalu mi-
lují především děti. Nezralé bobule jsou nejen 
nedobré, ale i jedovaté pro svůj obsah solani-
nu. Mochyni peruánskou lze u nás pěstovat 
jako letničku, podobně jako u rajčat lze před-
pěstovat sazenice a vysazovat je ven, až když 
nehrozí přízemní mrazíky. Základem je teplé 
slunné stanoviště, výživná zemina a dostatek 
vláhy s pravidelným přihnojováním. 

Jaroslav Žid

a vliv na krevní tlak a celkové ovlivnění vitality. 
V našich klimatických podmínkách roste ve 
volné půdě bez problémů a dobře přezimuje. 
Pěstuje se ze semen přímým výsevem koncem 
dubna do volné půdy, v tomto případě je mož-
né sklízet jednoleté kořeny, které se po omytí 
suší a ukládají v temném a suchém místě. 

To vše a mnohem více se můžete dozvědět 
od pana Másláka, broumovského bylinkaře.

Jaroslav Žid
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Druhá výstava 
fotografií 

Elišky Židové  
v klubu ROK 

 
29. května se v klubu ROK Ulity uskuteč-

nila vernisáž již druhé výstavy fotografií  Eliš-
ky Židové z jejího pobytu na Kanárských ost-
rovech, kde se připravovala na státní zkoušku 
ze španělštiny.  Součástí této vernisáže bylo  
i vystoupení mladého nadaného broumovské-
ho kytaristy Jirky Rambouska. Na vernisáži se 
také podávaly k ochutnání místní speciality  
z těchto ostrovů. 

Využil jsem vernisáže k tomu, abych se 
Elišky zeptal na některé podrobnosti k výstavě  
a k jejímu pobytu na studiích.  Její první vý-
stava fotografií z Kanárských ostrovů měla 
velký úspěch, a proto jsem ji požádal o několik 
slov k důvodům, které ji vedly k  uspořádání 
další výstavy:

„Těch ostrovů je sedm a každý je úplně 
jiný, ten první ostrov byl Tenerife, tam jsem 
bydlela osm měsíců, a teď jsem chtěla ukázat 
ty zbývající ostrovy. Tato druhá výstava je těch 
šest zbývajících ostrovů, které jsem ještě ne-
prezentovala. Chystám však ještě další výsta-
vy z úplně jiných míst světa.

Pouť pro pravdu 
s Mistrem Janem 

vyjde letos počtvrté. Koná ji pravidelně 
Náboženská obec Církve čs. husitské v Brou-
mově. I letos chceme takto uctít památku  
M. J. Husa.

Zdaleka nejde o vzpomínkovou akci – při-
pomínek Husova činu bude při 600. výročí  
v naší zemi více – spíše o možnost náhledu na 
naši současnou duchovní situaci.

Proto kromě věřících zveme i širokou 
broumovskou veřejnost.

Putování začíná úvodní pobožností v Hu-
sově sboru ve Velké Vsi v neděli 5. července 
od 9.30.  Vede přes náměstí kolem gymnázia, 
Hvězdeckou ul. a dále Jiráskovou cestou. Jako 
obvykle se počítá s občerstvením v Americe  
a pod Stěnami budeme pokračovat k jetři-
chovské křižovatce.

Pouť se koná o den dřív proto, že jsou za-
mýšleny velké oslavy v Praze, kterých se tak 
mohou účastnit i lidé od nás.

Za radu starších srdečně zve a zdraví
Jana Wienerová, farářka

Další úspěšný 
koncert v kostele 

sv. Ducha 
Další úspěšný koncert v kostele sv. Du-

cha, který byl opět hojně navštíven, se usku-
tečnil 29. května. Návštěvníkům koncertu se 
představil žesťový kvintet Scholasticum pod 
vedením Štěpána Přibyla. Hostem koncertu 
byla paní Romana Rošková.

Skvělé bylo úvodní slovo zástupce řím-
sko katolické církve v Broumově – P. Martina 
Lanžiho. Přítomní byli seznámeni i se struč-
nou historií kostela, pro mnohé to bylo něco 
úplně nového. Určitě příjemné bylo oznámení 
P. Lanžiho, že by se měl i tento kostel dočkat 
alespoň částečné opravy interiéru kostela.   

Se stejným ohlasem se setkaly koncerty  
i na ostatních místech v Broumově – v Husově 
sboru, v kostele sv. Václava, ale i vystoupení 
vokálně-instrumentálního souboru ReBel-
canto v kostele sv. Petra a Pavla v Broumově. 

Další potěšující zprávou je oznámení 
konání akce KOSTELYFEST – koncertu na 
podporu broumovských kostelů.

Koncert se uskuteční v pátek 10. července 
v areálu Dětského hřiště, od 19 hod. Vystou-
pí skupiny Dolaris Road, Bez šance, Garbaze 
Lemury a Effect. 

Vstupné je dobrovolné – výtěžek koncertu 
bude věnován na opravy kostelů v našem měs-
tě.                                                         Petr Cirkl  

Teď končím bakalářské studium, ale budu 
pokračovat ve studiu dál. Díky tomu bych se 
mohla dostat do Jižní Ameriky. Jedna státnice 
je za námi a ještě mne teď čeká státnice z ang-
ličtiny. Tyto dva pro mne nejdůležitější jazyky 
by mně měly umožnit domluvit se na celém 
světě“.

Rád jsem Elišce poděkoval za pořádání 
takových akcí, jako jsou její výstavy fotografií 
z Kanárských ostrovů, a popřál jí, aby se jí da-
řilo ve studiích, a aby i nadále pokračovala ve 
své úspěšné fotografické tvorbě.        Petr Cirkl     

Jedním z vystavujících na prezentaci výtvarníků Ulity Broumov 13. 6. byl řezbář Josef Ště-
pán. Dále zde vystavoval fotografie Adam Buchta, plastiky  Bohdana Hyťhová, kresby  E. L. 
Wagnerová, malby Jana Wienerová  a keramiku Dáša Zbořilová
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Pavel Soukup: Jan Hus – Život a smrt 
kazatele
Kniha líčí úspěch a pád Mistra Jana Husa 

a zamýšlí se, jak získal svou proslulost a čím 
přilákal tak vekou pozornost strážců dogma-
tu. Zabývá se též vývojem rozsudku nad ním 
– vše na pozadí chápání světa a vnitřních roz-
porů středověké společnosti. 

Milan Knížák: 25 let v pichlavém 
sametu
Osobitý umělec i společenský činitel ko-

mentuje naši současnou společnost, kulturu 
a umění (Národní galerii, uměleckou scénu, 
ministry kultury ad.) i svůj život. 

Michael Cunningham: Sněhová 
královna
Drobnokresba několika osudů z americké 

umělecké společnosti. Příběh dvou bratrů. ko-
lem nichž krouží přátelé, milenci a partneři, a 
oni věří, že ještě není pozdě najít svou „sněho-
vou královnu“. 

Elizabeth Soubercaseauxová: Robert 
Schumann – Hudba pro Kláru
Román o slavném skladateli a jeho životní 

lásce. Když se setkali poprvé bylo Robertovi 
osmnáct a Kára byla skoro dítě. Příběh o váš-
ni, šílenství, hudbě a osudu. 

Michal Stehlík: Slovensko – Země 
probuzená. 1918 – 1938
Monografie líčí hospodářský, společen-

ský, politický i kulturní  vývoj země a její vý-
znamné osobnosti. 

Martina Bittnerová: Lásky Boženy
Němcové
Kniha poutavě představuje několik mužů, 

kteří prošli životem slavné spisovatelky a líčí 
poslední dny jejího života. 

Christiane Stengerová: Nenechte svůj 
mozek zahálet – Začněte jej využívat na 
maximum
Kniha přibližuje fungování mozku a radí, 

jak ho co nejlépe využívat (paměť, myšlení, ži-
votospráva).

Terra Nullius
Antologie českých povídek žánru biolo-

gické science-fiction. 

Milan Martinec: Kolosální cesta ke 
Koloseu – Moldavsko, Kurská kosa, 
Britské ostrovy a další cyklocesty po 
Evropě
Cyklistický cestopis vypráví o čtyřech ces-

tách do vzdálených míst Evropy.

Vladimír Liška: Zločiny a tragédie 
v českých zemích
Kniha literatury faktu líčí několik ne zcela 

objasněných tragických příběhů z českých dě-
jin (smrt sv. Ludmily, J. Želivského, M. Tyrše, 
A. Hrůzové, J. Masaryka, atentáty na Ferdi-
nanda d´Este a R. Heydricha ad.).

Petr Šámal: Kriminalista – legenda 
pražské mordparty deviantům na stopě
V obsáhlém knižním rozhovoru legendár-

ní kriminalista Jiří Markovič vzpomíná na své 
nejpozoruhodnější případy (mj. tzv. spartaki-
ádní vrah) a vypráví o svém civilním životě.   

Lars Kepler: Stalker
Na začátku detektivního románu policie 

obdrží obrazový záznam, na kterém si žena 
obléká punčochy. Druhý den je nalezena mrt-
vá. Brzy se objeví další nahrávka. 

Internetový katalog knihovny a další in-
formace, včetně kompletního seznamu měsíč-
ních novinek, najdete adrese http://knihovna.
broumov-mesto.cz.

MĚSTSKÁ KNIHOVNA JE BĚHEM 
PRÁZDNIN OTEVŘENA: pondělí až čtvrtek 
od 8 do 17 hodin, v sobotu od 8.30 do 10.30. 

Dětské oddělení v pondělí, ve středa  
a v pátek od 8 do 12 hodin. Děti však mohou 
knihovnu o prázdninách navštěvovat i v době, 
kdy je otevřená pro dospělé.

Tel. 491 523 719, 
pujcovna@broumov.net. 

    

Městská 
knihovna

    

Návod k použití (4.) 
Informace 

v knihovnách
   
„ Nejúčinnější vyhledávač je knihovník...:“  

doc. PhDr. Richard Papík, Ph.D. 
 
V dokumentech ve fondu naší knihovny je 

uloženo množství vědomostí z nejrůznějších 
oborů lidské činnosti. Aby neležely ladem,  
o to usilujeme při pozorném vstupním zpra-
cování knih a časopisů. Pomocí věcných hesel 
či dalších položek v našem katalogu pak mů-
žeme odhalit poznatky o jakémkoli tématu. 
Pokud se nám nepodaří nalézt odpověď na do-
taz v našem fondu, můžeme se obrátit na další 
knihovny, včetně těch, jež jsou na určité obory 
specializované. 

Jestliže nenajdete odpověď na svůj pro-
blém ve vlastních knihách či na internetu, 

vaše kroky – nemusí být skutečné, mohou být 
též elektronické nebo telefonické – by měly 
zamířit do knihovny, která je v každém měs-
tě přirozeným místem poskytování informací 
(takřka) všeho druhu. Nemusíte k tomu být 
ani registrovaným čtenářem. Odborných čte-
nářských dotazů naše knihovna každoročně 
zodpoví okolo tří set. 

Podané informace se přitom dělí na dva 
základní okruhy, faktografické a  bibliogra-
fické. Faktografická informace představuje 
jednoduché konkrétní sdělení, které čtenáři 
podáme ústně či písemně – kdy jede vlak do 
z Nové Rudy do Valbřichu, kde se narodila 
některá osobnost, v kterém roce byla ta či ona 
bitva, kdo složil určitou operu a podobně. 

Při dotazech typu jak se cvičí pes, jak si 
postavit zahradní gril, čemu se věnuje sou-
časná filozofie či kdy je ve fotbale ofsajd čte-
nářům dané věci nevysvětlujeme, ale sdělíme 
jim v  kterých knihách odpověď na své otázky 
najdou. Knihy jim samozřejmě vzápětí po-
skytneme, tazatel si pak může nastudovat, co 
potřebuje, případně pořídit kopii. Odpovědi 
na dotazy nenalézáme jen v knihách, ale také 
v odborných článcích. Zájemcům o určitou 
tématiku můžeme zpracovat rešerši – soupis 
knih, článků nebo dalších dokumentů, které si 
mohou vypůjčovat a studovat postupně. Kni-
hy a kopie článků přitom můžeme zájemcům 
opatřit i z jiných knihoven.   

  Jan Meier

Oblíbený moderátor Jan Rosák se v pořa-
du Riskuj nedávno vrátil na obrazovku jedné z 
televizních stanic. O svém vztahu ke knihov-
nám mi před lety, v době, kdy připravoval ob-
líbený Videostop, řekl následující slova: 

Když  slyším knihovna, veřejná knihov-
na, vybavím si detektivní hledání, které občas  
v Městské knihovně v Praze podstupuju. V po-
řadu Videostop, který pro Českou televizi při-
pravuji jako jeden ze scénáristů, jsou občas tak 
specifické problémy, že je má vlastní  knihovna 
při nejlepší vůli nemůže uspokojit. Jsem tedy 
donucen – a dělám to rád – k tomu, že prolé-
zám regály veřejné knihovny. Naposledy, když 
jsem si do Videostopu vymyslel ukázku s ka-
retními triky, jsem hledal různé karetní výrazy  
a našel jsem neuvěřitelné knížky, které se kar-
tami zabývají, dokonce až ze 16. století. Objevil 
jsem v nich neuvěřitelné ptákoviny a některé 
jsem potom opravdu použil. 
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Vzpomínka na 
Ludvíka Vaculíka

„Narodil jsem se na Moravě, žiju v Če-
chách, pochovají mě zase na Moravě,“ napsal 
ve fejetonu U nás na Moravě Ludvík Vaculík. 
Jeho slova se beze zbytku naplnila v uplynu-
lém měsíci. 

Při vzpomínce na jednoho z nejvýznam-
nějších českých literátů přinejmenším druhé 
poloviny 20. století si můžeme připomenout  
i jeho návštěvu Broumova. 30. března 1995 se 
společně se svou ženou Marií setkali se čtenáři 
v zaplněném sále tehdejší Základní umělecké 
školy na Mírovém náměstí. Večeřeli v dnes už 
legendárním Winterswijku a nocovali v Hote-
lu Veba, jehož úprava paní Vaculíkovou zcela 
nadchla. Ráno vyprávěla, že když v noci vyšla 
na balkón pokoje, „svítily hvězdy jako talíř-
ky“. „Tos´ řekla hezky,“ pochválil ji manžel.

Během své návštěvy si manželé Vaculíkovi 
prohlédli klášter (zaujal je bratr Gereon Holý, 
jehož pak vždy nechávali pozdravovat), hřbi-
tovní kostel, prošli město a zajeli se podívat  
i na kostely v Šonově, Otovicích a Božanově. 
Na závěr došlo i na oběd na Hvězdě. Vyprá-
vění o poválečné vraždě německých kněží  
v Šonově přimělo Ludvíka Vaculíka k tomu, 

aby společně s několika dalšími literáty po-
dal po návštěvě u nás trestní oznámení na 
neznámého pachatele. O tomto podání a o 
šonovském zločinu informoval také v Lite-
rárních novinách (č. 23/1995), jež později (č. 
32/1996) otiskly i usnesení Police ČR v této 
záležitosti. 

Marie Vaculíková zase o návštěvě Brou-
mova napsala do Paříže spisovateli a výtvar-
níkovi Jiřímu Kolářovi. Její líčení později 
vyšlo v knize jejich korespondence Drahý 
pane Kolář... (Kniha druhá, Praha 1999, s. 
92-93). „Přes Náchod, Hronov, Bezděkov  
a Polici jsme vjeli do úhledné krajiny s věncem 
zasněžených hor. ... Broumov je město čisté 
a nezničené komunistickou architekturou. 
V celém kraji jsou Dientzenhoferovy kostely, 
nezničené kříže a sochy v polích, tady je radost 
pobývat,“ píše zde mimo jiné.  

Do návštěvní knihy Městské knihovny 
spisovatel, rodák z moravského Brumova, 
vepsal: 1. Jsme rádi, že jsme toto město vidě-
li, beseda se nám líbila. Broumov je opravdu 
větší než Brumov. 2. Uvažoval jsem nad dů-
sledky rozličné polohy: V Brumově, jako kdysi 
hraniční obci, často „navštěvované“ Tatary  
a spol., mohl být nanejvýš hrad – dnes v tros-
kách. Vaše kostely a klášter svědčí, že  poloha 
byla bezpečnější.

 „Spisovatel Ludvík Vaculík čte v sále Základní umělecké školy v Broumově z knihy svých 
fejetonů.“              Foto Josef Pavlů

V dopise Ludvíka Vaculíka před návště-
vou Broumova mimo jiné stojí: „Mám jakousi 
bezdůvodnou antipatii k tomu vašemu místu 
pro tu nepravou konkurenci ...  Ale hraje tu 
úlohu i to, že mám vůbec nechuť k pohraničí, 
jež jsem kdysi znal jako vyrabovanou oblast. 
Je asi na čase, abych si tento svůj pravdivý zá-
věr opravil“. 

Před pohřbem věhlasného literáta se  
v jednom deníku objevilo, že bude pochován  
v Broumově. Z téhle záměny by Ludvík Vacu-
lík radost nejspíš neměl. 

       Jan Meier

Broumovsko 
v nových 

turistických 
průvodcích

V zavedeném nakladatelství S&D, jež se 
léta věnuje turistické  literatuře, začala vy-
cházet řada s názvem Malý špalíček výletů. 
Její první svazek je věnován našemu kraji (P. 
David, P. Ludvík, V. Soukup: Malý špalíček vý-
letů. Královéhradecký kraj. Praha S&D 2015.) 
Publikace obsahuje 52 tipů (na každý víkend 
jeden), věnovaných nejatraktivnějším cílům  
v oblasti – městům, hradům, zámkům, dalším 
památkám i přírodním zajímavostem. 

Samostatné kapitoly průvodce věnuje 
Polici nad Metují, Broumovu, zdejší skupině 
barokních kostelů a také Adršpašsko-teplic-
kým skalám. Kromě informací o městě a jeho 
památkách se čtenáři dozvědí i o filmech, jež 
se natáčely v broumovském klášteře. Mezi 
dalšími náměty k výletům jsou i Javoří hory  
a Pánova cesta, Křinice jako vesnická památ-
ková rezervace a také olivětínský pivovar. 
(Broumovské stěny zmiňuje kapitola o Poli-
ci.) 

Kapitola o vesnických kostelích zve i na 
hudební festival Za poklady Broumovska  
a vedle dientzenhoferovských staveb přibližu-
je i statky broumovského typu a také barokní 
mlýn v Otovicích. Autorem předmluvy k celé 
knize je krajský hejtman Lubomír Franc.  

Jeden z autorů předchozí knihy Petr Lud-
vík je rovněž podepsán pod průvodcem Nej-
krásnější výlety na kole, jež v řadě Rodinné 
toulky vydala nakladatelská skupina Eurome-
dia Group v edici Universum. Jedna ze čtyři-
ceti doporučených tras v celé České republice 
čtenáře zavede i do Broumova a Broumov-
ských stěn. Okruh z Broumova přes Božanov 
na Slavenskou vyhlídku, do Hlavňova, na 
Hvězdu a odtud zpět do města autor průvod-
ce řadí mezi náročné trasy, ve dvou terénních 
úsecích jezdec může z kola i slézt. Navržená 
trasa není příliš dlouhá, ale průvodce v jejím 
rámci doporučuje i pěší prohlídku skalních 
měst.                                                                       (mei)
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Vydávání 
horolezeckých 

průvodců 
Broumovskými 

stěnami pokračuje
Náchodské nakladatelství Pavla Lisáka 

JUKO se rozhodlo podrobně zmapovat horo-
lezecký terén Broumovských stěn a postupně, 
ve formě sešitků kapesního formátu, vydat 
průvodce jeho jednotlivými oblastmi. Po Třeš-
ňové rokli z roku 2010 se v loňském roce obje-
vil i průvodce Zaječí roklí nad Martínkovicemi 
či, z druhé strany, nad Slavným (Stanislav Be-
neš – Štěpán Omámik: Zaječí rokle. Horole-
zecký průvodce. Náchod, JUKO 2014. 60 s.).

V úvodu vydavatel připomíná dříve vy-
dané horolezecké průvodce Broumovskými 
stěnami z let 1979 a 1995. V této souvislosti 
připomíná, že počet dokončených prvovýstu-
pů se v oblasti Zaječí rokle zvýšil o polovinu. 
Před dvaceti lety zde bylo evidováno 52 věží  
a masivů, na které vedlo 159 cest a 24 varian-
ty. Ke konci loňského roku 73 věží a masivů  
s 270 cestami a 41 variantami. 

V popisu cest najdeme mezi autory prvo-
výstupů řadu zdejších známých horolezec-
kých jmen.                                                             (mei) 

Stopami dějin 
Náchodska 
popatnácté

Pořadové číslo patnáct nese nově vydaný 
periodický sborník Státního okresního archi-
vu v Náchodě Stopami dějin Náchodska. Na 
jeho 435 stranách čtenáři najdou řadu textů, 
jež se přímo i nepřímo dotýkají Broumovska. 

Stěžejním článkem čísla je pojednání ře-
ditele náchodského archivu Jaroslava Čápa  
o historii jeho instituce. Zjistíme z něho, 
mimo jiné, že po zániku broumovského okre-
su v roce 1960 a po vzniku nové sítě veškerých 
okresních zařízení z Broumova přešly (přes-
něji „byly přejity“) do náchodského archi-
vu dokumenty, jež se v jeho dnešním fondu 
řadí k nejcennějším. Patří k nim mj. známá 
pergamenová listina Karla IV. z roku 1348 
či ilustrovaná broumovská městská kniha 
založená v roce 1407. S nimi do Náchoda 
přešla i pozoruhodná broumovská vlastivěd-
ná knihovna, budovaná ve 30. a 40. letech 
uplynulého století, a také archiv vlastivěd-
ného pracovníka Eduarda Langera. Z textu 
rovněž zjistíme, že řada náchodských archi-
vářů –  současný ředitel Jaroslav Čáp, bývalá 
ředitelka Miroslava Moravcová či Věra Vaň-
ková – absolvovali broumovské gymnázium, 
zatímco Jan Čížek zde naopak učil. Dočteme 
se i o neuskutečněném záměru rady Okresní-

ho národního výboru v Náchodě z roku 1960 
umístit okresní archiv do zámečku v Mezi-
městí. 

V čísle jsou zařazené statě pracovníka 
Muzea Podkrkonoší v Trutnově Ondřeje Va-
šaty Česká menšina v Broumově v letech 1890-
1918 a Vladimíra Waageho z Národního ar-
chivu ČR v Praze Z historie kamenných cest 
v Broumovských stěnách. Oba autoři na daná 
témata uskutečnili v nedávné době přednáš-
ky v Městské knihovně v Broumově.

Na Broumovsko míří i část pojednání 
Jana Čížka a Martina Théra Zatarasování ko-
munikací v okrese Náchod v letech 1936-1937 
(i jan Čížek o třicátých letech na Broumovsku 
u nás před časem přednášel). A titulní posta-
va článku Daniela Šichana Stanislav Bran-
dejs, diplomat a regionální historik maturo-
vala v roce 1911 na broumovském klášterním 
gymnáziu. 

Přínosná je článková bibliografie regio-
nálního časopisu Od kladského pomezí z let 
1923 až 1939, zpracovaná Ludmilou Baštec-
kou, v níž najdeme i historické a přírodovědní 
články z Broumovska. Škoda, že k autorsky 
řazenému soupisu není připojen místní rejs-
třík.

Přehled historické a vlastivědné regionální 
literatury za období let 2010 – 2013 obsahuje 
několik titulů se vztahem k Broumovsku.

Jan Meier

Svatý Fintíte, 
oroduj za mne 

hříšného!
Zabloudil jsem tuhle na internetu na 

stránky soupisu kulturních památek i mrk-
nul jsem, co je tam zapsáno pro Broumov. 
Když jsem se dostal k mariánskému slou-
pu na náměstí a k výčtu údajně zde stojících 
kamenných svatých, upadl jsem ve zmatek. 
Bylo tam totiž uvedeno, že se zde má nachá-
zet „socha sv. Fintíte“!!! Co to, o takové svaté 
jsem v životě neslyšel, lekl jsem se. Že bych 
snad měl vědomostní mezeru? Sice jsem si 
byl jist, že nám na náměstí žádná svatá Fintíte 
nestojí, ženského pohlaví jsou tam jen Mar-
kéta, Hedvika a Scholastika, ale nejedná se 
třeba o nějaké dosud mi neznámé alternativ-
ní odborné označení pro jednu z nich? Poté, 
co jsem zjistil, že předmětný seznam navíc 
mylně zaměňuje Hedviku za Barboru, musel 
jsem začít postupovat vylučovací metodou.  
A vyšlo mi, že z reálně na sloupu stojících 
soch v seznamu chybí jedině sv. Vintíř. Z toho 
jsem byl teprv jelen: takže nikoli ta Fintíte, ale 
ten Fintít! Že by snad nějaká staroslovanská 
šišlavá zkomolenina pro Vintíře, třeba něco 
na způsob „Krleš“ vzniklého z Kyrie eleison? 
To by mě tedy pobavilo. Začal jsem listovat  
v chytrých knihách, seznamech světců a jejich 
atributů, ale po Fintítovi ani stopa. Nadějně 
zpočátku vypadal poznatek, že základ „finti“ 

se vyskytuje v italštině, ovšem souvisí, tak 
jak u nás, s fintou, falší, přetvářkou – a sva-
tý Přetvářka, to asi těžko, že? Tak jsem se na 
Fintíta zkusil zpětně optat internetu  a „gůgl“ 
mi přeci jen něco málo indicií poskytnul.  
V jednom výsledku uvedl „zdevastovaný kos-
tel sv. Fintíte“, v druhém pravil: „V Dobré 
Vodě se nachází kostel sv. Fintíte,“ a ve třetím 
dokonce dotvrzoval, že jakýsi Luděk Krčmář 
držel v Plzni vědeckou přednášku na téma „Po 
stopách poustevníka sv. Fintíte“. – ??? – No, 
zkrátím to, neboť se teď někteří už nejspíš 
smějete mé natvrdlosti, ale mně možné řeše-
ní záhady vskutku došlo až po opravdu hodně 
usilovném přemýšlení. Bylo to nakonec velmi 
banální. Napadlo mě zkusit si v počítači do 
textového editoru Word napsat „socha sv. 
Vintíře“ a mé podezření se potvrdilo: Word 
„Vintíře“ nezná, podtrhne ho jako chybu  
a nabídne vám opravu právě na „Fintíte“, od 
slova fintit (se). Novější, „chytřejší“ verze uži-
vatelům publikujícím na internetu pak zjevně 
tuto opravu provádí zpupně automaticky. Na 
popletení jedné muzejní hlavy a na následný 
článek pro BN bylo takto zaděláno.

Karel Franze
P. S.: Vzpomněl jsem si v té souvislosti na 

jednu anekdotu vyprávěnou jednou starou 
kladskou Češkou. Ubíralo se prý takhle kdysi 
dávno české procesí ku tehdy ještě německým 
poutním Vambeřicím, když tu dorazilo k bo-
žím mukám se svatým, jehož poutníci neznali. 
I zeptali se jednoho místního kolemjdoucího, 
jak se tu ten svatej jmenuje, a on jim po ně-
mecky odpověděl: „Weiß nicht“ (= Nevím). 
Procesí s uspokojením poděkovalo a pokračo-
valo dále v cestě s nápěvem operativně upra-
veným o nově poznaného světce, kdy předzpě-
vák spustil: „Óóó, ty svatej Vajsnichti...!“ A já 
jsem pak dosti podobně nebyl dalek provozo-
vat modlitbu uvedenou v nadpisu článku.

Tak Hollandová 
do Broumova 

opravdu přijela  
a natáčela!

 Já to předpověděl, já to říkal, já to psal, já 
jako déšť to přivolal - viz BN 9/2014. A pro-
tože ani kuře zadarmo nehrabe, budu nyní od 
všech zúčastněných místních komparsistů 
vybírat 20% z jejich honoráře. Odborníci vče-
le s ministrem kultury tvrdí, že státní filmové 
pobídky pro takovéto zahraniční filmové pro-
dukce výrazně podporují naši ekonomiku. 
Dosud jsem nic nepocítil. Přitom já tu pobíd-
ku prokazatelně dal, a proto nyní vyzývám 
všechny komparsisty, potažmo i další, kterým 
z onoho natáčení něco káplo, hlaste se mi 
sami dobrovolně, ať vás snad nemusím nějak 
upomínat, nebo, nedej bože, dokonce nahá-
nět. Pochopte, musím také něco „sypnout“ 
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Rozhovor  
s producentkou  

Pavlou 
Kubečkovou-
Janouškovou   

k natáčení filmu  
v kostele sv. Petra  

a Pavla
 
23. června se v kostele sv. Petra a Pavla  

v Broumově uskutečnilo natáčení filmu pol-
ské režisérky světového jména – Agneszky 

Holland. Film má název „Přes kosti mrtvých“ 
podle knihy Olgy Tokarczuk „Svůj vůz i pluh 
veď přes kosti mrtvých“.

Film produkuje paní Pavla Kubečková-
-Janoušková, absolventka broumovského 
gymnázia. Současní studenti gymnázia, ze-
jména sexty a třetího ročníku, vystupovali v  
komparsu tohoto filmu. Měl jsem to štěstí, že 
paní producentka mi během natáčení scén v 
broumovském kostele poskytla rozhovor:

Jsem moc rád, že se zde setkáváme, že 
máte trochu času, abyste poskytla nějaké 
informace čtenářům Broumovských novin. 
Chtěl bych se zeptat, jak vlastně došlo k my-
šlence natočit některé scény přímo v našem 
městě  - v kostele sv. Petra a Pavla? 

Jak to tedy vzniklo – my jsme s Agnesz-
kou Holland natočili film „Hořící keř“ právě  
v Čechách a ona nás oslovila s návrhem na 
spolupráci na tomto filmu. Vzhledem k tomu, 
že se nyní větší evropské filmy i financují  
v evropské koprodukci a shánějí se tímto způ-
sobem peníze, tak tento film vznikne jako ně-
mecko - polsko - švédská koprodukce. Tento 
film se vlastně odehrává na česko – polském 
pohraničí. Autorka - Olga Tokarczuk taky 
kousek odsud žije, a tak ten děj také zasadila 
na toto území. Přemýšleli jsme o tom, zda se 
nějaké lokace nechají točit přímo v Čechách 
a polský štáb přišel s myšlenkou, že bychom 
tady mohli natočit scény v kostele, a poté ještě 
jednu scénu. A my jsme Polákům navrhli prá-
vě tento broumovský kostel.

To je tedy super! Určitě nás to jako Brou-
mováky těší, když se zde filmy točí. Jsme rádi, 
že se v poslední době v našem regionu dost 
natáčí. Že zde točíte, tak je to pro nás určitě 
pocta: Můžete mi říci něco krátce o tom filmu, 
který zde vzniká? Jakou to má myšlenku a o 
čem to tedy film bude.  

Ten film je hodně napínavý příběh, Agne-
szka pro něj používá nový termín, říká tomu  
morální thriller. Hlavní hrdinkou příběhu je 
šedesátiletá učitelka angličtiny Duszejkowa, 
která žije právě v malé polské pohraniční ves-
nici, kam se přestěhovala na důchod. Je to 
taková podivínka, velká bojovnice za práva 
zvířat a zastává se vlastně všech utiskovaných, 
marginalizovaných skupin obyvatel. Občany 
té vesnice, kde žije, je považována za blázna. 
My vlastně začínáme děj filmu sledovat ve 
chvíli, kdy její soused zemře takovou prapo-
divnou smrtí. Ve vesnici se začnou množit 
další podivná úmrtí, pravděpodobně vraždy. 
A vypadá to tak, že jsou to vždy vysoce po-
stavení muži z té vesnice – například starosta  
a další osobnosti. Oběťmi jsou často i myslivci 
a začíná to vypadat, že ty vraždy začala páchat 
zvířata a že se tak mstí za to, jak se k nim lidé 
chovají. A to je vlastně ten příběh, jak se od-
víjí. Je to tedy hodně napínavé,  má to prvky 
thrilleru, ale není to jako akční film. Otázky, 
které si film klade, jsou spíš etické a morální.

A poslední otázka: Myslíte si, že budou 

Natáčení jako 
zpráva

Závěrem června se v děkanském kostele 
sv. Petra a Pavla točila malá sekvence nového 
filmu Agniezsky Holland. Farní kostel – svato-
stánek, ve kterém věřící děkují za každý uply-
nulý týden a prosí o sílu do toho nového, byl 
na jeden den zapůjčen i z důvodu propagace 
Broumovska. 

V centru duchovního života broumov-
ských katolíků bylo v onom předposledním 
červnovém úterý na sakrální objekt až extrém-
ně rušno. To však vyplývá z logiky věci. Pohyb 
členů filmového štábu, z dlouhé chvíle poví-
dání si komparzistů v lavicích, všude spousta 
kabelů, dokonce i zabitý divočák pod oltářem. 

Smutný byl úklid kostela po natáčení – 
kelímky, petlahve, papírové kapesníky apod., 
které konzumenti, či autoři jejich obsahu ne-
chali prostě tak.

Proč jsme schopni nerespektovat něčí in-
timní prostor, který je zapůjčen jako projev 
dobré vůle? Myslím, že odpověď, že kompar-
zisté byli většinou děti a mládež, postrádá na 
úplnosti. Zkušenosti z různých koncertů – ať 
už v rámci festivalu Za poklady Broumovska, 
Noci kostelů, či předvánočních besídek – jsou 
takové, že jsou to právě rodiče a prarodiče, 
kdo si v kostele přirozeně povídají, nespole-
čensky nesundají pokrývku hlavy (v případě 
mužů), či vstupují na nepovolená místa.   

V televizním filmu Napoleon, který se na 
začátku tisíciletí taky točil v České republice, 
říká hlavní postava papeži Piu VII., který při-
jel navzdory zvyklostem korunovat nového 
panovníka z Říma až do Francie: „Víme, co 
způsobila Revoluce s duší lidí. Já Boha ne-
potřebuji, náboženství ano. A lidé potřebují 
řád“. Realita paralely s následky komunistic-
ké revoluce je nasnadě.   

Od Církve se pořád očekává otevřenost, 
vlídnost, trpělivost. Když to dělá, dostává se 
jí úklidu ve vlastním domě. A to zcela jistě  
s vírou nesouvisí.

P. Martin Lanži, 
děkan broumovské farnosti

svým kontaktům na nejvyšších místech, s ni-
miž jsem to celé usmlouval. Prosím ale o dis-
krétnost, však víte, nerad bych to ještě danil, 
kam bych přišel.

No, a jistě by vás nyní zajímalo, na co jsem 
paní režisérku Hollandovou, jak se říká, nako-
nec „uvařil“. Inu, bylo to vcelku prosté, doká-
zal jsem jí, že práce filmařů si v našem městě 
umíme opravdu vážit a že upomínku na jejich 
natáčení dokážeme opatrovat s až neuvěřitel-
nou pietou. Stále nevíte, ale no tak? - provedl 
jsem ji přeci patrně nejstaršími dochovanými 
filmovými exteriérovými kulisami na světě, 
ano, provedl jsem jí Máchovou uličkou podél 
gymplu. Vlastně možná o té raritě ani nevíte, 
já coby malý kluk jsem taky nevěděl. Chodil 
jsem tam, koukal na ty dodnes patrné nápisy 
„Kovářství“ a „Strojní zámečník“ na fasádách 
zadních traktů domů a myslel jsem bláhově, že 
to jsou stopy předválečných živnostníků čes-
ké menšiny. Až později mi bylo osvětleno, že 
houby česká menšina, že se jedná o filmařské 
relikty. Pokud se nepletu - když tak mě opravte 
-, jsou to pozůstatky kašírky k filmu Družina 
černého pera s tehdy ještě maličkým Filipem 
Renčem v hlavní dětské roli. Rok uvedení 
1973!!! – dochované nápisy budou vskutku 
světovým unikátem. Myslím, že těch nápisů 
tam bývalo víc, ale něco už časem přeci jen 
zaniklo. Nevím, zda bychom na tyto poslední 
zbytky neměli uvalit památkovou ochranu. 
Na dvou - třech broumovských domech, z 
nichž jeden rovněž v Máchově, jsou dokonce 
ještě patrná torza švabachových nápisů po 
vskutku reálných německých předválečných 
živnostnících. Na jednu stranu jistá ostuda, 
na stanu druhou jakási nostalgická romanti-
ka - až i tyto zbytečky starých fasád zaniknou, 
zmizí s nimi další kus starého ducha našeho 
města stejně, jako mizí s každým vyměně-
ným oknem, klikou, šroubkem..., stejně jako 
po nynější rekonstrukci kláštera zmizel duch 
starých benediktinů. Ano, ano, leccos po-
zemského trvá dlouho, ale nic věčně. Muzejní 
duše zapláče, ostatní jedou dál a dál močálem 
černým, kolem bílých skal.        Karel Franze

mít také diváci v České republice možnost ten 
film vidět v našich kinech?   

Určitě, ten film by měl být hotový za-
čátkem roku 2017. Zcela jistě ho uvedeme  
v českých kinech a také ho koproduje Česká 
televize, takže by se měl objevit i na vašich ob-
razovkách.

Já Vám moc děkuji, že jste mi věnovala 
svůj čas k zodpovězení otázek, které budou 
určitě zajímat naše čtenáře. Věřím, že se Vám 
bude natáčení dařit a že film i my v Broumově 
brzy uvidíme.

S Pavlou Kubečkovou-Janouškovou 
rozmlouval Petr Cirkl
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Z broumovské farnosti

Nedělní mše sv. 
– červenec 

 
5. července
Otovice  08:30 hod
Ruprechtice    09:00 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
Teplice, Na Kamenci 10:30 hod
Broumov, klášter 17:00 hod
12. července
Martínkovice  08:30 hod
Vernéřovice  09:00 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
Teplice, Na Kamenci 10:30 hod
Broumov, klášter 17:00 hod
19. července
Šonov, k. sv. Markéty 08:30 hod
Vižňov  09:00 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
Teplice, Na Kamenci 10:30 hod
Broumov, klášter 17:00 hod
26. července
Božanov  08:30 hod
Heřmánkovice  09:00 hod
Broumov, P+P   10:00 hod
Teplice, Na Kamenci 10:30 hod
Broumov, klášter 17:00 hod

Mše sv. v týdnu, 
Broumov – 
červenec

Pondělí xxx  
Úterý klášterní k. 18:00 hod
Středa k. sv. Václava 18:00 hod*
Čtvrtek děkanský k. 08:00 hod 

      Pátek děkanský k. 15:00 hod
 Teplice, sv. Vavřinec 18:00 hod
Sobota  hřbitovní k. PM 08:00 hod
 k. sv. Václava 17:00 hod**

Svátost smíření 20 min před každou mší sv.
+ sobota 25. 07., P+P, 09:00 – 10:30 hod  

(2 kněží).
* Středa 01. 07., mše sv. v Martínkovicích  

v 18:00 hod (biskup Jan, začátek SMJ u Chaty 
pod Korunou Martínkovice)

** Mše sv. 25. 07. mše sv. ráno a večer 
nebude (Farní den v Ruprechticích, mše sv.  
v 15:00 hod)

Adorace: středa, sv. Václav, 18:30 – 19:00 
hod; pátek, P+P, 20:00 – 21:00 hod.

Letní škola k barokní 
architektuře  

a umění
Pondělí, 6. července od 20.00
Klášter Broumov
Slavnostní přednáška
prof. Dr. Bernhard Schütze (Ludwig-Ma-

ximilians-Universität, Mnichov) - „Kurvierte 
Architektur in Böhmen“

Středa, 8. července od 9.00
Klášter Broumov
Slavnostní přednáška
prof. Dr. Jan Wrabec (Institute of Art 

History, University of Wroclaw) - Přednáška  
o barokní architektuře a umění

Čtvrtek, 9. července 2015 od 9.00
Konferenční sál IC Broumovsko
Studentská konference: 
Malé prostředky a velké ideje: venkovské 

kostely, barokní architektura a umění kon-
ference studentů dějin umění a architektu-
ry, věnovaná barokní kultuře, architektuře 
a umění, kultu a ikonografii Všech svatých  
a svatým patronům (jednací jazyky: angličti-
na, němčina)

Pátek, 10. července od 9.00
Konferenční sál IC Broumovsko
Odborný přednáškový den
Barokní umění a architektura, venkovské 

kostely a evropská kultura série přednášek 
domácích i zahraničních badatelů, věnova-
ných problematice barokního umění, se za-
měřením na význam venkovských sakrálních 
staveb v evropské kultuře a na problematiku 
vztahu umění a náboženství (jednací jazyky: 
angličtina, němčina)

Pátek, 10. července od 19.00
Areál Dětského hřiště v Broumově
Koncert českých a polských kapel na pod-

poru broumovských kostelů Solaris Road 
(PL) - Bez šance (CZ) - Garbate Lemury (PL) 
– Effect (CZ) vstupné dobrovolné

Sobota, 11. července od 10.00

Zahájení  Týdne 
otevřených 

kostelů Broumovska
Kostely otevřené v týdnu od 11. do 17. 

července 
Broumovská skupina kostelů
Kostel sv. Václava v Broumově, sv. Mar-

kéty v Šonově, kostel Všech svatých Heřmán-
kovice, sv. Máří Magdalény v Božanově, kos-
tel sv. Martina a sv. Jiří v Martínkovicích, sv. 
Jakuba Většího v Ruprechticích, sv. Anny ve 

Vižňově, sv. Barbory v Otovicích, sv. Michaela 
ve Vernéřovicích 

Další kostely
Kostel sv. Petra a sv. Pavla v Broumově, 

sv. Vojtěcha – klášter Broumov (v rámci stan-
dardních prohlídek, standardní vstupné), 
kostel P. Marie (hřbitovní kostelík) v Brou-
mově (v rámci standardních prohlídek, stan-
dardní vstupné), kostel sv. Ducha v Broumově 
(pouze v sobotu 11. července 2015), kostel P. 
Marie v Teplicích s Ivanitskou poustevnou (v 
rámci standardních prohlídek, standardní 
vstupné)

Doprovodný program na sobotu 
11. července od 10.00 do 16.00
Kostel sv. Václava v Broumově
Cyklus (Ne)tušené souvislosti - komen-

tované prohlídky kostela s výkladem o ba-
rokním stavitelství. Komentované prohlídky 
- první prohlídka od 10.30, druhá od 13.00, 
vstup zdarma

Kostel sv. Markéty v Šonově
Koncert Za poklady Broumovska od 

18.00
Petr Nouzovský, violoncello, Ladislav Ho-

rák, akordeon / bandoneon

Kostel Všech svatých Heřmánkovice
Ukázky práce s digitálními technologie-

mi, 3D skenování vnitřku lodi kostela a klenby

Kostel sv. Máří Magdalény v Božanově
Přednáška „Barokní architektura“ – Petr 

Staněk. Přednáška začíná v 15.00

Kostel sv. Martina a Jiří v Martínkovi-
cích

Veřejná zkouška souboru In cordis k ve-
černímu koncertu v kostel sv. Petra a Pavla  
v Broumově (11.7. - 20.00). Zkouška začíná 
od 14.00

Kostel sv. Michaela ve Vernéřovicích
Ve Vernéřovicích komentovaná prohlíd-

ka statku tzv. broumovského typu (Walzelův 
statek, čp. 145) s Ing. arch. Janem Peštou  
a „Vaření broumovské marmelády“ z místních 
produktů s Lenkou Wimmerovou

Kostel sv. Petra a sv. Pavla v Broumově
Koncert souboru In Cordis Ensemble
Komorní koncert s hudbou z benediktin-

ských hudebních archivů. Koncert od 20.00, 
vstup zdarma. Ora et canta – Modli se a zpívej

Skladby - A. V. Michna, J. A. Losy, I. Ch. 
Axmann, G. Jacob, I. Jelínek

Hrají a zpívají:
Josefína Matyášová – barokní housle, Ka-

teřina Ghannudi – trojřadá barokní harfa, Jan 
Krejča – teorba, barokní kytara, Miloslav Štu-
dent – arciloutna, barokní loutna

Kostel P. Marie v Teplicích a Ivanitská 
poustevna

Komentovaná prohlídky, otevřen v rámci 
standardních prohlídek
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Od kterého roku jste působil v broumov-
ské nemocnici a odkud jste do našeho města 
přišel?

Do Broumova jsme přišli s mojí paní 
v roce 1971, v té době byla manželka na ma-
teřské dovolené. Oba jsme začínali v Rum-
burku, protože v té době existoval pohraniční 
příplatek pro lékaře, tenkrát to bylo 1240 Kč, 
zde to bylo ještě o několik stovek víc, tak jsme 
to zkusili. Rodiče mé manželky byly z Nácho-
da, já jsem byl z druhé strany republiky, ze 
Skutče  na Vysočině.

Původně jsem začínal jako chirurg, ale 
tady v Broumově volné místo nebylo, ale bylo 
místo na porodnicko - gynekologickém oddě-
lení pana primáře MUDr. Kvíze. Ten  mne při-
vítal s otevřenou náručí, protože mu v té době 
odcházel z Broumova MUDr. Kučera.

Měl jsem štěstí, že se právě stavěly nové 
byty na Křinickém sídlišti, a tak jsme dostali 
byt v „statkovém“ věžáku. Později jsem do-
stal větší, třípokojový, ale „vybydlený byt“ u 
Dolní brány. Poté, co ho broumovské firmy 
daly do pořádku, docela se nám v něm dobře 
dařilo. 

U pana MUDr. Kvíze jsem v roce 1974 
udělal první atestaci a ve stejném roce se nám 
narodil mladší syn. 

Když primář Kvíz odešel do důchodu, na 
jeho místo nastoupil  MUDr. Hrachový. Pan 
primář Hrachový mne dovedl ke druhé ates-
taci, byl to vynikající operatér. Přestože jsem 
pracoval na porodnici, nestihl jsem ani jeden 
porod vlastních dětí.  První syn se narodil 
v Rumburku a toho druhého rodila sestřička 
Plachtová. 

Po druhé atestaci jsem odjel pracovat 
do Afriky, udělal jsem si „tropy kurs“ u do-
centa Šedivého v Praze. V té době bylo volné 
místo v Alžírsku, které bylo obsazováno Če-
choslováky, prakticky celý špitál zajišťovali 
naši lékaři. Moje manželka tam dělala šéfku 
rehabilitace a já jsem pracoval jako chirurg 
pro oblast jeden a půl milionů lidí. Bylo to 
náročné – například 15 porodů do rána (v 
Broumově v té době byl rekord 7 porodů za 
celý den). Zažili jsme právě zde ten boom 
– „husákových dětí“. Když jsem přišel do 
Broumova, tak jsem sloužil tzv. „žurnál“, 
jeden doktor sloužil pro celý špitál a primáři 
dělali „příslužbu“, ale doma. Znamenalo to, 
že porodník zachraňoval infarkty, sádrovali 
jsme zlomeniny a internista naopak zase ro-
dil. Všichni prostě museli umět všechno. A to 
se mi pak hodilo v Africe, přestože jsem dělal 

krajského chirurga, ale tam jsme zase nebyli 
v takovém počtu, který by byl potřeba, tam 
jsme si vypomáhali, tam to jinak nešlo.

Z Afriky jsem se vrátil za pět let. V té době 
mi žena říkala, už musíš domů. Nebo bych 
„zarabizoval“, což by mi docela vyhovovalo, 
protože ti lidé tam mají úplně jiný přístup 
k životu než my.

Po návratu jsem v Broumově nastoupil 
na své místo, k primáři Hrachovému, v roce 
1988.  V roce 1989 jsme uvažovali o tom, že 
pojedu opět ven, ale už se mi moc nechtělo. 
Můj kamarád, který se mnou dělal v Africe, 
teď dělá ve Francii, a to za trochu jiné peníze 
než my zde. A my se zde ještě  denně musí-
me dohadovat se zdravotními pojišťovnami. 
Není to někdy lehké.

O roku 1992 do roku 1994 jsem dělal 
ředitele zdejší nemocnice. Myslím, že jsem 
to nedělal špatně, v té době zde Dr. Švábl 
zřídil záchrannou službu, vymysleli jsme si 
v té době ARO, protože to je pro tento Brou-
movský výběžek velmi důležité. A to ARO je 
zde dodnes. Když byla v určité době snaha je 
zrušit, pochopili, že by neměla bez toho zá-
chranka dostupnost třeba do Božanova, aby 
tam byli za 15 minut, například z Náchoda. 
Dodnes ARO funguje špičkově. Jsem rád, že 
zde máme takovéto obsazení, protože co lidí 
by na do doplatilo,  to si dnes nikdo nespočte. 

V roce 1996 jsem odešel dělat primáře do 
Dvora Králové, tam jsem byl další čtyři roky, 
než tam oddělení zrušili. V té době se rušily 
nemocnice v Hořicích a další nemocnice, a 
tak jsem začal uvažovat o privátní ambulanci. 
Moje žena u mne dnes dělá sestřičku, nedaří 
se nám špatně, až na ty věčné rvačky s pojiš-
ťovnami, je to někdy boj o udržení se. To si 
někdo neumí ani představit.

Teď konečně jsem sehnal někoho, kdo 
mne může zastupovat, jezdí mi vypomáhat 
paní doktorka z Hradce Králové, která má 
druhou atestaci, takže si dvakrát v týdnu 
mohu odpočinout. Také bych rád již skončil, 
ale při důchodu  13 tisíc, takže bych měl po 
přechodu na EUR asi kolem 400 EUR, si to 
nedovedu představit. 

Jak jsem mluvil o tom mém kamarádovi, 
který slouží ve Francii, tak ten teď bere kolem 
8 tisíc. EUR měsíčně, ale to říkám jen pro 
představu, jak jsou lékaři honorováni ve vy-
spělých západních zemích.

V současné době jsem tedy ve své vlastní 
ordinaci, stále tedy děláme gynekologii, na 
bázi, na které můžeme. Můžeme se pochlubit 
špičkovým vybavením, včetně ultrazvuku, 

CTG. Teď již také zajišťujeme předporodní 
péči, ale také běžnou gynekologickou péči. 
Současné vedení nemocnice nám umožnilo 
jeden den v týdnu (v úterý) ordinovat v místní 
nemocnici. Můžeme dělat různé operativ-
ní zákroky v lehké narkóze. Využíváme to 
k tomu, co zde dělat můžeme, pokud to jde. 
Je to činnost trochu prodělečná, ale děláme 
to pro klientky z našeho rajónu. A i když to 
každý nedocení, my jsme rádi, že tuto službu 
můžeme poskytnout. 

Ještě se trochu musíme pochlubit, že jsme 
tak trochu VIP zařízení, naše soukromá or-
dinace je dost vyhledávaná (nachází se v Za-
hradní ulici nedaleko hotelu VEBA), 

Pane doktore, děkuji Vám za Váš čas, 
který jste mi věnoval, a dovolte mi, abych 
Vám do dalších let popřál hlavně hodně 
zdraví, ale hlavně to, abyste jako lékař mohl 
ještě dlouho pomáhat vašim klientkám a aby 
nemusely  za touto péči někam daleko dojíž-
dět.       

 Petr Cirkl

Pokračování rozhovorů ze setkání bývalých a součas-
ných broumovských lékařů u pana Jaroslava Žida:

Rozhovor s MUDr. Bohuslavem Kozderkou, 
gynekologem

21. ročník 
Putování 

Broumovskem
Letošnímu Putování počasí přálo. Pěší 

turisty i cykloturisty přivítal po nočním dešti 
slunečný den. Jediné, co účastníky pochodu 
potrápilo, bylo nepříjemné dusno. Mezi ska-
lami bylo příjemně, cestu na sluníčku z Křinic 
do Broumova si ale nikdo příliš nepochvalo-
val. Všichni však dorazili do cíle v pořádku 
a spokojeni. Protože většina pochodníků 
vyrazila na kratší trasy – 15 a 20 km, vraceli 
se už po poledni. Před podvečerní bouřkou 
spojenou s vydatným lijákem se stihli vrátit i 
poslední turisté z nejdelší trasy – 44 km.

Nejmladším účastníkem letošního Pu-
tování byla šestiletá turistka, která patnácti-
kilometrovou trasu zvládla za tři hodiny. Na 
stejnou trasu vyrazil i nejstarší účastník – ten 
už oslavil pětasedmdesátiny. 

Všichni účastníci si domů odnesli kromě 
diplomu také tradiční medaili ve tvaru šlá-
poty. Je jen škoda, že letošní ročník Putování 
se setkal s malým zájmem ze strany Broumo-
váků – těch přišlo pouze 17. Ostatní turisté 
přijeli například z Meziměstí, Police n.M., 
Hronova, Červeného Kostelce, dokonce až od 
Dvora Králové n. L. Pořadatelé – KČT Brou-
mov věří, že za rok, na příští Putování, dorazí 
v hojnějším počtu i Broumováci.

(J. Chaloupková)



Z broumovského sportu
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Karel Havlíček vedl krajskou 
fotbalovou výpravu na Letní 

olympiádě dětí a mládeže
Karel Havlíček z Božanova, který fotba-

lově vyrůstal ve Slovanu Broumov a později 
hrál nejvyšší českou fotbalovou ligu v Hradci 
Králové a v Jablonci, vedl krajskou fotbalovou 
výpravu na Letní olympiádě dětí a mládeže  
v Plzni.

Královéhradecký fotbalový výběr na olym-
piádě obsadil 3. místo, když v boji o bronzovou 
medaili porazil na pokutové kopy Moravsko-
slezský kraj. „Na turnaji jsme neprohráli ani 
jednou. V boji o finále jsme vypadli na penalty, 
dali jsme deset branek a dostali jen tři. Myslím 
si, že kluci tu odvedli perfektní výkon,“ hod-
notil úspěch svých svěřenců Karel Havlíček.

V Plzni startoval také broumovský orien-
tační běžec Jan Rusin. Ten však hned první 
den onemocněl virózou, a tak se postavil jen 
na start sprintu, kde obsadil 7. místo. Před 
odjezdem měl rozhodně větší ambice. Škoda.

Broumovští mladší žáci 
skončili na 3. místě v krajské 

tenisové soutěži
Mladší žáci Broumova porazili v neděli 

14. června Českou Skalici 7:2 a skončili na 3. 
místě v krajské tenisové soutěži. Až v tomto 
posledním zápase byl tým kompletní. „Opět 
se ukázalo, že by bylo potřeba sehnat více dětí, 
udělat nábor ve školách a zvolit strategii tré-
nování, aby se v budoucnu podobné situace 
neopakovaly. Máme dobré podmínky, krásná 
hřiště, ale málo dětí. Příští rok již nemůžeme 
tenisovou soutěž mladších žáků přihlásit, 
protože už zbydou jen dva hráči, kteří splňují 
kritéria pro účast v této soutěži,“ uvedl jeden z 
trenérů Miloš Teichman.

Přesto ocenil bojovnost všech startujících, 
kteří reprezentovali broumovský oddíl. Podě-
koval také trenérům Jiřímu Duškovi a Aleši 
Vojtěchovi za skvělou přípravu, a také rodi-
čům za jejich trpělivost.

Tenisový oddíl Broumov letos reprezento-
vali: Emílie Ježková, Hana Semeráková, Zde-
něk Hartman, Filip Ptáček, Miloš Teichman  
a Vojtěch Vojtěch.

Z posledního turnaje před 
prázdninami přivezli 

broumovští judisté pět 
medailí

Broumovští členové Judo Clubu Broumov 
minulou sobotu startovali ve Strzegomi na 
XVII. Memoriálu Edwarda Brzegowego. Do 
Polska odjelo na poslední turnaj před prázd-
ninami jedenáctičlenné družstvo judistů, kteří 
vybojovali pět medailí.

Vítězkou své kategorie se stala Anna Fre-
iwaldová, Kristýna Vondřejcová získala stří-
brnou medaili a Kateřina Kellerová, Anna Ju-
rásková a Vu Manh Long vybojovali bronzové 
medaile.

„O zbývajících členech naší výpravy se 
nedá říci, že by se špatně prali. Jen prostě 
schází nejen závodní zkušenosti, ale také vět-
ší zásoba zažitých chvatů. To vše by se mělo  
z části změnit po absolvování výcvikového tá-
bora, který se uskuteční od 10. do 21. srpna na 
Janovičkách. Tímto bych chtěl nabídnout pří-
padným zájemcům, kteří by si chtěli zacvičit 
a samozřejmě naučit se něco málo z našeho 
sportu pobyt na našem táboře,“ pozval další 
účastníky na soustředění Judo Clubu Brou-
mov vedoucí a trenér Milan Němeček.

Fotbalový krajský přebor se 
bude v Broumově hrát  

i příští sezónu
Fotbalisté Slovanu Broumov A se za-

chránili v krajském přeboru. Trenér Miroslav 
Harasevič splnil svoji záchranářskou misi. 
V posledních čtyřech zápasech získali sedm 
bodů za dvě vítězství a remízu. A právě bod 
z posledního zápasu s Dobruškou zajistil 
Slovanu start v krajském přeboru i v sezóně 
2015/2016.

Ve středu 27. května hrál Broumov v Ji-
číně a vyhrál po brankách Wilkeho a Marka 
Gaga 2:0. „Za celý zápas se Jičín dostal do 
dvou příležitostí, v těchto momentech nás 
podržel brankář Drahorád. Jinak musím po-
chválit celý kolektiv za bojovnost, nasazení  
a touhu po vítězství,“ komentoval zápas tre-
nér Broumova Miroslav Harasevič. Hned  
v neděli 31. května podle očekávání Broumov 
prohrál na domácím hřišti s vedoucí Olympií 
Hradec Králové 6:0 a měl před sebou dva klí-
čové zápasy.

V předehrávaném zápase kola 3. června 
Broumov deklasoval Úpici na jejím hřišti 7:0. 
Dvě branky vstřelil Kuchta, po jedné Hanzlík, 
Wilke, Kotyza, Rolník a Mucha T.. „V obrov-
ském vedru jsme se už ve 12. minutě dostali 
do vedení, pak jsme přidali další dvě branky 
a to rozhodlo zápas. Soupeře jsme k ničemu 
nepustili a byla to už jen otázka skóre. Několik 
šancí jsme ještě neproměnili, ale samozřejmě 
jsem s výsledkem velmi spokojený,“ uvedl po 
zápase Harasevič. Záchranu uhráli fotbalisté 
Broumova ve zmíněném zápase s Dobruškou, 
když remizovali 2:2, i když po brankách To-
máše Muchy a Hanzlíka vedl už o dvě branky. 
Pokutové kopy vyhrál soupeř, kterému bod 
navíc také stačil k záchraně.

B tým Slovanu Broumov obsadil předpo-
slední 13. místo v okresním přeboru. Brou-
movský tým, který v některých zápasech 
nastupoval i s mladšími dorostenci, dostal 

během sezóny 118 branek, nejvíce ze všech 
týmů v soutěži, což je v průměru více než čtyři 
branky za zápas.

Sára Grimová z Broumova 
se s týmem FC Hradec 

Králové stala Mistrem České 
republiky

Ve Dvoře Králové nad Labem se v sobotu 
odehrál finálový turnaj fotbalové první ligy 
mladších žákyň. Titul Mistra České republi-
ky vybojoval tým FC Hradec Králové, v jehož 
dresu nastupuje i Sára Grimová ze Slovanu 
Broumov.

Základní část první ligy mladších žákyň, 
ve které se odehrálo 18 zápasů, suverénním 
způsoben vyhrálo skupinu Čechy mužstvo FC 
Hradec Králové s náskokem osmi bodů a skó-
re 140:8. V semifinále hradecké fotbalistky  
v sestavě se Sárou porazili AC Spartu Praha 
7:0 a ve finále SK Slávii Praha 2:1.

Golfový Club Grosshof 
pořádá nábor dětí a Den 

otevřených dveří
Na sobotu 4. července mezi 14. a 18. ho-

dinou zve Golfový Club Grosshof v Broumově 
začínající golfisty na Den otevřených dveří. 
Zájemci z řad veřejnosti si budou moci zdar-
ma vyzkoušet odpaly, přihrávky do greenu 
a hru na krátce střižených plochách. Hole  
a míčky budou k dispozici. Základy techniky 
budou vysvětlovat zkušení trenéři a zájemci se 
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budou moci rovněž informovat o výhodných 
balíčcích pro začátečníky, které využívá stále 
více začínajících golfistů.

„Jsme rádi, že se z našich Dní otevřených 
dveří postupně stává tradice, o které lidi vědí. 
Při minulém Dni otevřených dveří jsme 6. 
června na Grosshofu přivítali téměř padesát-
ku nových zájemců o golf a náš balíček Jdu 
na Golf!, kdy za necelou tisícovku získáte tři 
hole, tři míčky a dvě lekce s trenérem (za to 
běžně nekoupíte ani jednu hůl), využívá už 
skoro třicítka nových golfistů. Na sobotu 4. 
července tak rádi zveme všechny, kteří si golf 
chtějí zdarma a nezávazně vyzkoušet, proto-
že víme, že se mezi nimi znovu najde někdo, 
komu pocit při prvním dobře odpáleném 
míčku učaruje natolik, že se rozhodne v golfu 
pokračovat,“ pozval do areálu Grosshof děti  
i dospělé manažer klubu Jan Bitvar.

Třetí místo pro Dominika 
Uhera na Mistrovství ČR  

v lezení na obtížnost
V lezeckém centru Vertikon Singing Rock 

ve Zlíně se koncem května rozdělovaly tituly 
akademických mistrů České republiky v lezení 
na obtížnost. Skvělé třetí místo vybojoval člen 
horolezeckého oddílu DKH Broumov Domi-
nik Uher.

„Dominik Uher je dlouholetým členem 
horolezeckého oddílu DKH Broumov a kro-
mě pravidelné účasti na republikovém, ev-
ropském poháru a dalších závodech se zabývá  
i organizováním závodů a stavěním závodních 
cest. Dominikovi gratulujeme a pevně věříme, 
že podobné úspěchy posílí naši snahu o ožive-
ní lezecké tradice na Broumovsku a pomohou 
získat podporu a prostředky pro propagaci  
a osvětu tohoto krásného a tradičního spor-
tu,“ komentoval úspěch svého kolegy Milan 
Lukašák z horolezeckého oddílu DKH Brou-
mov.

Šedesátka se na Masaryčce 
běžela už pošesté

Již šestý ročník populárního závodu na 
60 metrů se 4. června konal na sportovním 
hřišti před Masarykovou základní školou. Za 
krásného počasí se na start postavilo 161 zá-
vodníků.

„Počasí nám tentokrát přálo, nepršelo, 
nebylo zamračeno, nefoukal silný vítr. Možná 
i proto dorazilo množství závodníků od 2 do 
70 let, kteří si chtěli užít sport. Rekord dráhy 
však opět nebyl překonán, i když se někteří  
k minulému rekordu blížili. Nejlepším účast-
níkům byly na závěr předány ceny a medaile, 
starosta města Ing. Jaroslav Bitnar předal 
pohár pro nejlepšího běžce z řad dospělých, 
ředitelka školy předala pohár pro nejlepšího 
běžce do 16 let. Děkujeme všem, kteří se na re-
alizaci závodu podíleli, a sponzorům, kteří do 
závodu věnovali ceny. Za rok opět na shleda-
nou,“ zhodnotila závod ředitelka školy Vlasta 
Humlová.

Jednadvacetiletý Miloš 
Biško se stal letos předsedou 

volejbalového oddílu 
Slovanu Broumov

Student informačního managementu na 
Univerzitě v Hradci Králové se tak stal nej-
mladším, nebo aspoň jedním z nejmladších, 
předsedů sportovního oddílu v kraji.

Od kdy se věnuješ volejbalu?
Začal jsem v Broumově od svých třinácti 

let pod vedením mého otce.

Tvůj otec Miloš je dlouhodobě jedním  
z klíčových hráčů broumovského volejbalu a v 
podstatě tvůj první rádce a trenér. Byl na tebe 
náročný?

Když nás trénoval, choval se ke mně úplně 
stejně jako k ostatním hráčům. Při společném 
hraní byl tvrdý a neoblomný, a jsem za to rád.

V letošní sezóně tým mužů Broumova, za 
který nastupuješ, obsadil 3. místo v okresním 
přeboru. Spokojenost?

Očekával jsem lepší výsledek, ale bohužel 
jsme v této sezóně měli slabé páté sety, na kte-
rých o prázdninách zapracujeme a další sezó-
nu půjdeme po první příčce.

Jaký hráčský kádr odehrál sezónu a s kým 
počítáš pro novou, která začíná už v srpnu?

V letošní sezóně společně se mnou ještě 
nastupovali Miloš a Mirda Biškové, Háze, 
Flok, Filip a Honza Haškové, Indra, Bartoň, 
Jirman, Herzán.  V záloze je ještě Ivoš Streu-
bel a Jiří Hlavatovič, tedy hráčský kádr je po-
měrně široký. Počítám se stejnou sestavou, se 
kterou jsme odehráli dobrou sezónu, a musí-
me se zlepšovat jako tým.

Co ženské mužstvo. Vždy hrálo o přední 
příčky a letos obsadilo až 6. místo.

Již delší dobu se nedaří ženskému kádru 
doplnit družstvo kvalitní mladou krví. Navíc 
si myslím, že našim volejbalistkám chybí při-
rozený vůdčí typ, tedy člověk, který by převzal 

odpovědnost za kvalitu hry na sebe. Je to tro-
chu škoda, protože máme hráčky, které sbírají 
zkušenosti ve vyšších soutěžích (mimo náš 
oddíl).

Většina oddílů v okrese má problémy  
s malým zájmem dětí a mládeže o volejbal. Co 
se pro mládež dělá v Broumově?

Dnes již několikátým rokem spolupra-
cujeme s Ulitou Broumov. Naši trenéři zde 
vedou volejbalový kroužek. V posledních le-
tech je velmi zajímavý a populární dnes již na 
celorepublikové úrovni projekt Minivolejbal, 
někdy nazývaný Volejbal v barvách. Jde o me-
todická cvičení, která vedou postupnou prů-
pravou děti od 6 let k volejbalové hře. Struk-
tura a metodika je jednoduchá: 5 barev = 5 
věkových kategorií = 5 stupňů obtížnosti. Zá-
kladní je žlutý minivolejbal, kde se prťata z 1. 
- 3. tříd učí základním pohybům po hřišti a zís-
kávají základní návyky formou přehazované. 
Nejvyšší je modrý minivolejbal, kde se jedná 
prakticky již o volejbalovou hru. V Broumově 
máme pravidelné tréninky.

Klenotem broumovského volejbalu je 
nejstarší ženský antukový turnaj Memoriál 
Slávky Streubelové. Letošní ročník prý bude 
pořádán nově?

Ano to je pravda. Rádi bychom udrže-
li ženský turnaj, ale bohužel v dnešní době 
se hrají smíšené turnaje, do kterého jsme se 
pustili i my a doufáme v jeho skvělý průběh  
a velkou účast. Memoriál se bude hrát 22. 
srpna, tradičně na volejbalových kurtech na 
Dětském hřišti. 

Broumovský volejbalový oddíl dlouhé roky 
spolupracuje s německými a polskými oddíly. 
Jak vypadá současný stav těchto kontaktů?

Z Německa s námi komunikuje hlavně 
Cottbus, který jezdí na Memoriál pravidelně, 
a jsme za to rádi.  Dále jsme navázali nové 
kontakty s nedalekým příhraničním Mieros-
zówem, kde jsme byli na turnaji. Tam jsme je 
pozvali na naši podzimní dvanáctihodinovku 
ve Sportovní hale a oni postavili dva týmy.  
A také z Nové Rudy k nám jezdí každý rok 
autobus volejbalistek na Memoriál. Na této 
spolupráci chceme v tomto roce zapracovat  
a vydat se k nim na turnaj.

Populární akcí broumovských volejbalistů 
je start na míčovém čtyřboji v německém For-
chheimu. Jedete i letos?

Ano, jedeme. Bohužel, je čím dal tím těžší 
shánět hráče, ale my to zvládneme jako každý 
rok. Z loňského roku, kdy jsme obsadili 11. 
místo z 64 účastníků turnaje, máme laťku po-
loženou hodně vysoko. Pokusíme se dostat do 
finálové skupiny a to už znamená dobré umís-
tění.

Stránky Z broumovského sportu
připravil René Herzán



Úspěšný víkend 
oddílu Judo 

Broumov
V sobotu 23.5.2015 se konal turnaj  

v polském Mietkóvě, na který odjelo 10 dětí 
z našeho oddílu.

 Umístění:  1. Terezka  Freiwaldová, 
Tomáš Hanka,  2. Martin Hašek, Long Vu 
Manh, Kateřina Kellerová, Anna Jurásková, 
3.   Albert Minář, 4.  Ondřej Ptáček, Tomáš 
Freiwald, Filip Rouče.

Za dva Ipony a jedno Wazari zvítězila te-
prve sedmiletá Terezka Freiwaldová  v soutě-
ži o nejúspěšnějšího judistu. Turnaj byl pojat 
i jako soutěž družstev.  V této soutěži jsme 
se umístili na druhém místě a získali  pohár. 
Všichni se prali v rámci svých možností, jen 
při někom stálo to judistické štěstí víc. Jsou 
to krásná umístění pro začínající malé adepty 
jemného umění. Ale vše ukáže čas.

Na druhý den početnější skupina odjíž-
děla na turnaj do Svídnice. Kde startovalo 
380 dětí na pěti  tatami. A jen jediný oddíl 
z Čech.

Umístění:  1. Kristýna Vondřejcová,Long 
Vu Manh, 2. Anna Freiwaldová, Tomáš 
Freiwald, Martin Hašek, Albert Minář, 3. 
Kateřina Kellerová, 4. Terezka Freiwaldová,  
Kateřina Harasevičová, Adam Cepek, Ond-
řej Ptáček, Tomáš Hanka, 5. Filip Rouče,  Jan 
Lorenc

Byly to pro náš oddíl úspěšně proprané 
dva dny se ziskem čtrnácti medailí. Chválit 
jednotlivce by bylo krátkozraké. 

Všichni chtějí zvítězit ale o tom, kdo bude 
nakonec stát na bedně, rozhoduje příliš mno-
ho faktorů. Jen bych tu chtěl dodat, že se začí-
ná rýsovat skupina dětí, které by do budouc-
na na zmíněné bedně mohly stát častěji.

Milan  Němeček   
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Za hranici 
českého dne, 

aneb putování s organizá-
torem Pavlem Košňarem  
a průvodcem Jirkou Ko-

peckým
Je sobotní ráno, 30.5.2015. Po obloze se 

honí mraky, chvílemi poprchává. Na auto-
busovém nádraží v Broumově se schází lidé 
nejrůznějšího věku spojeni touhou poznávat 
a sdílet. Ač jsem sama ve skupině nováčkem, 
v krátké době si mě usměvavá a přátelská at-
mosféra získá. Cílem dnešního putování je 
polské příhraničí. 

Po přejezdu hranice v Otovicích se náš 
průvodce Jiří Kopecký ujímá mikrofonu  
a zasvěceným výkladem nás seznamuje se 
zajímavou místní historií Tlumačova i dalších 
sídel, kterými projíždíme. Po chvíli autobus 
stoupá úsekem serpentin zvaných „100 za-
táček“ na parkoviště u pískovcového masivu 
jménem Bor. Pěšky stoupáme voňavým sta-
rým lesem do skalního města Bledne skaly. 
Morfologie těchto skal je odlišná od našich 
na Broumovsku. Provázeni poutavým vy-
právěním našeho průvodce o vzniku skal  
a jejich zvětrávání postupujeme po dřevěných 
lávkách nad černou vodou mezi skalními vě-
žemi. Prodíráme se uzoučkými mezerami, 
někde i po kolenou. 

Vracíme se k autobusu, který nás dopra-
vuje k významné botanické lokalitě Lezyckie 
Skalky, rozprostřené na rovné planině. Roz-
hlížíme se, vidíme kolem sebe nádherné kop-

ce, lemované zachmuřenou oblohou, vidíme 
lesy v namodralém oparu a louky ve svěžím 
jarním šatu. Tváří v tvář této prosté kráse, jež 
bere dech, se otvírají nové duchovní úrovně 
vnímání krajiny. V radostném úžasu prohlí-
žíme záplavu upolínů, kýchavičníků a knoto-
vek. Vlivem chladného počasí se další vzácné 
rostliny ještě neodvážily rozvinout. 

Poslední zastávkou na naší výpravě je 
oblast skalních hřibů. Tato, pro nás nejdelší 
trasa lemovaná skalními hřiby neobvyklých 
výšek a forem, nás vede nádherným lesem, 
zvolna se stáčí a uzavírá putování. 

Naši neúnavní průvodci a původci této 
po všech stránkách příjemné a inspirativní 
vyjížďky Pavel Košňar a Jiří Kopecký i řidič 
autobusu bravurně zvládající nelehký terén, 
jsou odměněni alespoň zaslouženým potles-
kem. 

I. Nehasilová,  foto A. Y. Nehasilová
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Vichr z hor - aneb bacha na třináctého
Broumovský divadelní soubor se vydal se svojí úspěšnou komedií „Mátový nebo citron“ na 

další štaci do kraje. Tentokráte přijal pozvání do Chvalkovic a do přírody.  Chvalkovické divad-
lení  se totiž odehrává pod zámkem u koupaliště. Na zelené louce pod velkým stanem jeviště a 
pod druhým hlediště. A stánky s občerstvením hned okolo a vše zalito vůní klobásek a grilují-
cího se prasete. No – celkem idylka, ovšem nebýt toho třináctého. To má v červnu svátek Anto-
nín a Antoníny máme v souboru tři. No, nyní jen dva, jeden zatím marodí. A teď nevím, zda to 
bylo tou třináctkou, nebo že se matce přírodě naše hraní nelíbilo, i když diváci se smáli o 106, 
nebo příroda chtěla Antonínům na oslavu přidat třeba petardy – prostě v polovině představení 
se strhla nebeská kanonáda nejvyššího kalibru, prudký déšť změnil v momentě louku v močál, 
vichr z hor potrhal stany a sházel kulisy z jeviště. Za zvuku hasičské sirény se zahraňovala elek-
trotechnika. A bylo vymalováno. Pořadatel zrušil druhou část představení. Balilo se a ždímaly 
se mokré kostýmy. Zážitek jako do kroniky. Za více než padesát let mého divadelničení něco 
takového nebylo. Ještěže se nám u toho, jako dřívějším ochotníkům, neplašily kobyly.

Antonín Kohl                                                    foto Antonín Kohl a Antonín Miewald

Začátek představení

- a je vymalováno!

Další ročník 
PETANQUE 

proběhl v sobotu 
20. června 2015  

v Automotoklubu 
Meziměstí

Tato soutěž o hliněný pohár probíhá  
v AMK již od roku 2002. Nyní již 2.  rokem 
jako „Memoriál Jana Řeháka“. Jan Řehák, 
bohužel již bývalý učitel ZŠ v Meziměstí, byl 
mnoho let předsedou AMK a sám také aktivně 
soutěžil. Osud jej velice brzy odvolal a nedo-
přál více života.  

Hrálo se od 9 hodin ráno až asi 17 hodin 
odpoledne. Samozřejmě s přestávkou na 
oběd, který si pánové v areálu také sami uva-
řili. Letošního ročníku se zúčastnilo 5 dvo-
jic hráčů místního klubu a systémem každá 
dvojice s každou, za provokačních přeháněk 
zlomyslného počasí, se jedna z nich propraco-
vala k vítězství, a tím i zápisu na pohár soutě-
že. Byli to pánové František Kocián a Zdeněk 
Osoba.

Při soutěži vznikla také myšlenka, že by 
nebylo špatné tuto soutěž rozšířit případně na 
nějaký turnaj. Pokud tedy v Broumově nebo 
okolních obcích Broumova a Meziměstí se 
hraje tato nádherná francouzská hra s kou-
lemi, ozvěte se Automotoklubu v Meziměstí  
a mohli bychom spojit svoje úsilí ve hře. Za-
tím postačí dát o sobě vědět, poskytnout svoje 
kontakty a další už by se řešilo na společných 
schůzkách. Máte-li zájem, kontaktujte mne 
na E-mailu antonin.kohl@worldonline.cz 
nebo na mobilu 723 976 038 .

Antonín Kohl               foto Antonín Kohl
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Rok s Vebou
 První školní rok mají za sebou žáci oboru vzdělání s výučním lis-

tem Výrobce textilií. V září jsme tento obor otevřeli poprvé a dali tak 
možnost zájemcům o práci v textilním průmyslu vyučit se v oboru  
v našem regionu.

Teoretická výuka probíhá v prostorách SPŠ Hronov, praktická 
pak na pracovištích společnosti Veba, textilní závody a.s. Pro obě 
strany to byla nová situace, ale vše jsme zvládli a spolupráce zdárně 
pokračuje.

Pro příští školní rok nastoupí do prvního ročníku 11 žáků a žá-
kyň. Možná k nim ještě někdo během prázdnin přibyde, v oboru se 
může vzdělávat 15 žáků. I nadále bude odborný výcvik probíhat na 
pracovištích Veby a žáci tak budou mít jedinečnou příležitost sezná-
mit se s jednotlivými provozy společnosti.

Ředitel školy Ing. Matyáš i personální ředitel Veby Ing. Myšák 
velice kladně hodnotili první rok spolupráce a shodli se na tom, že 
spolupráce Střední průmyslové školy Hronov a společnosti Veba 
Broumov je jedinečným příkladem sepětí teorie a praxe. 

„Takováto forma spolupráce je jednou z možností, jak zapojit 
sociální partnery do vzdělávání, firmy si „vychovávají“ své možné 
budoucí zaměstnance a školy mohou využít odborná pracoviště  
a strojový park spolupracujících firem a podniků“, dodal Ing. Maty-
áš. Oba ředitelé věří, že se spolupráce bude   i nadále rozvíjet a spo-
lečnost Veba tak bude příkladem i pro jiné firmy regionu.

Mgr. Jana Maslikiewiczová
Střední průmyslová škola Hronov, 
Hostovského 910

Návštěva staré vlasti
 
Ve dnech 16.-22. května byla na Broumovsku skupina amatérských 

geologů z Augsburku, kteří zde navštívili zajímavé geologické lokality  
v Rožmitále, Šonově, Hynčicích, geopark ve Vižňově, Adršpašské skály, 
Broumovské stěny, ale také pomníček v Hejtmánkovicích na místě, kam 
dopadl meteorit ráno 14.7.1847 ve 3:45 hodin. Skupinu vedl Dr. Klaus 
Nowotny. Jeho otec Dr. Ernst Nowotny byl posledním německým ře-
ditelem broumovské nemocnice do roku 1945. Otec pocházel ze šesti 
sourozenců, z nichž nejznámější byli Josef a Max, kteří vlastnili velkou 
barevnu – budovy tohoto podniku byly po válce známy pod jménem 
Drutka. Rodinným sídlem Josefa byl dnešní hotel Veba a rodina Maxe 
bydlela v dnešním hotelu Manor House. Ernst bydlel v dnešní Vanču-
rově ulici 187. Přestože Ernst byl lékař, zajímal se o botaniku – sestavil 
obsáhlý herbář rostlin z celého Broumovska. Jeho herbář je v Broumov-
-ském krajanském muzeu ve Forchheimu.

Z Kanady přijel starou vlast navštívit Wolfgang Trautmann s man-
želkou Beate. Narodil se v Broumově v Zahradní ulici 106. Po válce 
musela rodina odejít do Německa, kde vystudoval, oženil se a spolu  
s manželkou odešli v roce 1966 do Kanady, kde žijí dodnes. Na Brou-
movsku pobyli dvanáct dní 1.-12.6.  Měl jsem příležitost přečíst dobro-
družný životopis Wolgangova dědečka Josefa – naše cesty se „zkřížily“ 
ve Valdivii v Chile, kde tato rodina krátce žila. Já jsem toto město navští-
vil v listopadu 2014. V tamní katedrále je hrobka božanovského rodáka, 
biskupa Mons. Augusta Klinkeho.

Další zajímavou návštěvou  byl Bjorn Rosenberger z Norska. Spolu 
s manželkou navštívili Broumovsko ve dnech 11.-15.6. Bjorn tu už byl 
vloni a moc se mu tu líbilo. Proto letos vzal manželku, aby jí ukázal naši 
krásnou přírodu. Jeho předkové odešli v polovině 19. století krátce do 
Vídně a odtud emigrovali do Norska. Rodina bydlela na statku v Křini-
cích č. 52. Rodinné stopy na tomto statku Bjorn dohledal v oblastním 
archivu v Zámrsku až do roku 1654.                                   Jan Neumann



broumovské noviny 7 (2015), strana  39

Ve čtvrtek 19. února 2015 zemřel můj 
druh Jiří Růžička ve věku 67 let. Vařil  
v Diakonii a žili jsme spolu 7 let v Sou-
kenické ul. č. p. 75. Rozptyl popela byl  
9. května 2015.     

Družka Milada Vašková

KLUB 
PARKINSON 
ČERVENÝ 
KOSTELEC 
Pozvánka pro „Parkinsoni-

ky a jejich rodinné příslušníky“ 
Již sedmým rokem se v  Červeném Kostel-

ci scházejí nemocní Parkinsonovou nemocí 
na pravidelném společném cvičení. 

Dojíždějí k nám z Náchoda, Trutnova, 
Dvora Králové nad Labem, Třebešova, Brou-
mova.  Cvičíme každé pondělí (mimo svátky  
a školní prázdniny)  od 9 do 10.30 hod v domě 
s pečovatelskou službou U Jakuba v Č. Kos-
telci . Mimo cvičení pořádáme i různé zábav-
né a společenské akce. 

Přijďte se podívat. Cvičení vedou dvě vy-
školené cvičitelky. 

  Více o nás najdete na: 
 www.parkinson-ck.cz 
Kontakt   737 109 815  Helena Kukrálová, 

předsedkyně Klubu parkinson Červený Kos-
telec 

Další ročník 
festivalu RockMánie 

Hejtmánkovice
Poslední červencovou sobotu 25. 7. od 

13:00 ožije fotbalové hřiště v Hejtmánkovi-
cích dalším (v pořadí již druhým) ročníkem 
multižánrového hudebního festivalu, zamě-
řeného především na různé směry rockové 
hudby,  s názvem RockMánie Hejtmánkovice 
2015. Ve velmi zajímavém hudebním progra-
mu se představí slovenská punková legenda s 
názvem Zóna A, česká punková legenda Ma-
lomocnost prázdnoty,krishnacore v podání 
legendy Kashmir 9:41, metlacorový soubor 
Proximity, reggae kapela Dub Artillery, roc-
k‘n‘rolloví Three Wild Guns,crossover-meta-
loví ostraváci Animals in Town nebo známý 
kontroverzní písničkář Záviš. Z místních ka-
pel vystoupí School Band Gymnázium Brou-
mov a svůj poslední koncert v aktuální sestavě 
zde sehraje metalová formace Hellmania.  

„Stejně tak jako v minulých letech bude 
pro návštěvníky připraveno bohaté občers-
tvení a zázemí v případě deště. Novinkou le-
tošního ročníku je podpora Centra pro rodinu 
Broumov. Z části vstupného budou dětem do 
centra zakoupeny nové sportovní potřeby“, 
řekla Jitka Pejchalová, předsedkyně sdružení 
N.o.r.k.a., z. s., které je pořadatelem letošního 
ročníku. 

Lístky v předprodeji na festival jsou  
k dispozici na informačních centrech v Brou-
mově, Teplicích nad Metují a Hronově od 1. 
7. do 24. 7. Podrobné informace sledujte na 
stránkách www.rockmanie.cz a facebooko-
vém profilu akce. „Těšíme se na to, že tento 
ročník bude zase o něco lepší než ten minulý  
a doufáme hlavně v dobré počasí a fajn nála-
du“, dodala Jitka Pejchalová. 

N.o.r.k.a., z. s. 
Máchova 215, 550 01 Broumov
www.rockmanie.cz

Prodám zahrádku 
v Hejtmánkovicích 
na klidném místě
Na zahrádce je elektřina, 
pitná i užitková  voda, pergola s grilem 
a zahradní chatkou. 
Součástí je i dětské hřiště, pískoviště 
a bazén.
 
Telefon: 775 025 968
 Cena 395 000 Kč.

V Hronově se 
bude krasobruslit

Sportovní oddíl HC Wikov Hronov rozšíří 
od září 2015 svoji činnost o krasobruslařský 
oddíl. Vzhledem k tomu, že v Hronově má 
dlouholetou tradici hokej, který je oblíbeným 
zimním sportem dětí z Hronova i širokého 
okolí a nově zrekonstruovaná Wikov aréna 
poskytuje krásné zázemí, je na místě, aby se 
řady členů HC Wikov Hronov rozrostly o malé 
krasobruslařky a krasobruslaře.  O trénování 
se postará trenérka Mgr. Lída Kuldová, která 
sama dlouhá léta krasobruslila a nakonec i tre-
nérství vystudovala na vysoké škole.  Nejlepší 
je s krasobruslením začít v předškolním věku, 
kdy se děti formou hry učí základním bruslař-
ským dovednostem na ledě a užijí si spoustu 
zábavy i při doprovodných cvičeních a hrách 
v tělocvičně nebo na hřišti po celý školní rok.  
Pokud chcete, aby vaše děti zdravě sportovali, 
naučili se bruslit nebo už bruslit umí a baví je 
to, neváhejte nás pro bližší informace kontak-
tovat na tel. čísle 603 478 896 nebo e-mailu 
lida.kuldova@seznam.cz
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FESTIVAL DIVADELNÍCH PŘEDSTAVENÍ

MALÉ LETNÍDIVADLENÍ
10. ROČNÍK

FESTIVALU DIVADELNÍCH PŘEDSTAVENÍ 
NÁDVOŘÍ BENEDIKTINSKÉHO KLÁŠTERA V BROUMOVĚ

21.  -  25.7.2015

Cena permanentky je 450,-Kč. 
Změna programu vyhrazena!

Rezervace a předprodej vstupenek: Informační centrum Broumovska, Mírové náměstí 105, Broumov, 
pondělí - pátek 8:00 - 17:00 hod., sobota 09:00 - 14:00 hod.; tel. 491 524 168, e-mail: kultura@broumov.net

www.broumov-mesto.cz a www.facebook.com/broumov
Sponzoři: VEBA textilní závody, a. s.  2  Pivovar Broumov  2  Ekofarma Vlkovi  2  PINstudio Jan Záliš
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Středa 22.  7.  2015  19:00 hod.

KONEC DĚTÍ
Divadlo Aloise Jiráska Úpice 

- jednota divadelních ochotníků
Drama matky v současném světě. 

Tragický příběh mladé matky, která trvale uspí své 
těžce postižené novorozeně, budou sledovat diváci 

v průběhu soudního procesu. 

Toto představení se uskuteční v Městském divadle!
Vstupné: 60,-Kč

Čtvrtek 23. 7. 2015  19:00  hod.

PLOVÁRNA
ART Prometheus, Praha
Představení je volně inspirováno novelou 
Rozmarné léto Vladislava Vančury. Poetiku tohoto 
autora převádí s lehkostí a jemnou groteskou do 
pohybové humoresky, v níž využívá cirkusových 
disciplín – žonglování, provazochodectví a párové 
akrobacie. Hrají: Kristýna Vlčková, Adam Jarchovský 
a Václav Jelínek.
Vstupné: 110,-Kč

Pátek 24.  7.  2015  19:00 hod.

MÁTOVÝ NEBO CITRON
DS Divadlo Broumov

Skvělá komedie v podání broumovského divadelního 
souboru.  Skupina herců zkouší hru. Je pár dní před 

premiérou a nic není hotové. Technika je flegmatická, 
kostymérka vaří, režisérka nezvládá krizové situace. Mezi 

herci vzrůstá napětí ... Hrají: Petr Hofman, Kateřina 
Vejrostová, Václav Malich, Josef Palhoun/ Antonín 

Zelený, Renata Kolářová, Petr Hlavatý, Stanislava Plachá, 
Antonín Zelený/ Antonín Miewald.

Vstupné: 50,-Kč

Sobota 25. 7. 2015  15:00  hod.

ČTYŘLÍSTEK V POHÁDCE
Divadlo D5, Praha
Kdo by neznal čtveřici nerozlučných kamarádů 
- dobrosrdečnou hospodyňku Fifinku, roztržitého 
profesora Myšpulína, často ustrašeného, ale oddaného 
kamaráda a vtipálka Pinďu a, nemotorného siláka 
Bobíka, který spolu s Pinďou neustále vymýšlí jednu 
lotrovinu za druhou… Hrají: Libor Jeník, Václav Krátký, 
David Voráček, Josef Zýka, Radim Jíra, Michal Čeliš, 
Dita Zábranská, Jana Birgusová.
Vstupné: 40,-Kč

Sobota 25.  7.  2015  20:00 hod.

SVATÉ NEŘESTI
Divadlo Artur, Praha

Od čokolády až po facebook, dokážeme si bez těchto potěšení náš život představit? 
Komický příběh o tom, co se stane, když se lidé budou chtít stát lepšími.

Hrají: Bořek Slezáček, Jindra Kriegel, Braňo Polák, 
Věra Vodičková / Kristýna Janáčková / Dominika Býmová, Genny Ciatti / Bára Mottlová 

Vstupné: 160,-Kč

Z A S T Ř E Š E N É  H L E D I Š T Ě

Úterý 21.  7.  2015  15:00 hod.

POHÁDKY 
Z KRAKONOŠOVY 

ZAHRÁDKY
Divadelní spolek SKÁLY Teplice nad Metují.

Soubor tří pohádek „O líném ševci a nepoctivé 
hostinské“, „O babici čarodějnici a hloupém čertu“, 

„Krakonošova kouzelná zahrádka“. Hrají: Viktor Vaněk, 
Prokop Šatochin, Jan Andrš, Daniel Schreiber, Romana 

Pokorová, Eva Doležalová, Lenka Svozilová a další.
Vstupné: 40,-Kč

Úterý 21. 7. 2015  20:00  hod.

PŘÍBĚH 
JEDNOHO HRADU
Sophia Art, Praha
Divadelní komedie, jejíž děj se odehrává na jednom 
hradě. Vrtochy pána hradu přivádí jeho samého do 
komických situací při touze po výměně ženy, kterou si 
přivedl v nedávné době na sídlo. Hrají: Ernesto Čekan, 
Jarmil Škvrna, Eva Kodešová, Lukáš Langmajer, Anna 
Kulovaná, Karel Soukup.
Vstupné: 160,-Kč
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Francie na Zámečku: 
„Kachní prsa na pomerančích“ 
specialita, která Vás nadchne. 

Zaplatíte: 
1 porci této speciality + 
1 sklenku Merlot Rosé, 

to vše za 200 Kč. 

Hotel Zámeček na Janovičkách 
Vás srdečně zve. 

Ceny inzerce 
v Broumovských novinách:
Inzerát na jednu stranu (18,5 cm x 26,5 cm).   2000 Kč
na polovinu strany (18,5 cm x 13 cm)............. 1100 Kč
na čtvrt strany (9 cm x 13 cm).........................  600 Kč
na 1/8 strany    (9 cm x 6 cm) .......................... 340 Kč
                             (9 cm x 3 cm) .......................... 200 Kč

  Slevy při opakovaném otištění inzerátu:
  Třikrát: 10%, šestkrát: 20%, dvanáctkrát: 30%

Objednávky inzerce je možné zaslat na adresu 

redakce@broumov-mesto.cz  
nebo odevzdat v 

Informačním centru na Mírovém náměstí 105

28. 7. 2015 od 15 hod.
30. 7. 2015 od 15 hod.
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Koupím starší pivní půllitry a třetinky 
s nápisy pivovarů. 
Tel: 732 170 454 

Nabízíme do pronájmu komerční prostory
 v centru Náchoda. O celkové rozloze 325 m2  

s příslušenstvím.  Cena dohodou. Zachovalý objekt 
po celkové rekonstrukci vhodný pro obchodní a jiné 
podnikatelské účely, s možností rozšíření o III. a IV. 
NP s výtahem. Parkování ve dvoře objektu.                                       

Bližší info na tel. 737 261 680.
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Kulturní program
únor 2014

MĚSTO BROUMOV
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Předprodej a rezervace vstupenek*: Infocentrum Broumov, t: 491 524 168, e-mail: kultura@broumov.net
Vstupenky, které si u nás rezervujete, je nutné vyzvednout do týdne od jejich rezervace. Po tomto datu všechny rezervace rušíme a lístky nabízíme k dalšímu prodeji. Děkujeme za pochopení.
* Pouze na akce pořádané městem Broumov.

Více informací získáte na: www.broumov-mesto.cz

1. 2. 20:00

SPOLEČENSKÝ PLES 
Hraje hudební skupina Geny – Rtyně v Podkrkonoší
KD Střelnice. Pořádá: ČSŽ Broumov. Vstupné: 80,-Kč

3. 2.  – 21. 2.  8:00 – 16:00

VÝSTAVA ČERNOBÍLÉ FOTOGRAFIE
z období 1965 - 1995 |  Autor Miroslav Holča
Vernisáž v sobotu 1.2.2014 v 16.00 hodin. Výstavní síň Staré radnice

9. 2. 14:00  

BROUMOVANKA
Taneční odpoledne. KD Střelnice. Pořádá: Klub seniorů Broumov

12. 2. 19:00

TRAVESTI SHOW 
TECHTLE MECHLE

K mistru Alexovi a slečně Dolores přišla i zbrusu nová posila 
a hvězda pražského kabaretu slečna Stacey, která je nejlepší 
imitátorkou Cher u nás.

Městské divadlo Broumov. 
Vstupné: 220,-Kč předprodej / 240,-Kč na místě.

12. 2.  19:00

MARCEL FLEMR - BLUES
 
Osobitý pražský bluesový kytarista v současné době hraje ve svém 
bandu Marcel Flemr Trio. Hudebně se hlásí k hlubšímu odkazu - 
kořenům elektrického blues. Jeho rukopis je inspirován mistry elektrické 
kytary jako je T-Bone Walker, Lowell Fulson, Clarence „Gatemouth“ 
Brown, Earl Hooker, Hubert Sumlin, Magic Sam, B. B. King, Albert 
Collins, ale i současnějším přístupem Roberta Craye, 
Buddy Guye a Otise Granda.

sál Kreslírna, benediktinský klášter v Broumově. 
Pořádá: Agentura pro rozvoj Broumovska
Vstupné: 190,-Kč / 150,- Kč (pro členy klubu ArtCafé)

15. 2. 15:00

ČTYŘLÍSTEK V POHÁDCE
Divadlo D5, Praha
 
Není snad nikdo, kdo by neznal čtveřici nerozlučných kamarádů – 
dobrosrdečnou a důvtipnou Fifinku, roztržitého ovšem geniálního 
vynálezce Myšpulína, mnohdy ustrašeného, ale oddaného vtipálka 
Pinďu a nemotorného siláka Bobíka. Tato čtveřice se vypraví do 
pohádky a zažije tak opět jedno ze svých velkých a neopakovatelných 
dobrodružství. 

Městské divadlo Broumov. 
Pořádá: Město Broumov. Vstupné: 40,-Kč

15. 2.  20:00

PLES PODNIKATELŮ A ŽIVNOSTNÍKŮ
Ples pořádaný pod záštitou firmy Prikner - tepelné zpracování kovů, s.r.o.

K tanci hraje Swing Sextet Náchod a Duo Simon & Kaněra, zpěv: Lee 
A.Davison, Pavlína Rudolfová. Zajištěna je bohatá tombola.
Předprodej vstupenek v prodejně EDA na broumovském náměstí.
KD Střelnice. Pořádá: Podnikatelský klub Broumov. Vstupné: 80,-Kč

17. 2.  19:00

PEKLO V HOTELU 
WESTMINSTER
 
Divadelní soubor J. K. Tyl, Meziměstí

Bláznivá komedie o tom, že ani když jste členem vlády, není 
jednoduché si něco začít s vdanou sekretářkou. A vybrat si k záletům 
hotel, kde je i vaše manželka a čínská obsluha vám moc nerozumí, 
je přímo katastrofa. To potom potřebujete spolehlivého osobního 
tajemníka, který vám dokáže vyrobit takové alibi, nad kterým zůstává 
rozum stát. A pokud se do všeho připlete puritánská poslankyně a 
podváděný manžel, je jasné, že v hotelu musí vypuknout peklo...

Městské divadlo Broumov. Pořádá: Město Broumov. Vstupné: 60,-Kč

24. 2. 19:00 

KAREL 
PLÍHAL
Městské divadlo Broumov. Pořádá: Město Broumov. 
Vstupné: 160,-Kč v předprodeji na IC Broumov, 200,-Kč na místě

26. 2.  19:00 

ŠPORKOVY BAROKNÍ PÍSNĚ
Poutavé vyprávění okořeněné obrazem a živými hudebními ukázkami. 
Večerem vás provede PhDr. Stanislav Bohadlo, CSc. Pedagog 
Univerzity Hradec králové, ale především muzikolog, badatel a 
popularizátor české hudby.

sál Kreslírna, benediktinský klášter v Broumově. 
Pořádá: Agentura pro rozvoj Broumovska
Vstupné: 120,-Kč / 90,-Kč (pro členy klubu ArtCafé)

28. 2. 18:00

POLSKÉ TATRY A OKOLÍ
Cestopisná přednáška

Pavel Bičiště Vám představí zábavnou a netradiční formou kulturu, 
přírodu, historii a zvyky obyvatel dané oblasti.
Konferenční sál IC. Pořádá: Město Broumov. Vstupné: 40,-Kč

Náš TIP!

Náš TIP!

Náš TIP!

Kulturní program
červenec 2015

12. 6. – 28. 8.  19:30 

PÁTEČNÍ MUZIKA  
V CAFÉ DIENTZENHOFER
Každý pátek živá hudba různých žánrů k příjemnému 
posezení v klášterní kavárně.
Café Dientzenhofer, benediktinský klášter v Broumově. 
Vstupné: dobrovolné

13. 6. – 2. 8.  9:30 – 18:30
PETR DUB – ESTETIKA SVÁDĚNÍ
Projekt Estetika svádění představuje poslední 
z autorských cyklů Petra Duba. Autor jeho 
prostřednictvím zkoumá vztahy mezi obrazem 
(malbou), architekturou výstavního prostoru  
a designem produktů denní potřeby. 
Více informací: www.galeriedum.cz
Galerie Dům. 
Pořádá: Agentura pro rozvoj Broumovska

13. 6. – 2. 8.  9:30 – 18:30

3 x 2 PRO KLÁŠTER
Pavel Mrkus, Pavel Hošek – hlavní záměr projektu 
spočívá v představení výrazných a osobitých 
uměleckých projevů, jež budou v posloupnosti tří 
dvojic výstav/instalací vytvářet dynamicky různorodý 
soubor a reagovat na genius loci barokního kláštera. 
Více informací: www.galeriedum.cz
Benediktinský klášter v Broumově. 
Pořádá: Agentura pro rozvoj Broumovska

Čtvrtek 2. 7.   9:00 – 10:30 

VODA VODĚNKA
Prázdninový workshop pro děti 
Děti formou her, či pohybových a výtvarných aktivit 
poznají život pod hladinou a získávají kladný vztah  
k celému vodnímu ekosystému a k přírodě.
Délka programu: 1,5 hod. Cena: 60,- Kč/dítě.
Na program je nutné se přihlásit nejpozději den 
předem do 15 hodin, nejlépe telefonicky.
Informace a objednávky: martina.junkova@broumovsko.cz, 
+420 734 443 165
Revitalizované prostory Mezipatro, 
benediktinský klášter v Broumově

Čtvrtek 2. 7. 19:00 

Divadelní inscenace 
4. SVĚT
Kolik průměrně stojí společnost bezdomovec? Kolik 
z vás by pracovalo, kdyby nemuselo? Jak je možné, 
že pětadvacetiletá dívka má více než dvěstěpadesát 
tisíc dluhů? Tyto a další otázky si klade šest účastníků 
nového dokumentárního projektu  – „nových 
chudých“, tedy těch, kteří ještě donedávna náleželi  
ke střední třídě a dnes mají status „parazitů“. 
Projekt vznikl v rámci programu rezidencí Archa.lab 
za podpory Nadace Život umělce, Nadace Český 
literární fond a DAMU
Městské divadlo Broumov. Vstupné: dobrovolné

pátek 3. 7., 17. 7. a 31. 7. 20:00, 21:30

Noční prohlídky 
broumovského kláštera
Prohlídka tematicky zaměřená na momenty života  
v klášteře při jedinečné atmosféře nočního kláštera.
Prohlídku můžete objednat na prohlídky@broumovsko.cz, 
+420 734 443 161.
Benediktinský klášter v Broumově. 
Vstupné: 140,- Kč / 80,- Kč (pro děti)

7. 7. a 28. 7.  9:00 – 10:30

NITKA A PLÁTÝNKO
Prázdninový workshop pro děti 
Děti se pohádkovou formou seznámí s příběhem plát-
na a textilní výrobou na Broumovsku.
Délka programu: 1,5 hod. Cena: 60,- Kč/dítě.
Na program je nutné se přihlásit nejpozději den pře-
dem do 15 hodin, nejlépe telefonicky.
Informace a objednávky: martina.junkova@broumovsko.cz, 
+420 734 443 165
Revitalizované prostory Mezipatro, 
benediktinský klášter v Broumově

Středa 8. 7.  19:00

LETNÍ KINO
Obsluhoval jsem anglického krále
Český film s anglickými titulky.
Areál Dětského hřiště. 
Pořádá: Město Broumov. Vstupné: 50,- Kč

Čtvrtek 9. 7.  9:00 - 11:00 

BROUMOVSKO  
SKRYTOU KAMEROU
Prázdninový workshop pro děti 
Děti se promění v přírodovědce, kteří umí pozorovat 
dalekohledem nebo sledovat živou přírodu pomocí 
fotopastí.
Délka programu: 2 hod. Cena: 60,- Kč/dítě
Na program je nutné se přihlásit nejpozději den 
předem do 15 hodin, nejlépe telefonicky.
Informace a objednávky: martina.junkova@broumovsko.cz, 
+420 734 443 165
Revitalizované prostory Mezipatro, 
benediktinský klášter v Broumově

Pátek 10. 7.  19:00

KOSTELYFEST 
Koncert na podporu broumovským kostelům
19:00  hod. Solaris Road
20:00 hod.  Bez šance
21:00 hod. Garbate Lemury
22:00 hod. Effect   
Areál Dětského hřiště. 
Pořádá: Město Broumov. Vstupné: dobrovolné

Pátek 10. 7. a 24. 7. 20:00, 21:30

Noční prohlídky 
broumovského kláštera
Zažijte neopakovatelnou atmosféru nočního kláštera. 
Při noční hrané prohlídce potkáte mnoho zajímavých 
postav a čeká na vás nejedno překvapení.
Prohlídku můžete objednat na prohlídky@broumovsko.cz, 
+420 734 443 161.
Benediktinský klášter v Broumově. 
Vstupné: 170,- Kč / 110,- Kč (pro děti)

11. – 17. 7.  10:00 – 16:00

TÝDEN OTEVŘENÝCH 
KOSTELŮ 
BROUMOVSKA
Navštivte pozoruhodné barokní stavby, navržené 
významnými architekty Kryštofem a Kiliánem Ignácem 
Dientzenhoferem, Martinem Alliem a dalšími staviteli
Více na www.omniumos.cz, www.broumov-mesto.cz, 
www.nase.broumovsko.cz

21. 7. od 9.00 – 11.00

PŘÍBĚH OBILÍ
Prázdninový workshop pro děti 
Jak sklízeli obilí naši předkové? 
Co jsou snopy, panáci a hrabla? Jak probíhali žně? 
Délka programu: 2 hod. Cena: 60,- Kč/dítě.
Na program je nutné se přihlásit nejpozději den 
předem do 15 hodin, nejlépe telefonicky.
Informace a objednávky: martina.junkova@broumovsko.cz, 
+420 734 443 165
Revitalizované prostory Mezipatro, 
benediktinský klášter v Broumově

21. – 25. 7. 

MALÉ LETNÍ 
DIVADLENÍ
Úterý 21. 7.  15:00

POHÁDKY Z KRAKONOŠOVY 
ZAHRÁDKY
Divadelní spolek SKÁLY Teplice nad Metují. 
Soubor tří pohádek 
„O líném ševci a nepoctivé hostinské“, 
„O babici čarodějnici a hloupém čertu“,  
„Krakonošova kouzelná zahrádka“. 
Vstupné: 40,- Kč

Úterý 21. 7.  20:00

PŘÍBĚH JEDNOHO HRADU
Sophia Art, Praha
Divadelní komedie, jejíž děj se odehrává na jednom 
hradě. Vrtochy pána hradu přivádí jeho samého do 
komických situací při touze po výměně ženy, kterou  
si přivedl v nedávné době na sídlo. 
Vstupné: 160,- Kč
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Středa 22. 7.  19:00

KONEC DĚTÍ 
Divadlo Aloise Jiráska Úpice 
Drama matky v současném světě. Tragický příběh 
mladé matky, která trvale uspí své těžce postižené 
novorozeně, budou sledovat diváci v průběhu 
soudního procesu. 
Toto představení se uskuteční v Městském divadle!
Vstupné: 60,- Kč

Čtvrtek 23. 7.  19:00

PLOVÁRNA
ART Prometheus, Praha
Představení je volně inspirováno novelou Rozmarné 
léto Vladislava Vančury. Poetiku tohoto autora 
převádí s lehkostí a jemnou groteskou do pohybové 
humoresky, v níž využívá cirkusových disciplín – 
žonglování, provazochodectví a párové akrobacie. 
Vstupné: 110,- Kč

Pátek 24. 7.  19:00

MÁTOVÝ NEBO CITRON
DS Divadlo Broumov
Skvělá komedie v podání broumovského divadelního 
souboru.  Skupina herců zkouší hru. Je pár dní před 
premiérou a nic není hotové. Technika je flegmatická, 
kostymérka vaří, režisérka nezvládá krizové situace. 
Mezi herci vzrůstá napětí ... Vstupné: 50,- Kč

Sobota 25. 7.  15:00

ČTYŘLÍSTEK V POHÁDCE
Divadlo D5, Praha
Kdo by neznal čtveřici nerozlučných kamarádů – 
dobrosrdečnou hospodyňku Fifinku, roztržitého profesora 
Myšpulína, často ustrašeného, ale oddaného kamaráda  
a vtipálka Pinďu a, nemotorného siláka Bobíka, který 
spolu s Pinďou neustále vymýšlí jednu lotrovinu  
za druhou… Vstupné: 40,- Kč

Sobota 25. 7.  20:00

SVATÉ NEŘESTI
Divadlo Artur, Praha
Od čokolády až po facebook, dokážeme si bez těch-
to potěšení náš život představit? Komický příběh o 
tom, co se stane, když se lidé budou chtít stát lepšími. 
Vstupné: 160,- Kč
Cena permanentky je 450,- Kč
Nádvoří benediktinského kláštera. 
Pořádá: Město Broumov

23. 7.  9:00 – 10:30 

FLÓRA
Prázdninový workshop pro děti 
Jak jsou rostliny zranitelné? Jaký přínos mají pro člo-
věka? Znáte byliny na Broumovsku?
Délka programu 1,5 hod. Cena: 60,- Kč/dítě
Na program je nutné se přihlásit nejpozději den pře-
dem do 15 hodin, nejlépe telefonicky.
Informace a objednávky: martina.junkova@broumovsko.cz, 
734 443 165, 491 521 299.
Revitalizované prostory Mezipatro, 
benediktinský klášter v Broumově

25. 7.  10:00 – 11:30 

Za poklady Broumovska
HUDEBNÍ DÍLNA S ENGEGARD QUARTET
Jako doprovodný program letního hudebního festivalu 
Za poklady Broumovska je pro děti připravena hudeb-
ní dílna se souborem Engegard Quartet – představení 
norské folklórní hudby. Rezervace: jakub.sleis@brou-
movsko.cz, tel. 734 570 141
Sál Kreslírna, benediktinský klášter v Broumově. 
Pořádá: Agentura pro rozvoj Broumovska. Vstupné: zdarma

30. 7.  9:00 – 12:00 

POZNEJTE BAROKO 
NEJEN NA OKO
Prázdninový workshop pro děti  
Přijďte se seznámit s barokním stavitelstvím a uměním 
v působivých prostorách broumovského kláštera, který 
v tomto roce prožívá mimořádný rozkvět.
SOUČÁSTÍ PROGRAMU JE PROHLÍDKA KLÁŠTERA.
Délka programu: 3 hod. Cena: 100,- Kč/dítě
Na program je nutné se přihlásit nejpozději den 
předem do 15 hodin, nejlépe telefonicky.
Informace a objednávky: martina.junkova@broumovsko.cz, 
+420 734 443 165
Revitalizované prostory Mezipatro, 
benediktinský klášter v Broumově

Náš TIP!
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